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GLEDE VPRAŠANJ USLUŽBENCEV MINISTRSTEV

POGAJANJA MED VLADO 
IN SINDIKATI PONOVNO 
ZAŠLA V HUDE TEŽAVE
Sindikalisti očitajo vladi, da je prišla na pogajanja 
nepripravljena in brez potrebnih pooblastil ■ 10. no

vembra 24-urna stavka državnih uslužbencev
RIM, 31. — Dialog med vlado in 

sindikati se je spet nevarno zatak
nil, tokrat ob vprašanju uslužben
cev ministrstev. Sindikati so po da
našnjih neuspešnih razgovorih z mi
nistroma Cossigo in Colombom ob
tožili vlado, da se je lotila poga
janj povsem nepripravljena in brez 
pooblastil, da nadaljuje pogajanja. 
Vlada in sindikati se bodo sicer spet 
sestali, da bi nadaljevali pogovore 
o tem vprašanju, 18. novembra, to
da že sedaj so napovedali stavkov
ne akcije: v ponedeljek. 10. no- 
vemb a, bo 24-urna vsedržavna stav
ka državnih uslužbencev, vštevši ga
silcev in uslužbencev ANAS, 11. no
vembra pa se bo sestal vodstveni 
odbor federacije državnih uslužben
cev, da bi odločal o nadaljevanju 
sindikalne akcije. Že 5. novembra 
Pa se bo sestalo tajništvo federacije 
CGIL, CISL in UIL, da bi ocenilo 
izid današnjega srečanja s sindikati 
državnih uslužbencev.

Današnja pogajanja v palači Vi
deni, sedežu ministrstva za reorga
nizacijo javne uprave, se je začela 
v dokaj optimističnem vzdušju gle
de na načelni dogovor, ki so ga vla
da in sindikati dosegli 16. oktobra 
o vprašanjih javnih uslužbencev. Go
vor je bil predvsem o reorganizaci
ji dela v ministrstvih in o tako ime
novani «kvalifikaciji po funkciji», 
kateri pripisujejo sindikati velik po
men, ker bi omogočila bolj učinko
vito razporeditev dela v ministrskih 
uradih. Najprej so sindikalisti ob
razložili svoje zahteve, nato pa je 
spregovoril minister Cossiga. Sicer 
ni znano, kaj je točno povedal mini
ster, sindikalisti pa so njegova iz
vajanja povsem negativno ocenili: v 
bistvu ni Cossiga hotel sprejeti no
benih obvez, češ' da za to ni po
oblaščen in da je treba celotno pro
blematiko še proučiti. Sestanek so 
tedaj na zahtevo sindikatov prekini
li, medtem ko se je Cossiga ločeno 
sestal s predstavniki zveznih sindi
katov, da bi skušali najti izhod. To
da izhoda ni bilo, zato so sklenili 
odložiti pogovore na 18. november. 
Istočasno pa je federacija CGIL, 
CISL in UIL objavila poročilo, v ka
terem ugotavlja, da je vlada prišla 
na pogajanja brez vsakršnih pred
logov o vseh točkah platforme 
zahtev in da zaradi tega napoved 
novega srečanja ne more pogojevati 
Potrebne sindikalne akcije.

Vsi člani sindikalne deelgacije so 
dali zelo kritične ocene današnjih 
Pogajanj. Predstavnik CISL Macario 
Jo izrazil začudenje, da se je vlada 
Predstavila na pogajanja brez vsa
kršnih pooblastil in da ni bila sposob
na niti odgovoriti na sindikalne zab
ave niti ne dajati protipredloge. 
Predstavnik UIL Muci pa je dejal: 
«Ne moremo se pogajati z vladno 
delegacijo, ki ni pooblaščena, da bi 
dala konkretne odgovore na zahteve 
državnih uslužbencev. Edini možen 
odgovor zato je sindikalni boj.» In 
zastopnik CGIL Marianetti: «Način, 
kako se je vlada predstavila na po
dajanjih, je zelo hud, ker zmanjšu
je vrednost splošnemu dogovoru med

vlado in sindikati o javnih usluž
bencih.»

Ministrstvo za reorganizacijo jav
ne uprave pa je objavilo svoje po
ročilo, v katerem sicer izraža zani
manje za predloge federacije, pravi 
pa, da je za reorganizacijo osebja 
ministrstev potrebno upoštevati tu
di mnenje višjega sveta javne upra
ve (ki pa svojega mnenja doslej 
sploh ni dalo) in raznih študijskih 
komisij, ki delujejo na tem področ
ju. Ministrstvo pa po drugi strani 
izraža pripravljenost, da nadaljuje 
pogajanja ter obljublja, da bo na 
prihodnjem sestanku 18. novembra 
vlada pojasnila svoje stališče.

Juan Carlos je v svoji rezidenci predsedoval prvi vladni seji,
žavnega poglavarja.

JL
prevzel funkcije
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PRVA SEJA ŠPANSKE VLADE PO PREDAJI OBLASTI PRESTOLONASLEDNIKU

Španija zahteva od Juana Carlosa 
sestavo nove demokratične vlade

Zdravstveno stanje starega diktatorja Franca se je spet poslabšalo: nastopilo je vnetje trebušne 
mrene - Juan Carlos sprožil val aretacij med zastopniki opozicije in sindikalnih organizacij?

MADRID, 31. — Španski prestolo
naslednik Juan Carlos je danes pr
vič vodil sejo vlade, potem ko je 
začasno prevzel oblast zaradi Fran 
covega zdravstvenega stanja. Špan

ne mrene, je Franco še vedno živ 
in nihče ne more reči, če bo ostal 
pri življenju še nekaj ur, nekaj dni 
ali morda še dlje.

V Madridu so v prvih jutranjih
ska vlada je morala razpravljati o j urah aretirali predstavnika španske
vrsti vprašanj, ki so se nakopičila 
med časom, ko se ni sestajala, se 
pravi v zadnjih enajstih dnevih. Med 
najpomembnejšimi vprašanji naj o- 
menimo problem Zahodne Sahare, 
ki postaja iz dneva v dan bolj pe
reč. O njem naj bi poročal predsed
nik vlade Arias Navarro, ki je imel 
te dni vrsto stikov s predstavniki 
Maroka, Mavretanije in Alžirije.

Španski tisk je poročal z velikim 
poudarkom o predaji oblasti Juanu 
Carlosu. Madridski dnevnik «Ya», ki 
ponavadi odraža stališče katoliških 
krogov poziva Juana Carlosa, naj 
takoj prouči možnost obširnih poli
tičnih reform in tako ugodi željam 
velikega dela španskega ljudstva. 
Gre za vprašanje, s katerim ni več 
mogoče odlašati. Iz vsega članka 
jasno izhaja mnenje, da je Juan Car
los dokončno prevzel oblast, saj je 
že vsem jasno, da za starega špan
skega krvnika Franca ni rešitve.

Zadnja poročila o poteku Franco
ve bolezni pravijo, da se v njego
vem zdravstvenem stanju ni nič 
spremenilo, potem pa dodajajo, da 
so ugotovili začetek vnetja trebuš
ne mrene, ki je posledica tromboze 
trebušnega ožilja in ki povzroča na
biranje tekočine v trebušni votlini. 
Gre za pojav, ki je pri tako starem 
pacientu vedno zaskrbljujoč. Kljub 
vsem komplikacijam, ki so nastopile 
v zadnjih dneh, od nevarnosti in
farkta, do tromboze v trebušnem o-

socialistične stranke Luisa Yaneza, 
ki pri socialistih odgovarja za od
nose s tujimi strankami. Doslej se 
še ne ve, zakaj so socialističnega 
predstavnika aretirali, bojijo pa se, 
da gre za začetek obširne vladne 
akcije proti zastopnikom opozicije. 
V zvezi z aretacijo dr. Yaneza je 
mednarodna sindikalna organizacija 
CISL poslala Juanu Carlosu pismo, 
v. katerem protestira proti aretaciji 
ter ugotavlja, da gre za kršitev člo
vekovih pravic kot izhaja iz dekla
racije OZN. Direktor ženevskega 
urada CISL, Španec Aguirano je da
nes v zvezi z aretacijo dr. Yaneza 
izjavil, da je v Španiji v teku re
presivna akcija, ki se je začela po
tem ko je Juan Carlos prevzel o- 
blast. Aguirano je tudi dodal, da 
skuša policija sedaj izslediti gene
ralnega tajnika socialistične stran
ke Felipeja Gonzalesa.

Francoska sociahstična stranka v 
svoji današnji izjavi ostro napada 
začasnega poglavarja španske drža
ve Juana Carlosa, ki je bil v zad
njih šestih letih prav tako odgovo
ren kot Franco za ves fašistični te
ror v Španiji in torej nima pravi
ce, da bi govoril v imenu španskega 
ljudstva. V nadaljevanju pravijo 
francoski socialisti, da Francova 
smrt še ne pomeni začetka novega 
obdobja, ki bi temeljilo na demokra
ciji in na spoštovanju človekovih 
pravic. Zato je sedaj odgovornost

žil ju ter do sedanjega vnetja trebuš-1 španske levice toliko večja, saj mo-
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OB UDELEŽBI DELEGATOV IZ RAZNIH ZAHODNOEVROPSKIH DRŽAV

Menci iz Benet Slovenile danes zbrani
Uvodno poročilo bo podal Dino Bel Medico, politični tajnik Zveze slo
venskih izseljencev iz Beneške Slovenije ■ Beželno upravo bo zastopal 
podpredsednik skupščine Moschioni - Prisoten tudi predstavnik SKGZ

(Od našega posebnega dopisnika)
TAMINES, 31. — Jutri popoldan, 

Po odprtju novega sedeža tukajšnje 
rekcije Zveze slovenskih izseljencev 
y Beneške Slovenije in novoustanov- 
jjene podružnice patronata INAC, 
"j bo služila predvsem beneškim 
Slovencem, ki so zaposleni v belgij- 
skih rudnikih, in ki jo bo vodil 
znani aktivist Zveze slovenskih iz
seljencev Alfred Cicigoi, bo v Tami- 
nesu v Belgiji drugi kongres te naj- 
oolj množične organizacije beneških 
Slovencev.

Kot se naši bralci spominjajo, je 
bu prvi kongres Zveze slovenskih iz
seljencev pred dvema letoma v kra
ju Orbe (Vaud) v Švici, kjer je prav
zaprav že mnogo prej nastal zame- 
lok današnje organizacije. Društvo 
beneških izseljencev, ki se je pred 
dvema letoma, ob širokem razmahu 
dejavnosti in ob ustanavljanju ved- 
nd številnejših in močnih sekcij, pre
oblikovalo v zvezo avtonomnih sek- 
?’J- .Teh sekcij je danes že lepo 
število. Največ jih je v Švici, kjer 
so v krajih Orbe, Y verdon, Loza- 
n*. Ženeva, Neuchatel, Peseux,

Chaux-de-Fonds, Zermatt, Biel (Bien
ne), Solothurn, Ziirich, Biilach, Win- 
terthur. St. Gallen, Luzern. V Bel
giji sta samo dve sekciji, ki sta pa 
po številu članstva zelo močni: to 
sta novoustanovljene sekcija v Lie- 
geu in zelo aktivna sekcija v Tami- 
nesu (Namur), ki so jo prav zaradi 
izredne vitalnosti izbrali za organi
zatorko drugega kongresa. Omeniti 
moramo še sekcije v Franciji, na 
Holandskem in v Nemčiji ter seve
da sekciji v Turinu in Milanu, kjer 
je zaposlenih mnogo Benečanov. Vse 
te sekcije so najavile prisotnost svo
jih delegatov na kongresu, po vsej 
verjetnosti pa bodo žal izostali de
legati iz Kanade in Argentine, kjer 
so beneški izseljenci prav tako or
ganizirani v sekcijah svoje zveze.

Kongresa se bo udeležil tudi pod
predsednik deželnega sveta Furlani
je - Julijske krajine Moschioni, ki 
bo izseljencem prebral poslanico 
predsednika A. Pittonija.

Priprave za kongres so pri koncu. 
Aktivnim beneškim rudarjem iz Bel
gije se je pred tednom dni pridružil 
še organizacijski tajnik zveze Ado

Cont, da bi jim s svojimi dolgolet
nimi organizacijskimi izkušnjami po
magal.

Že danes so začeli prihajati v 
Tamines nekateri delegati, v večjem 
številu pa bodo prišli šele jutri in 
v soboto, ko bodo s posebnim avto
busom prispeli tudi odborniki in čla
ni iz same Benečije ter predstav
niki drugih beneškoslovenskih orga
nizacij. Prišel bo tudi predsednik 
SKGZ iz Trsta in zastopnik Primor
skega dnevnika. Zagotovljenih je 
tudi več tehtnih posegov v diskusijo 
o poročilih, predvsem o poročilu po
litičnega tajnika Dina Del Medica, 
ki stvarno in zgoščeno podaja naj
važnejše probleme beneškosloven
skih izseljencev (izvleček poročila 
objavljamo na 4. strani). Z dopol
nili delegatov bo kongres gotovo dal 
zelo popoln pregled izseljenske pro
blematike v današnjem trenutku, 
gotovo bo pa tudi potrdil voljo be
neških Slovencev, da zaživijo kot 
slovenska skupnost in se kot taki 
razvijajo, ter ponovil in dopolnil nji
hove narodnostne in socialne za 
hteve. ŽIVA GRUDEN

ra njen pritisk privesti do začasne 
demokratične vlade, v kateri mora
jo biti zastopane vse španske demo
kratične sile. Prva naloga demokra
tične vlade mora biti, pravijo fran
coski socialisti, vzpostaviti osnovne 
politične svoboščine ter oklicati svo
bodno ljudsko posvetovanje, s kate
rim naj se Španci izrazijo o bodoči 
obliki državne ureditve.

K postopni normalizaciji 
položaja v Libanonu

BEJRUT, 31. — Libanonski mi
nistrski predsednik Rašid Karame, 
ki je bil pred nekaj dnevi na tem, 
da odstopi, je danes v Bejrutu iz
javil, da se bo državljanska vojna 
po zadnjem premirju, po vsej ver
jetnosti končala v nekaj urah. Po
ložaj se je toliko izboljšal, je dejal 
Karame, da bodo naše varnostne si
le v prihodnjih urah odpravile še 
zadnja žarišča napetosti in prepre
čile nadaljnje streljanje.

Arabska zveza je v Kairu pozva
la nasprotujoče si strani v libanon
ski državljanski vojni, naj prepre
čijo nadaljnje prelivanje krvi.

Pogovor
Zaccagnini-Dc Martino

RIM, 31. — Politični tajnik KD 
Zaccagnini se je sestal danes zju
traj na sedežu stranke s tajnikom 
PSI De Martinom, s katerim se je 
poldrugo uro pogovarjal o politič
nem položaju ter o problemih v zve
zi z reformo RAI-TV. De Martina 
je spremljal član vodstva PSI Man
ca, ki je imel malo prej daljši raz
govor z namestnikom tajnika KD 
Gallonijem.

Problemi radiotelevizijske ustano
ve so bili tudi glavni argument 
pogovora, ki ga je De Martino poz
neje imel s tajnikom PRI Biasini- 
jem. Zaccagnini pa se je po sre
čanju z De Martinom sestal z na
čelnikoma parlamentarnih skupin 
KD Bartolomeiem in Piccolijem, s 
katerima pa je govoril predvsem o 
problemih parlamentarnega znača
ja, kot sta razprava o proračunu v 
senatu in srednjeročni program. Se
nator Bartolomei je v razgovoru s 
časnikarji dejal, da niso govorili o 
problemu imenovanja novih vodite
ljev RAI-TV, glede na to, da je 
Zaccagnini mnenja, da je to v pri
stojnosti upravnega sveta radiote
levizije.

o sedmem posebnem zasedanju ge
neralne skupščine in informacijo o 
dosedanjem poteku 30. rednega zase
danja. Sprejeli so poročilo in pouda
rili, da je jugoslovanska delegacija 
v sodelovanju z neuvrščenimi in dru
gimi deželami v razvoju pomembno 
prispevala k rezultatom posebnega 
zasedanja. Naglasili so tudi potre
bo, da so vprašanja mednarodnih 
gospodarskih odnosov stalno prisot
na v delu jugoslovanske skupščine.

V. B.

SPOMINU PADLIH

Bijedicevo poročilo 
o obiskih v Aziji

(Od našega dopisnika!
BEOGRAD, 31. — Predsednik iz

vršnega sveta Džemal Bijedič je da
nes obvestil zunanjepolitični odbor 
jugoslovanske skupščine o rezultatih 
svojih uradnih obiskov v Demokra
tični republiki Vietnam in Ljudski 
rep’ liki Kitajski, delovnih obiskov 
v tri Lanki in Indiji ter pogovorov 
med postankom v Singapuru in Te
heranu s predsedniki vlad teh držav.

Delegati skupščine so ugotovili, da 
so obiski in pogovori z visokimi vo
ditelji teh držav koristili nadaljnji 
krepitvi dvostranskih odnosov in na
daljnji uveljavitvi neodvisne politi
ke Jugoslavije kot socialistične in 
neuvrščene države in sploh uvelja
vitvi neuvrščene politike.

Odbor je obravnaval tudi poročilo

RIM, 31. — Sovjetski minister za 
trgovino s tujino Nikolaj Patoličev 
je zaključil uradni obisk v Italiji 
in danes zjutraj odpotoval v Mo
skvo. Svoj tridnevni uradni obisk 
v Rimu je danes zaključil tudi polj
ski minister za trgovino s tujino 
Jerzy Olszewski.

Človek prihaja na svet, se ga ve
seli, si ga predstavlja kot neskon
čno dolgo prihodnost. In le izje
moma premišlja, da je kot kaplja, 
ki se izlije po oknu sveta, da drsi 
neenakomerno skoku naproti, bo
ječe, kot da bi se zavedala svojega 
konca. F tej kaplji je polno življe
nja, življenja, ki se bogati, ki u- 
stvarja, premišljuje in sovraži, lju
bi, trpi in ... odhaja. Svetel dan 
človeške eksistence se prelije v 
temno kraljestvo noči. Vsem nam 
je dano le malo gotovosti, le ena 
resnica je neizprosno gotova, na
šega konca . .. vsem skupaj enaka.

Te dni se grobovi in spomeniki 
zlivajo v en sam mozaik cvetja. 
Misli pa se ob tem času, kot vsa
ko leto, vračajo k pokojnim, k 
vsem, ki nam je njihov spomin naj
dražji. Globoka čustva otožno spo
minjajo na bitja, ki so nekoč bila 
kot mi, polna radoživosti in ustvar
jalnosti, nam ponovno privabljajo 
pred oči njihove podobe in še zla
sti dejanja, to, kar so bili za svo
jega življenja dobrega plemenitega 
in moralnega ustvarili v posamič
nem in splošnem smislu.

Kar je človeku najbolj dragoce
no, je njegovo življenje. Potem sta 
človeku najljubši svoboda in e- 
nakost. Če je kdo kdaj nesebično 
žrtvoval svoje lastno življenje za 
koga od svojih dragih, je storil 
največ, kar je mogel, če pa je kdo 
prišel ob svoje življenje tako, da 
ga je zavestno podaril za dosego 
kakega velikega družbenega ideala, 
za svobodo svojega naroda, za e- 
nakopravnost med ljudmi, za na
predek človeštva, je etična in mo
ralna vrednost njegove žrtve še 
večja.

Ljudje nasploh, skupnosti ljudi, 
narodi, so se od davna uporno bo
rili za ti dve največji človeški 
vrednoti — svobodo in enakost. Za
nje so trpele in umirale vrste ro
dov. Na njihovih žrtvah je vsaka 
naslednja generacija nadaljevala z 
izgraditvijo srečnejše človekove 
prihodnosti. Dokaz o nepretrgani 
organski povezanosti človeštva v 
njegovem zgodovinskem boju k če
dalje večjim duhovnim in material
nim dosežkom v procesu lastne e- 
mancipacije.

Torej si je nemogoče zamisliti, 
da bi v omikani družbi karkoli 
moglo nadomestiti, naj si bo člo
veško - pietetni odnos, kakor tudi 
odnos polnega vrednotenja vsega, 
kar so bili za svojega življenja in 
v prid naslednjih generacij storili 
njihovi predhodniki.

Velikanske so bile žrtve, neizmer
no krvi je bilo prelite malone od

vsega začetka našega stoletja do 
danes, da bi ljudje na tem svetu 
mogli živeti bolj svobodni in bolj 
enaki. Težka je bila bitka proti 
temnim silam, ki so se temu zo
perstavljale. Ogromen je bil krvni 
davek v prvi svetovni vojni, veli
kanske so bile žrtve v kolonialnih 
vojnah in delavskih spopadih proti 
izkoriščevalcem in strahotni so bi
li trpljenje in žrtve v boju svobo
doljubnih narodov proti pošastnim 
ambicijam nacifašizma. Slovensko 
ljudstvo je skupaj z ostalimi ju
goslovanskimi narodi v tem boju 
prispevalo vse, kar je moglo dati 
od sebe. Nepretrgoma štiri leta je 
po gorah in gozdovih grmelo o- 
rožje, gorele so vasi, umirali lju
dje. Z dotlej nepoznanim pogumom, 
upanjem in vero v zmago, številna 
spominska obeležja, posejana širom 
naše dežele, po vseh naših vaseh 
in zgodovinskih krajih, ostajajo

trajna priča (in Žopomin) njihove 
neizmerne dragocene človeške ve
sti, njihovega junaštva in njihove 
neizmerljive žrtve.

In še naprej teče bitka za te 
ideale, po vsem svetu, in še na
prej padajo žrtve! Fašizem, ki je 
bil pred tremi desetletji premagan, 
takrat ni bil povsem uničen, še ži 
vi, povsod tam, kjer njegove stru 
pene klice niso bile popolnoma za 
trte. Še obstajajo fašistične ovire 
ki ne dopuščajo medsebojnega zdru 
ževanja ljudi v njihovem mišljenju 
in delovanju. Cvetje in misli ob 
današnjih grobovih in spomenikih 
padlim za svobodo naj nam bo n» 
le opomin ampak tudi up, da se bo 
to črno breme zvalilo z duše svo
bodnega sveta in se bo svoboda v 
lepšem in bolj veselem cvetju zlila 
v eno samo zibelko enakopravnih 
otrok.

JANKO FURLAN

Talec in feniks (Fotomontaža Janko Furlan)
.................................................n.......................................................................................................................................... ........................................................................ ima

GOVOR JUGOSLOVANSKEGA PREDSEDNIKA Nfl LJUDSKEM ZBOROVANJU V VALJEVU

Tito: Vse ljudstvo mora varovati državo 
pred notranjimi in zunanjimi sovražniki

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 31. — Predsednik re

publike Josip Broz Tito je po kraj
šem oddihu na Zlatiboru danes obi
skal Valjevo, Stolice in Krapanj. V 
Valjevu je na velikem ljudskem zbo
rovanju spregovoril o nekaterih do
godkih med narodnoosvobodilno voj
no. O povojni graditvi države in 
doseženih uspehih ter težavah, s 
katerimi se Jugoslavija v svojem 
razvoju naravno srečuje, v govoru 
pa se je nekoliko podrobneje dotak
nil tudi sovražnega delovanja pro
ti Jugoslaviji n nekaterih aktualnih 
zunanjepolitičnih vprašanj. Pri tem 
je dejal:

«Govorimo o naših dosežkih, ki 
so zares veliki. Toda varovati mo
ramo te dosežke. Danes so zunaj 
in znotraj naše države ljudje, ki 
bi hoteli — malo iz zavisti, malo 
pa tudi zaradi drugih ciljev — te 
dosežke uničiti. Njim pomagajo raz
ni tipi, majhne skupinice ljudi, ki 
imajo ogromne ambicije, a nobenih 
sposobnosti, ki samo kritizirajo, a 
nič ne delajo. To so pomočniki ti
stih, ki od zunaj brusijo zobe na 
našo državo. Zakaj moramo danes 
znova sprožiti vprašanje teh posa
meznikov, ki nam mečejo polena 
pod noge?

To je zato, ker so postali zelo 
glasni. Malo jih je, ampak so zelo 
glasni. Toda povem vam, tovariši, 
katerekoli barve naj so ti naši na
sprotniki, ki nas danes motijo v na

šem delu in klevetajo nas in naše 
dosežke, to so naši sovražniki in 
z njimi bomo kot s takimi tudi rav
nali. Našli jim bomo mesto tam, 
kjer nas ne bodo motili, če bo to 
potrebno. Mi to sami ne želimo. 
Toda v interesu ogromne večine 
našega ljudstva, v interesu, da ta
ko rečem, 99 odstotkov našega ljud
stva moramo biti do sovražnikov 
našega sistema in vsega, kar da
nes imamo, brez milosti in jih one
mogočiti v tem delovanju.

In kdo mora varovati našo de
želo in naše dosežke? Današnje Ju
goslavije ne varujejo samo arma
da, teritorialna obramba in varno
stni organi. To mora varovati vse 
ljudstvo, vsa naša mladina, vsi naši 
ljudje, ki so prišli do visoke za
vesti. Da je Jugoslavija takšna, ka
kršna je danes, najboljši primer in 
najboljše jamstvo, da bo postala še 
trdnejša in še močnejša kot je danes.

Hotel bi ob tej priložnosti po
vedati tudi nekaj besed o naši zu
nanji politiki. Veste, da je Jugo
slavija zelo angažirana na medna
rodnem področju. Zakaj moramo 
biti tu aktivni? Svet je postal da
nes zelo majhen in vse bolj po
trebno je, da narodi med seboj so
delujejo. Opredelili smo se za po
litiko neuvrščenosti. Trdno smo se 
odločili, da bomo zunaj blokov, da 
sodelujemo z ysemi narodi, ki niso 
v blokih, pa tudi s tistimi, ki so.

naši državi, ki jo krepi. V skladu 
s tem moramo, razumljivo, upošte
vati tudi ravnanje znotraj države. 
Naša država se krepi tudi s tem, 
da vodi takšno zunanjo politiko in 
da je določen zgled nekaterim dru
gim, kjer ni. takšne enotnosti kot 
pri nas.

Ko teče beseda o naši zunanji po
litiki, moramo v prvi vrsti razvija
ti ekonomske odnose z drugimi dr
žavami, z vsemi tistimi, ki to želi
jo. Poleg ekonomskih pa moramo 
imeti tudi politične odnose s temi 
državami, in to na načelih neuvršče
nosti, Pospeševati moramo napre
dek sodelovanja z državami, ki ne že
lijo biti pripadnice raznih blokov. 
Kajti bloki vedno skrivajo možnost 
spopadov, medtem ko neuvrščenost 
pomeni politiko prijateljstva, politi
ko sodelovanja z vsemi državami 
ne glede na sisteme, ki jih imajo 
in za katere se opredeljujejo. Zato 
mora biti Jugoslavija tudi s svojo 
notranjo politiko, ravnanjem zno
traj države, s svojim delom in u- 
stvarjalnostjo dejavnik, ki bo imel 
vpliv, kakršnega že danes ima, mo
ra imeti pa še večjega.

V svetu je danes mučen položaj. 
Mnogi problemi še niso rešeni. Za
to si prizadevamo vedno biti tam, 
kjer je naša navzočnost potrebna, 
da s svojo pravilno zunanjo politi
ko pomagamo narodom, ki se bo
rijo za svobodo, da to čimprej do
sežejo. To velja tudi za tiste, kiVoditi moramo politiko, ki ustreza

predsedstvomPogajanja med vlado in sindi
kati so se ponovno zataknila. 
Med včerajšnjim srečanjem o 
problemih uslužbencev ministr
stev se je namreč pokazalo, da 
je vlada prišla na pogajanja ne
pripravljena in brez pooblastil, 
da bi dala konkretne odgovore 
ali protipredloge na zahteve sin
dikalistov. Sicer se bodo vlada 
in sindikati spet sestali 18. no
vembra, že sedaj pa so sindikali
sti napovedali stavkovne akcije: 
tako bo 10. novembra vsedržavna 
24-urna stavka državnih usluž
bencev.

Jugoslovanski predsednik Tito 
je na ljudskem zborovanju v Va
ljevu opozoril na delovanje so
vražnih skupin tako v Jugoslaviji 
kot v tujini in dejal, da se mora 
vse ljudstvo brezkompromisno bo
riti proti tistim, ki skušajo me
tati polena pod noge socialistični 
graditvi v Jugoslaviji.

Španska vlada se je prvič se

stala pod predsedstvom novega 
začasnega državnega poglavarja 
Juana Carlosa, ki je prevzel o- 
blast spričo kritičnega zdravstve
nega stanja starega diktatorja 
Franca. Španska javnost ne skriva 
svojega upanja, da bo prestolo
naslednik sestavit demokratično 
vlado, čeprav prevladuje mnenje, 
da je Juan Carlos lutka fran- 
kističnega režima in da bo polo
žaj vsaj trenutno ostal nespreme
njen. Zdravniki so medtem ugo
tovili, da ima Franco, poleg vse
ga drugega, tudi vnetje trebušne 
mrene, kar je ‘ v njegovih letih 
ponavadi usodno.

se borijo za svojo pravico, da sa
mi s sabo upravljajo. Politika ne
uvrščenosti je danes v svetu zavze
la takorekoč eno od glavnih mest. 
Nad dve ■ milijardi prebivalcev ze
meljske krogle zasleduje to politi
ko. To je velika sila, ne glede na 
to, da si jo nekateri prizadevajo 
zfnanjšati. To je ogromna moralno
politična sila v današnjem svetu. 
In zaradi tega je Jugoslavija, kjer 
je bila tudi prva konferenca neu
vrščenih, prav s takšno politiko do
segla ogromen prestiž v vsem svetu.

Danes ni nobenega kotička na ze
meljski krogli, kjer ne bi vedeli za 
Jugoslavijo, za njene žrtve in juna
ško borbo med vojno ' Povsod tudi 
zelo dobro vedo, kako Jugoslavija lju
bosumno varuje svojo neodvisnost in 
svojo pravico, da sama upravlja s 
svojo državo, da je naše ljudstvo 
samo gospodar na svoji zemlji. In 
to je tisto, kar je naši državi omo
gočilo, da razvija politično in gospo- 
oarsko sodelovanje s številnimi dr
žavami. ne samo neuvrščenimi, am
pak prav tako tudi z drugimi.»

Po govoru, ki ga je več deset ti
soč ljudi nekajkrat prekinilo z nav
dušenim ploskanjem, vzklikanjem in 
odobravanjem, je predsednik Tito ne
kaj časa ostal še v Valjevu, nato 
pa se je prek Krupnja odpeljal v 
Stolice. Okrog trinajstih je Tito pri
spel do zgodovinske hiše v Stolicah, 
v kateri je bilo 26. septembra 1941. 
pod njegovim vodstvom vojaško-poli- 
tično posvetovanje, ki je močno vpli
valo na osvobodilno vojno in revo
lucijo jugoslovanskih narodov. Tito je 
sedel na isti stol, na katerem je 
sedel v času posvetovanja pred 34 
leti, poleg njega pa sta sedla Miloš 
Minic in Milosav Milosavljevič, id 
sta se prav tako udeležila posveto
vanja. «Tu se je krojila usoda naše 
države, načrt boja,» je dejal Tito v 
spominih na posvetovanje, «če verja
mete ah ne. tisti čas sem bil trdno 
prepričan, da bomo uspeli, čeprav je 
bil položaj težak.* Tito se je v Sto
licah zadržal še v pogovoru z borci 
iz tega kraja, nato pa je odpotoval 
v Krupanj, kjer so mu priredili slo
vesno kosilo. VLADO BARABAŠ
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Deželno vodstvo KD je včeraj ponovno 
potrdilo, da ne bo sodelovalo s KRI

V četrtek bodo krizo sprožili tudi v tržaškem občinskem svetu
Deželno vodstvo KD je sinoči v 

bistvu ponovilo svoje znano stali
šče o nesodelovanju s komunisti in 
o vlogi večine; ter opozicije. Imeno
vali so delegacijo, ki naj se pogaja 
za čim hitrejšo rešitev krize in za 
«učinkovito vodstvo dežele na osno
vi jasnega političnega sporazuma».

Deželno vodstvo KD se je sestalo 
ob 16.30 v sejni dvorani hotela Pa
lače v Vidmu in je po poročilu de
želnega tajnika Tonuttija ter po dalj
ši, razpravi izdalo obsežnejše urad
no sporočilo, v katerem najprej po
zitivno ocenjuje desetletno sodelova
nje s socialisti, socialdemokrati in 
republikanci. Sodelovanje je omo
gočilo utrditev dežele in reševanje 
važnih ter življenjskih gospodarskih 
in socialnih vprašanj, okrepitev 
mednarodnega ugleda dežele ter pri
spevek za mir in pomirjenje naro
dov na meji. Pobuda PSI. da se 
spremeni politični okvir, ne teme
lji na neizpolnjevanju programov 
in dogovorjenih obvez. Odnos s ko
munisti ni mogoče reševati s spo
razumi na vrhu, temveč z razpravo, 
ki mora zajeti tudi temelje vseh 
strank.

V poročilu je tudi rečeno, da raz
lika med večino in opozicijo v de
mokratičnem sistemu ne pomeni di
skriminacijo in da KD priznava ko
munistični stranki njeno okrepljeno 
vodilno moč in njen pomen ter da 
KD ne bo zavrnila nobenega kon
struktivnega prispevka opozicije. 
Zato obžalujejo polemične ocene de
želnega vodstva KPI in pravijo, da 
KPI ne zna «upoštevati elementov 
novosti, ki se porajajo v sedanjem 
delikatnem razdobju». Krščanska 
demokracija se bo trudila, da se 
ne pokvarijo odnosi s PSI, PSDI in 
PRI in pri tem podčrtuje izreden 
pomen odnosov s socialisti.

Prihodnja faza krize na deželni 
ravni bo v četrtek in petek, ko bo 
razprava v deželnem svetu. Kdaj in 
kako bodo pogajanja med stran

kami pa še ni mogoče reči. Lahko 
pa z vso gotovostjo predvidimo, da 
se bo 6. novembra tudi uradno pri
čela kriza 'tržaške občine, saj se 
bo takrat sestal pokrajinski odbor 
PSI, ki bo prav gotovo sklenil, da 
se tudi socialistični odbornik Hre
ščak umakne iz tržaškega občinske
ga odbora.

Fašistična provokacija 
pred licejem Petrarca

Včeraj je prišlo pred licejem Pe- 
tarca do fašistične provokacije, ki so 
jo uprizorili nekateri člani organiza
cije «Fronte della gioventù». Razde

ljevali so namreč letake v zvezi z 
umorom mladega fašista Zicchierija. 
V letakih pripisujejo ta dogodek «ko
munističnemu sovraštvu» in trdijo, da 
je rimski umor člen načrta KPI, da 
pride na oblast.

Demokratični in antifašistični dija
ki so se odločno uprli provokaciji, 
zaradi česar so se fašisti skušali 
uveljaviti z njim značilnimi sredstvi, 
to je s pretepom, ki ga je na srečo 
preprečila policija.

• Tržaška občina javlja, da bo za
radi praznikov matični urad odprt ju

tri, v nedeljo in v torek od 8. do 
10. ure izključno za izstavitev do
voljenj za pokop. Urad bo tudi spre
jemal prijavo rojstev.

Predstavniki generalnega konzulata SFRJ v Trstu in delegacije driiž« euopstJiticnil) organizacij obalnih občin 
polagajo vence v tržaški Rižarni, ki bo od danes do 4. novembra odprta vsak dan od 8. ure do 19.30.

DANES 03 STEViLNIH SPOMENIKIH

Z obujanjem spominov na padle borce 
potrjujemo protifašistično obvezo

Vence k spomeniksm padlim bodo danes polagali tudi predstavniki oblasti in drugih organizacij

S polaganjem vencev k spomeni- j Žana. Predstavniki zveze borcev Ko
kom padlim in spominskimi sveča-j pra, Izole in Pirana pa so položili
nostmi so se številne organizacije 
včeraj spomnile množice ljudi, ki 
so žrtvovali svoje življenje za svo
bodo. Včeraj so predstavniki gene

venca k spomeniku padlim v NOB 
v Dolini in v tržaški Rižarni. Tudi 
Slovenska skupnost je s polaganjem 
vencev v tržaški Rižarni, v Sovod-

ralnega jugoslovanskega konzulata i njah in v Gonarsu počastila spo-
v Trstu položili vence k spomenikom 
padlim v tržaški okolici, na poko
pališču pri Sv. Ani in v Rižarni. 
K spomeniku padlim v NOB v Ba
zovici in na Opčinah so položili ven
ce tudi predstavniki zveze borcev 
in političnih organizacij občine Se-
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Minister Gui na častni trib uni med zaprisego gojencev.

OB PRISOTNOSTI MINISTRA GUIA

PRISEGA GOJENCEV ŠOLE 
AGENTOV JAVNE VARNOSTI

Svečanosti so se udeležili številni pred
stavniki civilnih in vojaških oblasti

Ob prisotnosti ministra za notranje 
zadeve Guia so včeraj prisegli zve
stobo republiki gojenci tržaške šole 
agentov javne varnosti. Svečanosti v 
tržaški vojašnici so prisostvovali 
predstavniki oblasti, med katerimi so 
bili predsednik deželnega sveta Pit- 
toni, predsednik deželnega odbora Co- 
melli, vladni komisar Di Lorenzo, tr
žaški župan Spaccini, podpredsednik 
tržaške pokrajine Scarazzato, najviš
ji predstavniki tržaških vojaških obla
sti, vsi štirje kvestorji naše dežele 
ter visoki funkcionarji notranjega mi
nistrstva.

Po nagovoru poveljnika policijske 
šole polk. Pittuija in nagraditvi naj
boljših gojencev, je spregovoril mi
nister Gui, ki je uvodoma naglasil 
izreden pomen1, ki ga ima policija 
za obrambo republiške ustave in de
mokracije v državi. Gui je obširno 
obravnaval nevarnost, ki jo predstav
lja odločitev za policijsko službo in 
omenil hladnokrvni umor stražnika 
pri ropu v Milanu. Gui je omenil, da 
bo odslej trajal tečaj devet mesecev, 
to je tri mesec več, kar pomeni, da 
bodo agenti bolje pripravljeni kot v 
preteklosti. Končno pa je še omenil 
izboljšave, do katerih je V zadnjem 
času prišlo v policiji.

Pozitivno stališče Zveze 
pokrajinskih sindikatov 
o zdravstvenem konzorciju

Po večletnem boju in pobudah se 
je, čeprav z omejitvami in proti
slovji, zaključila razprava o statu
tu Zdravstvenega konzorcija. To je 
prvi 'in pomemben uspeh sindikal
nega boja.

Pokrajinska zveza CGIL, CISL, 
UIL jasno poudarja da„ kar je bi
lo predvideno iz predloga statuta, 
ni povsem zadovoljivo, ker niso v

celoti sprejeli predlogov sindikalnih 
organizacij.

Sindikati soglašajo s stvarmi, ki 
bi morali konkretno uresničiti v 
konzorciju, to je vlogo krajevnih 
uprav v vodstvu, udeležbo in nad
zorovanje delavcev in meščanov 
nad politično delujočimi smermi v 
dejavnosti konzorcija, demokratično 
upravljanje v in izven konzorcija 
ter razširitev delovanja konzorcija 
na socialno - zdravstveno področje.

min padlih.
Včeraj zjutraj so dijaki nižje sred

nje šole Simon Gregorčič v Dolini 
položili venec k občinskemu spome
niku v Dolini. Prisotni so bili tudi 
predstavniki pevskega zbora in šol
skega sveta. Dijaki so zapeli dve 
partizanski pesmi, ravnatelj dr. Šte
fančič pa je spregovoril nekaj pri
ložnostnih besed. Tudi učenci osnov
ne šole s celodnevnim poukom v 
Šempolaju so se s polaganjem cvet
ja in priložnostnimi recitacijami 
včeraj dopoldne spomnili na padle 
domačine pred spomenikoma v šem
polaju in v Praprotu. Skromni, a 
zelo prisrčni svečanosti, so priso
stvovali učitelji in številni starši.

Tudi za danes so napovedane šte
vilne spominske svečanosti. Pred
stavniki konzulata SFRJ bodo ob 
8.30 položili venec v kostnici in na 
pokopališču v Gonarsu, ob 10. uri 
ma pokopališču v Gorici, ob 12. uri 
pa na vojaškem pokopališču v Tr- 
^tu. Delegacija SKGZ bo položila 
jVénce v HI. Massimo d’Azeglio, v 
Ul. Ghega, v Rlžarhi, pri Sv. Justu, 
na skupnem grobu pri Sv. Ani, na 
grobu bazoviških junakov, na gro
bu Pinka Tomažiča ter na vojaškem 
pokopališču pri Sv. Ani na grobu 
jugoslovanskih partizanov. Zbirali
šče bo ob 10. uri pred poslopjem 
ZTT. Tudi predstavniki, tržaške ob
čine se bodo s polaganjem vencev 
k številnim spomenikom spomnili 
na padle

Kot vsako leto, bo delegacija de
vinsko - nabrežinskega sveta polo
žila vence k spominski plošči pred 
županstvom, k spomeniku padlim v 
Nabrežini ter k spomenikoma v Šem
polaju in v Praprotu.

Dolinska občinska uprava bo ob 
12. uri položila venec v Spominskem 
parku. Tudi zgoniška občina se bo 
spomnila padlih borcev in sicer ob 
13.45 na pokopališču v Samatorci, 
ob 14.00 pri vaškem spomeniku v 
Saležu, ob 14.15 ob vaškem spome
niku v Gabrovcu, ob 14.30 ob vaš
kem spomeniku v Zgoniku, ob 14.45 
pa pri občinskem spomeniku z Zgo
niku. Pri slovesnosti bo sodeloval 
mešani mladinski pevski zbor Rdeča 
zvezda iz Saleža, vence pa bodo po-

MOŠKI PEVSKI ZBOR 
IGO GRUDEN

bo danes, L nov., ob 14.30 zapel 
na nabrežinskem pokopališču ne
kaj žalostink. Sledilo bo polaga
nje venca pred spomenik padlim 
na trgu v Nabrežini.

Zbor bo nato počastil spomin 
padlih tudi pred spomenikom v 
šempolaju in v Praprotu.
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SMRTNA NESREČA VČERAJ DOPOLDNE PRI PLAVJAH

Z avtom v obcestni zid: 
Tržačan izgubil življenje

Žrtev je 75-letni Alberto Vecchiet, njegov sopotnik, 

Francesco Velicogna pa je utrpel resne poškodbe

Včeraj dopoldne se je na. cesti 
Škofije - Plavje pripetila smrtna 
prometna nesreča, pri kateri je iz
gubil življenje 75-letni Tržačan Al
berto Vecchiet s Trga Giotti 6. Oko
li 9. ure se je Vecchiet peljal s svo
jim avtom alfa romeo TS 139980 iz 
Trsta proti Kopru. Malo po Plavjah, 
kjer zavije cesta strmo navzdol pro
ti plavskemu potoku, je Vecchiet za
peljal na desni, razširjeni in na no
vo asfaltirani del cestišča, pri če
mer je z desnimi kolesi zadel ob 
kamne, ki označujejo rob cestišča. 
Zaradi tega je avto zaneslo na levo, 
kjer je z levimi kolesi zavozil v ob
cestni jarek in se silovito zaletel v 
obcestni podporni zid. Sunek je bil 
tako silovit, da je bil Vecchiet pri 
priči mrtev, njegovega sopotnika, 75- 
letnega Francesca Velicogno iz Ul. 
Mantegna št. 2 pa so hudo poško
dovanega odpeljali v izolsko bolniš
nico.

L. O.

Policija je odkrila 
mrežo preprodajalcev 
ukradenih avtomobilov
Leteči oddelek tržaške kvesture je 

prijavil sodišču .23-letnega Maurizia 
Poletto iz Preganziola, 24-letnega Re
nata De Lilla iz Trevisa in 20-letnega 
Filippa Basileja iz Pioltella, ki so jih 
tržaški policiji vrnile jugoslovanske 
oblasti. Mladeniči so pred dnevi na
meravali čez mejo z dvema, veliki
ma mercedesoma, pri pregledu doku
mentov pa so jugoslovanski mejni 
organi ugotovili, da so predložili po
narejene dokumente. Tržaška kvestu
ra je' ugotovila, da sta avtomobila 
ukradena in evidenčni tablici pona
rejeni. Nobenega dvoma ni, da so mla
deniči člani številne in dobro organi
zirane tolpe, ki deluje na področju 
Milana in se ukvarja s preprodaja
njem ukradenih avtomobilov v drža
ve Bližnjega vzhoda.

leg občinske uprave polagali še 
predstavniki društva Rdeča zvezda 
in ŠK Kras.

Repentabrska občina bo z govo
rom župana dr. Colje in predstav
nika prosvetnega društva Kraški 
dom ter sodelovanjem otrok osnov
ne šole «Alojz Gradnik» počastila 
spomin na padle pred spomenikom 
v Repnu ob 11.30. Tudi miljska ob
činska uprava je predvidela vrsto 
spominskih svečanosti: ob 9. uri bo 
delegacija občinskega sveta položi
la venec v Trstu k spominski plo
šči Almi Vivodi; ob 10. uri bodi) po
delili literarno nagrado «Col. Fon
da - Savio», pol ure kasneje pa bo 
sprevod ponesel venec s Trga Mar
coni na občinski spomenik padlim, 
kjer bo ob prisotnosti vojaškega od
delka govoril v italijanščini deželni 
odbornik Sergio Coloni, v slovenšči
ni pa študent Diego Marega. Ob 
11.45 bo polaganje vencev na poko
pališču, ob 12.15 pa k spomeniku pa
dlim pri Koroščih.

Svečanosti se bodo nadaljevale 
jutri, ko bodo počastili spomin na 
padle s polaganjem vencev k raz
nim spomenikom predsednik ;dežel- 
nega sveta Pittoni, deželna odbor
nika Stopper in Romano ter gene1 
ralni vladni komisar Di Lorenzo. 
Zaključna svečanost bo kot vsako 
leto 4. novembra pri kostnici v Re- 
dipuglii.

PD Valentin Vodnik iz Doline 
priredi v Torkli likovno razsta
vo slikarja JOŽETA CESARJA.

Otvoritev bo danes, 1. novem
bra, ob 17. uri. Razstava bo od
prta jutri, v nedeljo. 2 novem
bra, od 15. do 18. ure ter v po
nedeljek, 3., in v torek, 4. no
vembra, od 18. do 20. ure.

Vabljeni.

Urnik trgovin 
za prazniko

Danes, 1. november — Vsi sveti. 
Vse trgovine bodo zaprte, razen 
cvetličarn (8—13), stojnic za pro
dajo cvetja pred pokopališči (po ur
niku, ko so pokopališča odprta za 
občinstvo: 7.30—17) slaščičarn, ki 
bodo poslovale po rednem urniku, in 
pekarn (7.40—13).

Jutri, 2 november. Vse trgovi
ne bodo zaprte, razen cvetličarn 
(8—13), stojnic s cvetjem pred po
kopališči (7.30—17) in slaščičarn iz
ven vrstnega reda za nedeljski po
čitek.

Ponedeljek, 3. november — Sv. 
Just. Vse trgovine bodo zaprte, ra
zen cvetličarn (8—13), stojnic s 
cvetjem pred pokopališči (7.30—17), 
slaščičarn (po rednem urniku) in 
pekarn (7.40—13). Trgovine z živili, 
mesnice, ribarnice, trgovine s sad
jem in povrtnin in tržnice bodo po
slovale do 13. ure.

Torek, 4. november — Praznik 
zmage. Vse trgovine bodo zaprte, 
razen cvetličarn (8—13), stojnic s 
cvetjem pred pokopal šči (7.30—17) 
in slaščičarn, ki bodo poslovale po 
rednem urniku. .

Do sobote, 8. novembra, je vsem 
trgovinam dana možnost — razen ob 
omenjenih praznikih — da posluje
jo redno tudi mimo medtedenske za
pore.

Kino

ŠD PRIMORJE
organizira za sv. Martina, v to
rek, 11. novembra, v športnem 
krožku društva ' •'»*• • •

PLES
z ansamblom «THE LORDS».1 
Rezervacije na ščdčžu" ŠD ‘Pri
morje.

Vabljeni!

Mali oglasi
FIAT «125 special» v zelo dobrem 

stanju ugodno prodam. Telefonirati 
na 761-470 od 10. do 13. ure.

IZGUBIL se je osemmesečni angleški 
setter, črn madež na očesu, pod
ročje Briščki (Zgonik). Zelo boga
ta nagrada. Telefonirati 227-271.
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SKLEPI POKRAJINSKEGA ODBORA ZA CENE

Poskusna sprostitev cene 
za skodelico kave v barih

Cene govejega mesa in metana začasno neizpre- 
menjene • Višje tarife za storitve javnih hladilnic

PROSVETNO DRUŠTVO «SLAVKO ŠKAMPERLE» 
SV. IVAN - TRST

prireja

PROSLAVI

30-LETNICO ZMAGE NAD FAŠIZMOM 
30-LETNICO USTANOVITVE DRUŠTVA

Danes, 1. novembra 1975, ob 9. uri
Počastitev spomina padlih v Rižarni, pred občinskimi spome
niki v Miljah, Dolini, Bazovici, Repnu, Zgoniku, Nabrežini 
in pred ploščo padlih Švetoivančanov na Vrdelski cesti 25. 
Odhod avtomobilske kolone s stadiona «Prvi maj».

Četrtek, 6. novembra 1975, ob 20. uri
Otvoritev razstave slik in dokumentov o tridesetletni dejav
nosti društva. Sledi nastop članov Stalnega slovenskega gle
dališča z izborom partizanskih pesmi «Veš, poet, svoj dolg».

Sobota, 8. novembra 1975, ob 20.30
Koncert TRŽAŠKEGA PARTIZANSKEGA PEVSKEGA 
ZBORA.

Nedelja, 9. novembra 1975, ob 18. uri
DRUŠTVENA AKADEMIJA. Nastopijo mladinska dramska 
in folklorna skupina in harmonikarski ansambel MIRAMAR.
Vse prireditve bodo v društvenih prostorih na stadionu 
«Prvi maj».

Ariston 15.30 «Frankenstein junior».
Grattacielo 14.00 «La divina creatu

ra». Laura Antonelli, Marcello Ma- 
stroianni. Prepovedan mladini pod 
14. letom. Barvni film.

Fenice otroška matineja 10.00—11.30 
«Muraglie». Stan Laurei in Oliver 
Hardy.

F'enice 16.00 «Flic story». Alain De- 
lon in Jean Lms Trintignant. Barv
ni film. Prepovedan mladini pod 
14. letom.

Exeelsior otroška matineja 10.00—11.30 
«Putiferio va alla guerra».

Exeelsior 15.00 «Di che segno sei?». 
P. Villaggio, M. Melato, A. Celen- 
tano. R. Pozzetto, G. Ralli, A. Sor
di. Prepovedan mladini pod 14. le
tom.

Nazionale 15.00 «L’isola sul tetto del 
mondo». Disneyev film v barvah.

Eden 15 30 «Amici mici». Ugo To- 
gnazzi. Gastone Moschin, Philippe 
Noiret. Barvni film.

Ritz 15.30 «Baby sitrir, un maledet
to pasticcio» Maria Schneider, Re
nato Pozzetto. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Aurora 15.30 «la pantera rosa col
pisce ancora». Peter Sellers. Barv
ni film.

Capitol 15.00 «L eroe della strada». 
Charles Bronson. Barvni film.

Cristallo 15.30 «Terremoto». C. He 
stori, A. Gardner in G. Kennedy

Moderno 15.00 «Il sogno di Zorro» 
Franco Franchi. Barvni film.

Filodrammatico 15.00 «Club del pia 
cere». Barvni film. Prepovedan mia 
dini pod 18. letom.

Ideale 15.00 «Gangster story». War- 
ren Beatty, Faye^pyq^yfy- Ba1"1'« 
film. Prepovedan 'mladini pod , 14. 
letom.

Impero 15.00 «Sette spose per sette 
fratelli». -----

Vittorio Veneto 15.00 «Porgi 1’ altra 
guancia». Bud Spencer in Terence 
Hill. Barvni film.

Astra 15.00 «L’ arrivista». Alain De- 
lon, Sidne Kome. Barvni film.

Abbazia 15.00 «L’ uomo di mezzanot
te». Burt Lancaster, Susan Clark in 
Cameron. Barvni film.

Radio 14.30 «Come divertirsi con Pa
perino & O.». Barvni film.

Volta - Milje 15.00 «Un cuore d’ oro, 
due mani d’acciaio». Bruce Lee. 
Barvni film.

LEKARNE V OKOLICI
Botjimec: tei. 228 124: Bazovica:

tel. 226-165; Opčine: lei. 211-001;
Prosek: tel. 225-141; Božje polje — 
Zgonik: tei. 225-596; Nabrežina: tel. 
200-121; Sesljan: tel. 209-197: ŽavLje: 
tel 213-137; Milje: tel. 271 124

v<v \

GLASBENA MATICA — TRST
Sezona 1975 - 1976 
Drugi abonmajski koncert
V petek, 7. novembra, 
ob 20.30
v Kulturnem domu v Trstu

AKADEMSKI 
PEVSKI ZBOR 
BRANKO KRSMANOVIČ
iz Beograda

Dirigent:
BOGDAN BABIČ 
Sodelujejo solisti in instru
mentalni ansambel

Rezervacija in prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (Ul. 
R. Manna 29, tel. 418-605) in 
eno uro pred pričetkom koncer
ta pri blagajni Kulturnega doma.

BALETNA ŠOLA SSG
Stalno slovensko gledališče spo

roča, da bo prvo srečanje med 
starši, otroki in učitelji v petek, 
7. novembra, ob 16. uri v Kul
turnem domu.

Vpisovanje se nadaljuje še do 
6. novembra na upravi SSG v 
Kulturnem domu ob delavnikih 
od 8. do 14. ure,

Razna obvestila
V zimskih mesecih je telo najbolj 

potrebno gibanja! ŠD «Polet» vabi 
odrasle — ^ženske ' in' moške — ' da' 
se udeležijo rekreacijske telovadbe, 
ki bo dvakrat na teden v večernih 
urah na Opčinah. Tečaj bo vodil stro
kovnjak in bo služil tudi kot pripra
va za smučanje. Začetek telovadbe 
5. novembra, zaključek pa aprila. 
Vpisovanje in podrobnejše informaci
je lahko dobite v trgovini čevljev 
Malalan, Opčine. Proseška ul. 18, 
tel. 212-136.

PD Kraški dom - Repentabor vabi 
občane, ki jih zanima balincanje, da 
se udeležijo prostovoljnega dela za 
ureditev prostora pod Rupo v Repnu 
(cesta za Zagradec) jutri, 2. novem
bra, zjutraj.

Komisija za doraščajočo mladi
no pri SKGZ prireja od 29. de
cembra 1975 do 5. januarja 1976 
zimovanje v Zg. Gorjah pri Bledu.

Vpisovanje na sedežu SKGZ v 
Trstu, Ul. Mazzini 44, od 9. do 
12. ure.

Razstave

• S posebnim odlokom je tržaški 
župan odredil spremembo pravila o 
enosmernem prometu po Ul. S. Er- 
rcacora v Rojanu. Po novem se bo 
promet po omenjeni ulici odvijal eno
smerno s Trga tra i Rivi proti Trgu 
Petazzi.

Na tržaški prefekturi se je vče
raj dopoldne pod predsedstvom pod- 
prefekta dr. Mellara sestal pokra
jinski odbor za cene. Dnevni red 
je obsegal štiri točke: vprašanje ce
ne govejega mesa, vprašanje cene 
metana, nove tarife za storitve jav
nih hladilnic in vprašanje cene za 
skodelico kave v tržaških barih.

Rešitve obeh glavnih vprašanj, 
namreč nove cene mesa in meta
na, je odbor odložil na poznejši čas. 
Kar zadeva goveje meso, za kate
rega zahtevajo, kakor znano, tr
žaški mesarji podražitev v razmer
ju 400 do 1000 lir pri kilogramu, češ 
da je bil letošnji kontingent za uvoz 
mimo carine po avtonomnem računu 
izčrpan, je odbor sklenil odložili raz
pravo za nekaj dni v upanju, da 
bodo pristojni organi v Rimu dovo
lili uporabo starih neizčrpanih kon
tingentov v skupni višini 23.000 sto
tov mesa. Ta količina bi namreč 
zadostovala za premostitev «mrtve
ga» razdobja do odprtja novega kon
tingenta (40.000 stotov) za leto 
1976. Odgovor na ta predlog mo
rata dati ministrstvo za zunanjo 
trgovino in ministrstvo za finance. 
Prvo je že sporočilo svoj pristanek, 
zdaj pa se mora izreči, še finančno 
ministrstvo. V tržaških poslovnih 
krogih pričakujejo, da bo tudi mi
nistrstvo za finance pristalo na pre
dlog v najkrajšem času.

Razpravo o novi ceni metana na 
podlagi predlogov, ki jih je izdela
lo podjetje. ACEGAT, pa so odloži
li zaradi tega, ker se morajo pred 
vsakirn. sklepom o tem vprašanju 

, izreči ‘ še razni drugi forumi, nied 
temi zlasti tržaška občinska upra
va. Tudi v zvezi s tem vprašanjem 
je odbor sklenil, da še bo ponovno 
sestal v kratkem.

Vprašanje novih tarif za stori
tve javnih hladilnic je bilo rešeno 
tako, da je odbor sprejel zahtevo 
njihove uprave po primernem po
višku. Za ceno skodelice kave pa 
je odbor sklenil, da se od danes 

"naprej poživilo lahko prodaja v ba

rih in javnih lokalih po prosti ce
ni, vendar poskusno do 31. decem
bra. Do 15. decembra pa bo odbor 
na posebni seji pregledal uspeh ali 
neuspeh tega sklepa. Odprava nad
zorovane cene bo imela za posledi
co, da bo skodelica kave v tržaš
kih barih najbrž poskočila, v neka
terih primerih morda tudi na 150 
lir, drugod pa v manjši meri ali 
sploh ne. Pričakovati pa je, da se 
bo kakovost kave — ki je zdaj po
nekod res neustrezna — občutno iz
boljšala. Na posebni seji pokrajin
skega odbora za cene, ki bo kakor 
omenjeno okrog 15. decembra, pa 
bodo sklenili, ali naj se kava še 
naprej prosto prodaja, ali naj se 
ponovno uvede nadzorovana cena.

Odpotovalo turistično 
odposlanstvo iz Somogyja

Včeraj se j-3 zaključil tridnevni 
obisk turističnega odposlanstva iz 
madžarske obmejne dežele Somogy 
v Furlaniji - Julijski krajini. Med 
svojim bivanjem v naših krajih so 
si madžarski izvedenci, ki jih je vo
dil ravnatelj oddelka za trgovino in 
turizem pri deželni vladi dr. Jonas 
Papa, ogledali glavna obmorska 
središča in letovišča v goratih pre
delih Furlanije - Julijske krajine.

Natečaj za oddajo 
zidarskih del

Tržaška občina bo v kratkem raz
pisala natečaj za oddajo del pri grad
nji drugega delo poslopja za novo 
srednjo šolo v Ul. Salita di Zugna- 
no pri Sv. Soboti. Gre za zidarska 
dela v skupni vrednosti 420 milijonov 
562.603 lire. Podjetja, ki želijo biti 
povabljena na licitacijo, naj se javi
jo v pristojnem uradu na županstvu 
v roku 15 dni po objavi razpisa na
tečaja v uradnem vestniku dežele 
Furlanije - Julijske krajine.

Včeraj - danes
Danes, SOBOTA, 1. novembra 

VSI SVETI
Sonce vzide ob 6.44 in zatone ob 

16.53. — Dolžina dneva 10.11. — Lu
na vzide ob 3.58 in zatone ob 15.28.

Jutri, NEDELJA, 2. novembra 
VERNE DUŠE

VREME včeraj: Najvišja tempera
tura 14,8 stopinje, najnižja 9,9, ob 
19. uri 13,6 stopinje, zračni pritisk 
1018,7 mb stanoviten, nebo pooblače- 
no, brezvetrje, vlaga 83-odstotna, mo
rje mirno, temperatura morja 16,1 
stopinje.

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 31. oktobra 1975 se je v Trstu 

rodilo 14 otrok, umrlo pa je 5 oseb.
UMRLI SO: 79-letni Matteo Dobril- 

lovich, 91-letna Orsolina Cordini vd. 
Marocchi, 44-letni Tullio Suppani, 
73-letni Alvaro Tognacci in 51-letni 
Tullio Fermo.

OKLICI: finančni stražnik Nicola 
Caccavelli in gospodinja Giovanna 
Piemontese, prodajalec Nicola Bi- 
tetto in gospodinjska pomočn. Zden
ka Stojsic, elektrikar Jožef Miller 
in šivilja Krystyna Walo, inženir Jan 
Oklejewicz in študentka Wanda Tom- 
kalska, uradnik Maurizio Sinigaglia 
in uradnica Anna Pizzarello, meha
nik Diego Vatovani in prodajalka 
Carla Cruciat, uradnik dr. Giorgio 
Tessarolo in univ. študentka Vita Di- 
pace, kovinar Franco Cicogna in u- 
radnica Licia Vergerio, mesar Lu
ciano Orgiana in gospodinja Petri
ča Vosten, uradnik Claudio Polli in 
uradnica Annamaria Sferza, uradnik 
Adriano Casalini in delavka Silvana 
Calaz, delavec Gennaro Vittorio Bri
ganti in delavka Maria Zubin, urad
nik Fernando Miele in uradnica An
na Bearzatto, karabinjer Pasquale 
Generoso in frizerka Giuseppina Pic- 
colantonio, trgovec Benito Saporito 
in trgovka Liliana Clementini, elek- 
tromehanik Gianni Sterni in uradni
ca Tiziana Flego, univ. študent Ya- 
qub Jbara in biologinja dr. Maria- 

| ester lug, avtoličar Silvano Schei- 
; mer in uradnica Rosanna Venere,
I uradnik Lucio Cozzi in uradnica Gra
ziella Colocci, šofer Giuseppe Balbi 

lin gospodinja Margherita Suler, geo

meter Luciano Melato in učiteljica 
Maria Semprevivo.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Vielmetti, Trg della Borsa 12; Al 
Centauro, Ul. Rossetti 33; Madonna 
del Mare, Largo Piave 2; Costalun
ga. Erta S. Anna 10 (Kolonkovec).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30) 

Biasoletto. Ul. Roma 16; Davanzo, 
Ul. Bernini 4; Al Castoro, Ul. Cava
na 11; Sponza, Ul. Montorsino 9
(Rojan). ________

Danes, jutri, v torek in v pone
deljek od 13. ure dalje bodo de
žurne naslednje lekarne:

Od 8.30 do 13. in od 16. do 19.30 - 
Biasoletto, Ul. Roma 16; Madonna del 
Mare, Largo Piave 2; Centauro, Ul. 
Rossetti 33; Alla Maddalena, Istrska 
ulica 35; Vielmetti, Borzni trg 12; 
Al Castoro, Ul. Cavana 11; Sponza. 
Ul. Montorsino 9; Costalunga, Erta 
S. Anna (Kolonkovec) 10.

Od 13. do 16. ure - Madonna del 
Mare, Largo Piave 2; Centauro, Ul. 
Rossetti 33; Vielmetti, Borzni trg 12; 
Costalunga, Erta S. Anna (Kolonko
vec) 10.

Nočna služba od 19.30 do 8.30 -
Biasoletto, Ul. Roma 16; Castoro, Ul. 
Cavana 11 ; Sponza, Ul. Montorsi
no 9.

V nedeljo zjutraj bo nadalje, poleg 
drugih, odprta tudi lekarna «Angelo 
d’oro». Trg Goldoni 8.

V četrtek, 6. novembra, ob 17. uri 
bo v razstavni dvorani palače Co- 
stanzi (Piazza Piccola) odprl razstavo 
svojih del UGO GUARINO, ki bo dal 
občinstvu na ogled sedem svojih stva
ritev pod skupnim naslovom «Priče». 
Razstava je pod pokroviteljstvom tr
žaške občine in pokrajine in bo tra
jala do 11. novembra.

Prispevki
V počastitev spomina očeta Rami

la Košute, darujejo delovni tovariši 
Založništva tržaškega tiska ter u- 
redništva in uprave Primorskega 
dnevnika; za PD Vesna 19.000, za 
RMV 5.000, za tržaško folklorno 
skupino Stu ledi 4.000, za center za 
handikapirane na Opčinah 3.000, 
za TPPZ 5.000, za PD Gruden 1.000, 
za ŠD Breg 4.000, za vzdrževanje 
spomenika padlim v NOB v Križu
3.000, za spomenik padlim v NOB 
iz Škednja, s Kolonkovca in od Sv. 
Ane 1.500, za Dijaško matico 5.000, 
za ŠZ Sloga 1.000, za center za ra
kasta obolenja 2.000, za izdaje ZTT
2.000. ., za .ŠD Polet 5.000, za ja
dralni klub Čupa 1.000, za ŠZ Bor
2.000, za PD Ivan Cankar 2.000 in 
za PD Ivan . Grbec 3.000 lir.

Za nakup novih oblek pevskemu 
zboru PD Prešeren iz Boljunca da
rujeta Dušan Žerjal (Boljunec 46) 
5.000 lir in Branko Žerjal (Milje 5) 
5.000 lir.

V spomin na brata in strica Ivana 
Zobca darujeta Karmela in Vilma 
Žerjal 5.000 lir za PD Prešeren 
in 5.000 lir za poimenovanje šole 
v Boljuncu.

V spomin Vencota Slavca daruje 
brat Germano 20.000 lir za PD 
Prešeren.

Namesto cvetja na grob Vencota 
Slavca darujejo Angel Slavec z dru
žino 5.000 lir za PD Prešeren in
5.000 lir za ŠD Breg, Lado in Mar
ta Slavec z družino 10.000 lir za 
PD Prešeren in Vojko Slavec 5.000 
lir za ŠD Breg.

Namesto cvetja na grob Vencota 
Slavca darujejo za PD Prešeren: 
Laura in Klaudjo Kofol 10.000 lir, 
Mirko Žerjal (Bolobca) 5-000 Ur, 
Zofija Sancin 3.000 lir, Rika in 
Milan Kuret 5.000 Ur, Klara in Ser
gio. Kocjančič 2.000 lir. Alma in 
Marjo Ota 5.000 lir, Emilija Kuret
3.000 Ur, Marija in Srečko Žerjal
5.000 lir, Milka Racman 5.000 Ur, 
Divna in Sergij Sancin z družina
ma 10.000 Ur, družini Gustinčič in 
Senica 10.000' Ur, Ivan Zobec 3 
tisoč Ur.

Namesti cvetja na grob mame 
prof. Marije Raur.ik darujejo rav
natelj, profesorski zbor in neučno 
osebje 23.000 Ur, učenci IL in III- 
razreda pa 22.000 lir za šolsko bla
gajno šole F. Erjavca v Trstu.

Ob 11. obletnici smrti sina Da
rija daruje Mila Sosič 3.000 Ur za 
cvetje na grob partizanom.

V spomin na Angela Danielija da
rujeta Maruška in Kiljan Ferluga 
5000 Ur za vzdrževanje spomenika 
padlim v NOB na Kontovelu.

Ob priliki slavja 75-letnice gospo
darskega društva na Kontovelu da
rujejo Marija Cijak 2000 Ur, Lojzka 
Cijak 2000 lir, Anton Škerk 1000 Ur 
in Vida 2000 Ur za vzdrževanje spo
menika padlim v NOB na Kontovelu-

Ob 10. obletnici smrti matere A- 
lojzije Regent daruje sin Josip 1° 
tisoč lir za vzdrževanje spomenika 
padlim v NOB na Kontovelu.

V spomin na svoje rajnke daruje
družina Daneu 5000 lir za vzdrževa
nje sponjenika padlim v NOB na 
Kontovelu. .

Ob priliki družabne večerje 00 
10-letnici mature darujejo maturant
je letnika 1965 lir 24.500 za Kasto-

Namesto cvetja na grob Jožice 
Praprotnik in N. Bizjak daruje Du' 
ša Kosmina z družino 4.000 Ur za 
Dijaško matico.

ZAHVALA

Globoko ginjeni nad tolikimi prisrčnimi izrazi sočutja, ki so 
bili izkazani ob izgubi našega dragega

JOSIPA NERVATA
se toplo zahvaljujemo pevskemu zboru PD Slovenec, govorniku 
Dušanu Lovrihi, č.g. župniku, darovalcem vencev in cvetja, vsem 
vaščanom ter vsem, ki so kakorkoli žalovaU z nami.

Boršt, 1. novembra 1975
Družini Hervat in Legiša
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S ČETRTKOVE SEJE OBČINSKEGA SVETA V DOLINI PO KRATKI ČETRTKOVI VESTI NA POBUDO OBČINSKE UPRAVE

Konec razprave o upravno-političnem 
programu dolinske občine za 1975/SO
Posegi načelnikov skupin in posameznih svetovalcev ter odgovor župana E. Švaba

V četrtek se je sestal dolinski ob
činski svet, ki je nadaljeval in za
ključil razpravo o upravno - poli
tičnem programu za mandatno do
bo 1975-80. V diskusijo so posegli 
številni svetovalci.

Mihalič (KPI) je v svojem pole
mičnem govoru do deželnega vod
stva KD precej podrobno obravna
val vprašanje kmetijstva. Kritiziral 
je, da imajo zadružništvo za nepo
trebno ter potrdil voljo občinske u- 
prave po podpori kmetijskim pobu
dam. Nato je podal še skop pregled 
šolska v državnem in občinskem 
merilu.

Načelnik svetovalske skupine Slo
venske skupnosti dr. Tul je glede 
stalnega naraščanja industrijskih ob
jektov na občinskem področju pod
črtal da je potrebna preučitev žr
tev razvoja in postavitev določene 
meje, ki naj bi ščitila krajevno pre
bivalstvo. Zato se je strinjal z u- 
pravo, da se ohrani sedanje razmer
je prebivalstva. Regulacijski načrt 
naj bo zvest temu smotru. Glede 
šolstva je dejal, da se morajo Slo
venci zediniti v zahtevi po ustanovi
tvi slovenskega šolskega okraja.

Načelnik demokristjanske skupine 
Gerii je, glede na sodelovanje s ko
munisti dejal, da ni prav, da pro
gram spremenijo stranke, ki so v 
opoziciji. '

Svetovalec Gombač (SS) je s svo
jim govorom zaostril ozračje. Kri
tiziral je delovanje občinske upra
ve, ki ni naredila dovolj, da bi za
ustavila raznarodovanje. Obravnaval 
je še vprašanje brezposelnosti in 
industrializacije.

Načelnik komunistične skupine 
Švara je v daljšem posegu orisal se
danje politično stanje v državi. Za
to je nesmiselno, da se KD izo
giba komunistov. Ugotovil je, da se 
čuti vedno večja potreba po decen
tralizaciji pri vodenju države, zaradi 
česar bodo v kratkem ustanovili na 
občinskem področju rajonske kon- 
zulte.

Pečenik (PSI) je ocenil program 
za jasen in koristen vsem občanom, 
predvsem pripadnikom slovenske na
rodnostne skupnosti. Priporočal je 
KD in SS, da bi bili predlogi stvar
ni in konkretni in ne taki, da jih 
ni mogoče uresničiti.

V diskusijo, ki se je začela odvija
ti v zelo razgretem ozračju, sta 
Posegla še Gombač (SS) in dr. San
cin (KPI), ki sta obravnavala pro- 
mem šolstva.

^,a.to. ie župan Edvin Švab povzel 
zaključke na razna vprašanja. Do- 
bro Je ocenil predloge dr. Tula, o 
Posegu demokristjanskega načelnika 
je ugotovil, da se ni izrekel o te
meljnem vprašanju o zaščiti sloven
ske manjšine, ni obravnaval proble
me šolstva, kmetijstva in dvojezič
nosti, ki so zelo važni. Glede ostre
ga posega svetovalca Gombača se 
ja Švab izrekel proti zaletavosti 
in načelnemu kritiziranju. Za za
ključek je omenil, da se je ustva
rilo neko širše, čeprav pomanjklji
vo, soglasje in izrazil zadovoljstvo 
nad dokazano voljo SS po vlogi 
konstruktivne opozicije in izrekel že
ljo, da se ne bi KD izmikala reše
vanju problemov. Nato so soglasno 
sprejeli obveze, da bo uprava obrav
navala programe vseh skupin, ki so 
zastopane v občinskem svetu.
. V naslednji točki so soglasno spre
jeli osnutek statuta zdravstvenega 
konzorcija, v katerem bo zastopana 
mdi dolinska občina.

V. L.

• Skupina funkcionarjev in izveden
cev celovške zbornice za kmetijstvo

Pri Magdaleni se odločno zavze
majo, da bi si zagotovili boljše živ
ljenjske pogoje za svoje področje, 
ki ga javna uprava v marsičem za- 
nemarja. Raziskava, ki jo je lani 
izvedla avtonomna rajonska skupi- 
Pa. je pokazala, da na tem področ
ju ni otroških jasli, da je na 285 
otrok v otroških vrtcih prostora le 
za 96 otrok, da je na 466 šolarjev v 
krajevni osnovni šoli «Slataper - Ti- 
nieus» v Istrski ulici prostora le za 
m šolarjev, da v rajonu ni knjižnic, 
lekarn, socialnega centra, poštnega 
Ul,ada, da je prevozna služba skraj
no pomanjkljiva, da nad področjem 
se vedno visi grožnja hitre ceste itd.

Rajonski odbor za Magdaleno je 
vse te probleme obravnaval že maja 
meseca na zborovanju, ki se ga je 
udeležil odbornik De Luca, ki je 
med drugim orisal prve študije va
gante za področja javne koristi. 
Db tej priložnosti je prebivalstvo iz
reklo zahtevo, da bi v poslopju za
voda «Sergio Laghi» ,kjer je tre
nutno na razpolago veliko prosto
ra, uredili tri sekcije otroškega

TELEFONO AMICO

/ IŠČEMO dinamične mladince 
odprtega duha, 
navdušene nad življenjem, 
za dejavnost «brez 

r kvalifikacij», 
bi"62 vsakršnega plačila 
in nobene možnosti za kariero.
ponujamo iskreno 

, Prijateljstvo 
•n nenavadne izkušnje 
Telefonirajte na štev. 766666/7

gozdno gospodarstvo je te dni1 
obiskala Kamijo, kjer si je ogledala 
vrsto zadružnih hlevov in eksperimen
talne posevke izbranih vrst koruze. 
Avstrijski izvedenci, ki jih je vodil 
ravnatelj zbornice F. Angermann, so 
ob tej priliki izmenjali mnenja in iz
kušnje s predstavniki posameznih za
družnih hlevov in z zastopniki de
želne uprave Furlanije - Julijske kra
jine.

V Pordenonu
«Salon zimskega turizma»

V Pordenonu so včeraj popoldne 
odprli 5. salon z naslovom «Zimski 
turizem», na katerem nastopa okrog 
150 razstavljavcev, ki prikazujejo 
najrazličnejšo opremo in športne re
kvizite za zimski turizem. Razstava 
obsega tudi zahtevnejše eksponate, 
kot so npr. week-end hišice, naprave 
za vlečnice, žičnice, vozila za sne
žišča in podobno. Razstava se bo 
zaključila 4. novembra. Do 9. no
vembra pa bo trajala razstava de
želnega obrtništva, ki je nameščena 
v posebnih paviljonih na istem sej
mišču.

V okviru salona «Zimski turizem» 
je bil sinoči v Pordenonu posvet na 
temo «Evropski predlogi za obnovi
tev deželnega turizma». Poleg pri
stojnega odbornika Furlanije - Ju
lijske krajine Romana, sta na posve
tu spregovorila tudi predstavnik Za-

Te dni je posl. Albin škerk po
novno posredoval pri ministrstvu za 
šolstvo za ugodno rešitev vprašanja 
nadaljevanja tečaja na slovenskem 
trgovskem zavodu v Gorici. V torek, 
28. oktobra, mu je namreč telefoni
ral v Nabrežino podtajnik omenjene
ga ministrstva za pojasnila glede u- 
kinitve 4. in 5. razreda na sloven
skem trgovskem zavodu v Gorici in 
široke akcije, ki je prišla do izraza 
s protesti in stavko na slovenskih 
in italijanskih šolah. Poslanec Albin 
Škerk je. že naslednji dan poslal pod
tajniku posl. Ursii izčrpen odgovor 
in pismu priložil kopijo tistih pisem 
Sindikata slovenske šole — goriško 
tajništvo ministrstvu za šolstvo (2. 
10. 1974, 5. 12. 1974 in 10. 9. 1975) 
ter kopijo svojega pisma ministru 
Malfattiju (24. 9. 1975).

V svojem pismenem odgovoru pod
tajniku posl. Giacintu Ursu poudar
ja posl. Albin škerk naslednje ugo
tovitve.

Gorica postaja vedno bolj središče 
za trgovske izmenjave med Italijo 
in Jugoslavijo, zlasti slovenski tr
govski krogi vedno bolj občutijo po
trebo oo strokovnem osebju. Prav 
zaradi tega je bila ustanovljena slo
venska trgovska poklicna šola v Go
rici. Naravno je, da se je število 
dijakov za zadnja dva dopolnilna 
razreda skrčilo, vedno bolj pa se 
občuti pomajkanje strokovno kvali
ficiranega osebja, zaradi česar je 
ukinitev teh dveh razredov sprožila

vrtca ter odprli deset razredov o- 
snovne šole s celodnevno zaposlitvi
jo. Občinske oblasti pa so pokaza
le za to zahtevo popolno nezanima
nje, zato je rajonski odbor pozval 
vse prebivalstvo naj manifestira svo
je nezadovoljstvo in obnovi svoje 
zahteve.

Protest zaradi razpusta 
šolske psiho-pedagoške 
posvetovalne skupine

V zvezi s položajem, ki je nastal 
v Centru za šolsko in poklicno u- 
smerjanje pri tržaškem pokrajinskem 
konzorciju za tehnično vzgojo po od
pustitvi osebja, ki je delovalo v tr
žaških srednjih šolah s psiho - peda
goškimi posvetovalnimi nalogami, je 
šolska skupnost srednje šole v Na
selju Sv. Sergija izdala poročilo, v 
katerem ostro obsoja ta ukrep, ki 
predstavlja hud udarec za tržaško 
šolstvo in je v nasprotju s sami
mi določili pooblaščenih odlokov o 
šolstvu.

OBVESTILO
Občinska uprava Devin - Nabreži

na javlja, da je ponovno odprla rok 
za predložitev prošenj v zvezi z na
mestitvijo delavca II. kategorije.

Zainteresirani, italijanski državlja
ni, stari najmanj 18 oz. največ 30 let, 
razen izjem, ki jih predvideva za
kon, naj dostavijo zadevno prošnjo 
na kolkovanem papirju občinskemu 
tajništvu najkasneje do 8. novembra 
1975, do 12. ure.

hodne Nemčije W. Kubsch iz Mun- 
chna in predstavnik avstrijske Ko
roške, A. Jeran iz Celovca.

Delegacija iz Slovenije 
v gosteh tržaškega SGZ

V sredo je bila gost SGZ delegaci
ja poslovnega združenja obrti, ko
munale in male industrije. V imenu 
SGZ so jo sprejeli predsednik Bole, 
načelnik zunanjetrgovinske sekcije 
Štavar in člani vodstva Kralj, Re
nar, Pupis ter direktor Kocjančič. 
Srečanju je prisostvoval tudi konzul 
SFRJ J. Kovačič. Delegacija je pri
šla predvsem z namenom, da bi s 
SGZ navezala stike za poslovno so
delovanje preko sporazumov Alpe- 
Adria, avtonomnih sporazumov, pa 
tudi splošne blagovne izmenjave. V 
imenu nad sto svojih članov iz Slo
venije so delegati predstavnikom 
SGZ našteli s katerimi proizvodi se 
lahko pojavijo na trgu, kaj njihovi 
člani najbolj uvažajo in kje so pri
pravljeni na kooperacijo. Predstav
niki SGZ so s svoje strani prikazali 
razvejanost svoje organizacije in na
čeli vrsto zanimivih pobud, ki bi v 
tesnejših stikih lahko prišle do ve
ljave.

Srečanje je bilo izredno pozitivno 
in organizaciji sta si že začrtali za
četni program za nadaljnje sodelo
vanje.

V. K.

nezadovoljstvo in val protestov. Za 
etnično manjšino, poudarja posl. 
Škerk, ne morejo veljati enaki pred
pisi (glede potrebnega števila dija
kov) kot za šole večinskega naroda, 
tudi zaradi tega, ker je narodnost
na manjšina številčno znatno bolj 
šibka. Zato mora imeti narodnost
na manjšina zagotovljeno pravico do 
svojih šol, ne glede na splošno pred
pisano število dijakov. Pri tem posl. 
Škerk izrecno omenja v pismu 
italijansko gimnazijo - licej v Ko
pru, kjer je za celih osem let 
neprekinjeno obstajala celotna - šb- 
la, čeprav je bila vpisana le e- 
na dijakinja. To pa zaradi tega, 
ker so ji pristojne jugoslovanske 
oblasti hotele zagotoviti vso pra
vico do šolanja v njenem materi
nem jeziku. Tak kriterij velja v 
vseh državah Evrope, kjer imajo 
manjšine svoje šole in tak kriterij 
priporoča tudi zadevna komisija pri 
Zadruženih narodih. Slovensko pre
bivalstvo se boji, da so se, po zad
njem dogovoru med Italijo in Jugo
slavijo, ki odpravlja memorandum, 
upoštevali bolj ekonomski kot kul
turni interesi. Zato je slovenska na
rodnostna skupnost v Italiji zaskr
bljena glede prihodnosti svoje kul
ture, katere temelj je prav sloven
ska šola.

Prav tisti, ki so odgovorni za 
bodoči politični razvoj omenjenega 
sporazuma, imajo dolžnost, da od
pravijo vse dvome in zaskrbljenost 
glede nadaljnjega obstoja in razvo
ja kulture in šolstva slovenske na
rodnostne skupnosti v Italiji. Slo
venci, ki so ponosni na svojo kul
turno bogastvo in zgodovino, bodo 
z veseljem pozdravili vsak ukrep 
daljnovidne politike. Zaradi vsega 
tega posl. Albin Škerk toplo pripo
roča podtajniku Giacintu Ursu, naj 
čimprej ukrene, da se popravi kri
vica in da se zagotovi prizadetim 
slovenskim dijakom (v Gorici nada
ljevanje strokovnega šolanja v ma
terinem jeziku, brez omejitev gle
de števila. Najboljša rešitev, za
ključuje posl. škerk svoje pismo, 
bi bila dokončna uradna ustano
vitev slovenskega petletnega stro
kovnega trgovskega zavoda v Go
rici.

• Tajništvo sindikalne zveze CGIL - 
CISL - UIL bo priredilo danes ob 11. 
uri v prostorih' časnikarskega krožka 
v Trstu tiskovno konferenco, na ka
teri bodo predstavniki sindikalnih or
ganizacij orisali «dokument o trža
škem gospodarstvu», ki ga je prav
kar izdelala zveza.

Proglas
VZPI-ANPI

V ozračju negotovosti in zaskrblje
nosti ob težkem trenutku, v katerem 
se nahaja naša država, lahko ob 
30. obletnici osvoboditve izpod faši
stičnega jarma, podčrtamo izredno 
pozitiven dogodek, in sicer, da so 
se vojska, bivši partizani in ljud
stvo ponovno in enotno srečali ob 
najbistvenejših manifestacijah, kar 
lahko predstavlja zaupanje v bo
dočnost, se začenja proglas vsedr
žavne zveze partizanov Italije ob 
prazniku zmage.

Vojakom, podoficirjem in oficirjem 
gre priznanje za njihov prispevek ob 
tem delikatnem trenutku naše drža
ve. Ne sme se pozabiti, da je bil, 
in je vedno osnoven element naše 
vojske državljan, ki obleče voja
ško suknjo, da b' z odgovornostjo 
izpolnil svojo dolžnost. Ta 4. novem
ber naj bo torej ponovna priložnost 
za utrditev vezi, osnovnih za demo
kratično življenje, med vojsko in 
ljudstvom, v korist države.
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POPOLNOMA POZABLJENO PODROČJE

Prebivalstvo Magdalene 
zahteva šolske prostore

Ti naj bi bili v zavodu «S. Laghi»

in

Pismo posl. Skerka podtajniku ministrstva za šolstvo

DIJAKOM V GORICI ZAGOTOVITI 
STROKOVNO ŠOLO V SLOVENŠČINI

Najboljša rešitev bi bila v uradni usta
novitvi strokovnega trgovskega zavoda

Zadovoljstvo med ^riškim prebivalstvom 
zaradi zakonskega predloga o prosti coni
Najbolj vazno je 10-le!no podaljšanje proste cone - Ni še znano, kdo bo 
kontingente upravljal - Ustanovljen finančni fond za gradnjo infrastruktur

Vest, da je rimska vlada na daj šli v hitro razpravo v pri-1 ogledala letališče v Ronkah, kjer 
četrtkovi seji osvojila lastni zakon- stojno komisijo poslanske zbornice. ‘ jo je sprejel predsednik Konzorcija 
_i_, ----- 1 - —J-'-2—--- —za ronško letališče ing. Augelli. Glaski osnutek o podaljšanju goriške 
proste cone za nadaljnjih deset let. 
je, razumljivo, vzbudila v mestu 
pozitivne komentarje. Vsi prebival
ci, posebno pa še politični predstav
niki in gospodarski operaterji, so 
zadovoljni, da je prišlo do tega do
godka, saj vladni zakonski osnutek 
pomeni, da obstaja soglasnost med 
raznimi prizadetimi ministrstvi in 
da bo vlada lahko, s parlamentarno 
večino, ki jo podpira, prodrla v 
pristojni parlamentarni komisiji 
svojim osnutkom, čeprav niso še 
znane vse točke osnutka vemo, za 
nekatere iz vesti, ki so nam jih 
posredovali nekateri ljudje, ki so se 
za stvar izrecno zanimali.

Senator Martina nam je namreč 
povedal, da vsebuje zakonski osnu
tek določbo, da bo prosta cona ve
ljala nadaljnjih deset let, To po
meni, da bodo lahko industrijci ime
li možnost investirati v svoje o- 
brate, saj bodo imeli za dolgih 
deset let zagotovljene kontingente 
blaga po znižanih cenah. Važna je 
tudi ugotovitev, da se bodo kontin
genti precej povečali v primerjavi 
z dosedanjimi. To pomeni, da bodo 
možna povečanja novih tovarn ali 
pa gradnja novih. Prav tako bo 
možno spreminjati kontingente do
ločenih vrst blaga. To bo koristno, 
če se bo pokazalo, da je potrebna 
večja olajšava na enem področju 
raje kot na drugem. Istočasno bo 
ustanova, ki bo upravljala kontin
gente, lahko zajemala določene pri
stojbine na vse blago, ki se bo 
rabilo na področju proste cone. S 
temi pristojbinami se bo ustvaril 
finančni fond, s katerim bodo fi
nansirali javna dela, ki so važna za 
razvoj celotne goriške pokrajine. 
Naj povemo še, v veselje avtomo
bilistov, da bo kontingent bencina 
povečan s prvim januarjem za 50 
odstotkov. Verjetno pa bo šlo zelo 
malo tega povečanja v korist go- 
riških avtomobilistov, kajti prvotni 
namen je bil dati večja nakazila 
avtomobilistom iz drugih občin go
riške pokrajine (ti so namreč doslej 
dobivali manj bencinskih bonov kot 
oni, ki bivajo na področju goriške 
in sovodenjske občine).

Niso pa še znana podrobna do
ločila vladnega zakonskega osnutka. 
Včeraj zjutraj je bila napovedana 
tiskovna konferenca na goriški trgo
vinski zbornici, a so jo v zadnjem 
trenutku odpovedali, češ da ne po
znajo podrobnih določil zakona.

Ni še znano torej kaj predvide
va zakonski osnutek o upravljanju 
kontingentov proste cone. Pušča ta 
osnutek upravljanje trgovinski zbor
nici, kot je bilo doslej, ali sprejema 
zahtevo goriškega in sovodenjskega 
občinskega sveta, ki menita, da 
mora kontingente upravljati konzor
cij javnih ustanov (goriška in so- 
vodenjska občina ter pokrajinska 
uprava) ob tehničnem sodelovanju 
trgovinske zbornice?

O tem in o drugih osnutkih bo 
seveda sedaj govor tudi v izvo
ljenih organih. V pokrajinskem sve
tu je na dnevnem redu resolucija 
PSI, predsednik Agati je v četrtek 
obljubil, da bo takoj prišla v raz
pravo. Prav tako je v goriškem 
občinskem svetu na dnevnem redu 
resolucija KPI. Goriški župan De 
Simone je s svoje strani dal tisku 
pozitivno izjavo o predložitvi vlad
nega zakonskega osnutka.

Ta osnutek, kot ostali, bodo se-

V ponedeljek v 
ne bo pouka

šolah

' Na slovenskih ljudskih in srednjih 
šolah na Goriškem v ponedeljek, 
3. novembra, ne bo pouka. Tako 
je odločil šolski skrbnik, potem ko 
je dobil številne predloge v tem 
smislu s strani zavodnih in drugih 
šolskih svetov.

Roditeljski sestanek 
na trgovski šoli

Ravnateljstvo državnega strokov
nega zavoda za trgovino v Gorici 
sporoča, da bo v sredo, 5. novem
bra, ob 18. uri, roditeljski sestanek. 
Obenem bo govor tudi o bližnjih 
volitvah v šolski svet.

Predstavniki deželne uprave 
obiskali ronško letališče

Peta stalna komisija deželnega 
sveta, ki je med drugim pristojna 
za vprašanja prometa, si je včeraj

nom komisije je ing. Augelli obraz
ložil nekatera pereča vprašanja, ki 
jih bo moralo vodstvo letališča re
šiti, če naj ohrani in okrepi konku
renčno sposobnost ronške strukture 
v tekmi z drugimi letališči v severo
vzhodni Italiji.

Hranilne knjižice 
osnovnošolcem

Kot je vsako leto običaj, je 
goriška Kmečka banka ob 51. med
narodnem dnevu varčevanja, ki se 
obhaja 31. oktobra, podelila 120 
učencem slovenskih osnovnih šol 
na Goriškem hranilne knjižice. Po
leg tega je osnovnošolcem podarila 
2.600 zvezkov 'ki osnovni šoli pa 
je izročila p> lovenski leksikon.

Izlet v Gonars
Rekreacijski odsek goriškega Mla

dinskega krožka priredi jutri po
poldne izlet z lastnimi sredstvi v 
Gonars, kjer bo na sporedu ogled 
kostnice in vasi. Prireditelji vabijo 
mladince, da se v čimvečjem šte
vilu udeležijo izleta. Odhod bo ob
14.30 s Travnika.

V Krminu bodo dostojno proslavili 
30. obletnico zmage nad fašizmom

Od razstave o odporništvu do koncerta TPPZ 
16. novembra bo proslava bataljona «Mazzini»

Na pobudo občinske uprave v 
Krminu bodo -v novembru s šte
vilnimi prireditvami svečano poča
stili 30-letnico osvoboditve. Vse pri
reditve bodo v Mestnem gledališču. 
V sredo, 5. novembra, bodo brez 
posebnih svečanosti odprli fotograf
sko in dokumentarno razstavo o so
cialnih in protifašističnih bojih v 
Furlaniji v razdobju od leta 1900 
do 1954. Razstavo je pripravil inšti
tut za zgodovino furlanskega osvo
bodilnega gibanja v Vidmu in smo 
jo že videli lani v Gorici. Razstava 
bo odprta v Mestnem gledališču 
do 14. novembra, en večer, datum 
ni še določen, bo o odporniškem 
gibanju v Furlaniji govoril mosgr. 
Moretti, ki je bil med vodilnimi 
člani partizanskega gibanja v vi
demski pokrajini. Razstava bo od
prta za publiko vsak dan popoldne, 
predpoldne pa si jo bodo ogledali 
šolarji in dijaki. V ta namen je 
občinska uprava razposlala vabi
la vsem šolam na področju krmin- 
skega okoliša.

V nedeljo, 9. novembra, pred
poldne bodo predvajali protifašistič
ni film «H delitto Matteotti», v so
boto, 15. novembra, pa bo nastopil 
na samostojnem koncertu Tržaški 
partizanski pevski zbor. Zaključek 
proslav bo v nedeljo, 16. novembra, 
ko bodo slavnostno proslavili oblet
nica ustanovitve italijanskega par
tizanskega bataljona Mazzini. Na 
proslavo so povabili tudi zastopnike 
jugoslovanskih partizanskih zdru
ženj. Po govorih bo sledil kulturni

lllllllllllllllll■lllmlllllllllll(llllllll1lllllllllllllllMllllllllllllllllllllllllllllltlllllllll||ll||||||ll1l||||||||||l||||||||||llll||||lUllllllllllllllllulllllllllllllllllllllllll||||||||||||||

NA SEJI V ČETRTEK ZVEČER

V goriškem pokrajinskem svetu so zaključili 
razpravo o programskih izjavah predsednika
0 vprašanjih slovenske manjšine so govorili Bratina in Rizzi (KPI) ter Bukovec (PSI)

program, v katerem bodo sodelo
vali okteti s te in z one strani 
meje.

Dr. Coscio predsednik 
združenja agronomov

Goriški agronomi so si izbrali no
vega predsednika. Na zadnji skup
ščini združenja je prof. Matteo Mar- 
sani, ki je združenje vodil dolga 
desetletja, dal iz zdravstvenih raz
logov ostavko. Za novega predsed
nika je bil izvoljen prof. Sergio 
Cosolo.

V začetku četrtkove seje pokra
jinskega sveta v Gorici se je pred
sednik Agati spomnil umrlega gori
škega časnikarja dr. Antonia Catta- 
linija. Na prostor, od koder je naš 
kolega po navedbi sledil delu pokra
jinskega sveta, so v njegov spomin 
položili rdečo vrtnico. Agatijevim be
sedam so se pridružili tudi zastop
niki drugih političnih strank v po
krajinskem svetu.

Zatem so se svetovalci spomnili 
dveh tragičnih dogodkov, ki so se 
pripetili te dni in sicer umorov po
licijskega-agenta v Milanu in desni
čarskega mladeniča v Rimu.

Sledila je dolga debata o program
skih izjavah predsednika. Po prvem 
posegu republikanca Marina, ki je 
v celoti podprl Agatijeve izjave, je 
imel skoro dve uri trajajoč govor ko
munist Rizzi. Govoril je o vseh vpra
šanjih, ki so vsebovane v predsedni
kovem programu, posebej pa je ob
ravnaval šolska vprašanja in ob tem 
govoril tudi o slovenski manjšini. 
Kulturna vprašanja slovenske manj
šine je treba valorizirati tudi med 
italijanskim prebivalstvom, sicer bo 
prišlo do asimilacije. Pri tem je o- 
menil primer Ronk, kjer živi pri
bližno 700 Slovencev, so pa skoro v 
celoti vključeni v italijansko okolje.

Demokristjan Reverdito je dejal, 
da nalaga nauk 15. junija nove na
loge vsem politikom, da je treba
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NA POBUDO BORČEVSKIH ORGANIZACIJ

Danes polaganje vencev 
pred partizanskimi spomeniki

Slovenski šolarji so bili včeraj na pokopališčih

Zastopniki bivših partizanov in 
drugih manjšinskih ter protifašistič
nih organizacij bodo danes polagali 
vence pred spomenike padlim v na
rodnoosvobodilni borbi. Polaganja 
vencev bodo ob 9. uri pred spome
nikom v Pevmi, ob 9.20 pred spo
menikom v Podgori, ob 9.40 na po
kopališču v štandrežu, ob 10. uri 
pa pred kostnico padlih na glavnem 
goriškem pokopališču. Tu bo venec 
položil tudi jugoslovanski generalni 
konzul v Trstu, ki bo pred tem po
ložil venec tudi pred kostnico u- 
mrlih jugoslovanskih internirancev 
v Gonarsu. Na svečanostih od Pod- 
gore do glavnega goriškega poko
pališča bo pel letos ustanovljeni mo
ški zbor društva «Andrej Paglavec» 
iz Podgore. Podobne svečanosti bo
do danes predpoldne tudi na pod
ročju sovodenjske občine. Zastopni
ki občinske uprave in drugih pro
svetnih ter borčevskih organizacij 
bodo položili vence ob 11. uri pred 
spomenik padlim v Sovodnjah, na
to pred ploščo, kjer sta bila obe
šena dva partizana, ob 11.45 pa bo 
svečanost pred spomenikom padlih 
na Vrhu.

Učenci slovenskih osnovnih šol so 
bili včeraj na pokopališčih, kjer so 
se poklonili spominu vseh umrlih 
in tudi padlih v NOB. Učenci slo
venske šole v Ulici Randaccio v Go
rici so se poklonili, na glavnem go
riškem pokopališču, spominu padhh 
v NOB, Lojzeta Bratuža, Karla La
vriča in Frana Erjavca.

Predstavniki goriške pokrajinske 
uprave so se poklonili spominu nek
danjega predsednika pokrajine odv. 
Culota, danes bo šla delegacija po
krajinskega odbora v Kobarid, kjer 
bo položila venec pred spomenik - 
kostnico italijanskih vojakov, ki so

padli med prvo svetovno vojno. Na 
pokopališču v Ločniku bodo, ob
11.30, predstavniki organizacije API, 
proslavili, pred grobovi padhh ita
lijanskih partizanov, 30-letnico osvo
boditve. Goriški župan je položil 
vence občine na vsa pokopališča na 
občinskem ozemlju.

(Na naši sliki so zastopniki gene
ralnega konzulata SFRJ iz Trsta 
med polaganjem vencev pred spo
menikom padlih v Števerjanu.)

najti novo obliko dialoga med ve
čino in opozicijo. Podprl je program 
predsednika Agatija.

Svetovalec Bratina (KPI) pa je 
govoril predvsem o vprašanjih slo
venske majšine. Dejal je, da najde
mo v predsednikovih izjavah marsi
katero pozitivno točko, vendarle ni 
nikjer nakazana operativa. Ni govo
ra o dvojezičns^,ppslpvauju pokra; 
jinskega sveta, niso omenjeni dvoje
zični smerokazi. Goriška pokrajina 
se mora o (epa, vprašanju povezati 
s tržaško in videmsko in skupno re
ševati ta vprašanja. Bratina je tu
di zahteval ponatis aktov pokrajin
ske konference o manjšinah. Naja
vil je tudi resolucijo v prid 4. raz
redu slovenske trgovske šole.

Socialist Crumpeta je govoril pred
vsem o šolskih vprašanjih in dejal, 
da se ni pokrajina vključila v šir
šo akcijo za reševanje šolskih vpra
šanj. V Gorici je cela vrsta šol, ni 
pa tako v drugih krajih pokrajine, 
posebno ne v tržiškem okolišu, kjer 
je nujna ustanovitev tehničnih šol. 
Cumpeta je govoril tudi o nujni po
vezavi pokrajine z deželo zav vpra
šanje šolskih okrajev. Dejal je tu
di, da je nasproten ustanovitvi za
voda za letalske tehnike, za katere
ga se ogreva pokrajinski predsednik.

V debato je posegel tudi Bu
kovec (PSI), ki je dal primer ugod
ne rešitve obstoja 4. razreda stro
kovne šole v občini Trbiž, kjer je 
prišlo do ustanovitve zasebnega te
čaja v konzorciju občine, pokrajine 
in drugih ustanov. Podobno rešitev, 
ki jo zahteva tudi širša slovenska 
javnost in ki jo je predlagala dele
gacija, ki je bila v soboto pri po
krajinskem predsedniku, je treba 
čimprej uresničiti, je dejal Bukovec. 
Predsednik mu je zagotovil, da so 
že načeli stike o tem vprašanju za 
tako rešitev.

Vrsto posegov je zaključil komu
nist Paiza (še prej je o vprašanjih 
žena govorila komunistka Marega), 
ki je dejal, da je moč najti v izja
vah predsednika marsikaj novega, 
nikjer pa niso nakazane praktične 
rešitve. Kritiziral je dejstvo, da je 
ostal na čelu zdravstvene politike po
krajine v prejšnjih letih zelo kriti
ziran človek, zavzel se je za večje

stike z deželo, za rešitev finančne 
krize.

Prispevajte za

DIJAŠKO MATKO

Urnik trgovin 
za praznike

Združenje goriških trgovcev obve- 
šoai da ob priložnosti bližnjih praz
nikov bodo trgovine obratovale po 
naslednjem urniku:

DANES, 1. novembra; vse trgo
vine 'bodo *zaprte, razen mlekarn, 
pekam in dežurne cvetličarne, ki 
bodo odprte v jutranjih urah.

JUTRI, 2. novembra: vse tr
govine bodo zaprte, razen dežurne 
cvetličarne.

PONEDELJEK, 3. novembra: tr
govine, ki imajo ob ponedeljkih te
densko zappro, bodo ves dan odprte.

TOREK, 4. novembra: vse trgo
vine bodo zaprte, razen dežurne 
cvetličarne, pekarn in mlekarn, ki 
bodo odprte v dopoldanskih urah.

Na pobudo goriške občine bo v 
ponedeljek, 3. novembra, ob 18. 
uri, v dvorani palače Attems pre
daval znani italijanski zgodovinar 
Leo Valiani o temi «Julijsko vpra
šanje v italijanski zunanji politiki 
od leta 1914 do 1918.» Predavanje 
bo brez dvoma pritegnilo zanimanje 
vseh, ki se za to zanimajo, saj je 
Valiani znan po svojih spisih o tem 
vprašanju.

Dopolnilna blagajna 
tudi za ddavce 
deždne gozdne uprave

Zavod za socialno skrbstvo INPS 
je priznal ugodnosti dopolnilne bla
gajne tudi za delavce, zaposlene pri 
gozdarskih nadzorništvih Furlanije- 
Julijske krajine. Sklep je bil sprejet 
na pobudo deželnega odbornika za 
kmetijstvo Del Gobba, ki je pred ča
som v tem smislu nastopil pri mini
stru za delo M. Torosu. V naši de
želi je 257 delavcev, ki so jih goz
darski inšpektorati svoj čas name
stili za nedoločen čas in ki oprav
ljajo razna izboljševalna dela v ni
žinskem svetu, zlasti pa v gozdnatih 
predelih gorskega pasu Furlanije- 
Julijske krajine. Največ delavcev 
(153) je nameščenih v Tolmeču, ne
kaj pa jih je tudi v Trstu (15). V 
dopolnilno olagajno jih bodo gozdar
ska nadzomištva odslej lahko vpiso
vala zlasti v zimskih mesecih, ko je 
zaradi neugodnih vremenskih raz
mer nemogoče opravljati izboljševal
na in vzdrževalna dela v gozdovih.

Za enotni muzej NOB 
na Primorskem

Kulturna skupnost v Ajdovščini 
in Goriški muzej v Kromberku sta 
dala pobudo, da se v gradu Lože 
na Vipavskem uredi osrednji muzej 
NOB Primorske. To zamisel so pred 
nekaj dnevi sprejeli na sestanku v 
Idriji primorski muzealci. Primorska 
namreč potrebuje muzej, kjer bi 
strokovno obdelali vse gradivo, ki 
so ga dosedaj ločeno zbrali in u- 
redili v muzejih v Idriji (semkaj 
spadata tudi bolnica Franja in ti
skarna Slovenija), v Tolminu, v 
Kromberku, v Kopru in v Piranu. 
Vsebina sedanjih zbirk je krajevne
ga značaja, le v Goriškem muzeju 
v Kromberku je zbirka širšega 
značaja. Celovitejše podobe NOB ali 
obdobja pred drugo vojno pa ni 
nikjer, zato bi bila skupna zbirka 
v skupnih prostorih nadvse dobro
došla. Grad v Ložah je po mnenju 
muzealcev zelo primeren, treba ga 
bo le obnoviti, deloma restavrirati 
in seveda popraviti.

Po načrtu muzealcev naj bi bile 
zbirke razdeljene v tri dele: čas 
pred drugo vojno, obdobje oboro
žene vstaje, čas od osvoboditve do 
Londonskega sporazuma 1954. Tako 
bi imeli na enem kraju celovito po
dobo primorskega boja za priključi
tev k Jugoslaviji in nasploh podobo 
boja primorskih ljudi za osvobodi
tev izpod tujih zatiralcev.

O zamisli so pričeli govoriti že 
pred nekaj leti, sedaj pa- se zdi, 
da bodo stvari dejansko stekle. Go
riški muzej v Novi Gorici priprav
lja načrt ureditve muzeja, v Ajdov
ščini so o stvari razpravljali že v 
številnih političnih forumih. Neka
teri zelo optimistično upajo, da bo
do muzej lahko odprli že čez dve 
leti, ob SOletnici priključitve Pri
morske k Jugoslaviji.

ŠPORTNO DRUŠTVO 
« SOVODNJE »

priredi 8. novembra ob 20.30 v 
Prosvetni dvorani v Gorici

MARTINOVANJE
* Igral bo ansambel 

«The Lovers»

* Srečelov
z bogatimi nagradami

Vabila dobite na uradu SPZ, U- 
lica Malta 2. v trgovini Tecno- 
mec (za Gorico, Oslavje in šte- 
verjan), pri Davorinu Peliconu, 
Dariju Cotiču, Damijani Cotič in 
Radimiru Fajtu (za Sovodnje), 
Jelku Petejanu (za štandrež), 
Savu Ožbotu (za Rupo) ter Jan
ku Gergoletu (za Doberdob).

Kino

Delovanje žensk 
v Novi Gorici

Na sestanku koordinacijskega od
bora za mednarodno leto žensk, ki 
je bil prejšnji dan v Novi Gorici, 
so žene sevemo-primorskega področ
ja dale pobudo za srečanje s slo
venskimi ženami iz zamejstva pa 
tudi drugimi demokratičnimi zve
zami žensk iz naše dežele.

Vesti iz bolnišnice
V goriško bolnišnico so včeraj 

popoldne sprejeli 20-letno delavko 
Alfonsino Giuliano iz dravščine. 
Mladenki so zdravniki ugotovili 
možganski pretres, zaradi česar se 
bo morala zdraviti 10 dni. Giuliano- 
va se je okoli 15. ure ponesrečila 
v Rubijah, ko je iz še nepojasnje
nih vzrokov izgubila oblast nad vo
zilom in zapeljala v obcestni jarek.

Gorica
VERDI 15.30, 18.45, 22.00 «II padr 

no - Parte II». AI Pacino in D. Ke! 
ton. Barvni film. Mladini pod l 
letom prepovedan.

CORSO 14.45—22.00 «Due cuori e un 
cappella». R. Pozzetto in A. Beh 
Barvni film.

MODERNISSIMO 14.15—22.00 «Il gioì 
no della locusta». D. Sutherland i 
K. Black. Barvni film. Mladini po 
14. letom prepovedan.

CENTRALE 15.00—21.30 «Il maggio! 
no Dudù contro leoni, pantere 
zebù». R. Lynn in K. Orginskj 
Bareni film.

VITTORIA 15.30, 18.45, 22.00 «Il pa 
drino . Parte II». Al Pacino in E 
Keaton. Barvni film. Mladini poi 
14. letom prepovedan.

TrziČ
EXCELSIOR 14.00—22.00 «Yuppi dm 

Bareni film.
PRINCIPE 14.00—22.00 «Profezia c 

un delitto». Barvni film.

Nova Corica
SOČA «Pozejdonova avantura», ame 

riški bareni film ob 18.00 in 20 00
S\OBODa «Povampirjeni Miles», a 

meriški bareni film ob 18.00 ii
20.00.

DESKLE «čarovnica iz vražjega goi 
da», nemški barvni film ob 19.30.

DEŽURNA LEKARNA V IRZli
Danes ves dan in jutri ponod 

dežurna lekarna San Nicolò, 1 
1. maja, tel. 73-328.

DEŽURNA LEKARNA V GORIC 
Danes ves dan in ponoči je v < 

rici dežurna lekarna Baldini, Ver 
jev korzo 57, tel. 28-79.

Mali oglasi
PRODAJAMO mlade nemške buldoge 

(alani) vrste «doga» čme barve z 
rodovnikom. Za podrobnejša pojas
nila telefonirati ob sobotah in ne
deljah na št. 27-80 ali 23-12.
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BINO DEL MEDICO NA KONGRESU ZVEZE SLOVENSKIH IZSELJENCEV

Za narodnostni, gospodarski, socialni 
in kulturni prerod Beneške Slovenije
Močna dejavnost zveze v tujini pa tudi doma - Pripraviti pogoje za vrnitev 
izseljencev - Cas je že, da se beneškim Slovencem priznajo njihove pravice

JLieiegati iz Beneške Slovenije letos v začetku marca na vseorzavni kciuerenci o izseljenstvu v iviuiu

I IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Francesco Casorati 
y galeriji Cartesius

Ob kongresu Zveze slovenskih iz
seljencev iz Beneške Slovenije, ki 
je danes v Taminesu v Belgiji in 
o katerega otvoritvi pišemo na prvi 
strani, objavljamo daljši izvleček 
tajniškega poročila, ki prikazuje de
lovanje zveze v zadnjih dveh letih 
ter njene bodoče naloge ob današ
njih socialnih, političnih in kultur
nih premikih v Beneški Sloveniji 
ter v slovenski narodnostni skup
nosti v Italiji sploh.

Del Medico uvoddma omenja ši
rok razmah dejavnosti posameznih 
sekcij Zveze slovenskih izseljencev 
iz Beneške Slovenije in poudarja, da 
najpomembnejša novost v zadnjih 
dveh letih ni delo v tujini, ampak 
delo v sami Beneški Sloveniji, ki 
ga je v veliki meri omogočilo od
prtje osrednjega sedeža za Italijo 
v Čedadu: «Mislimo — pravi Del 
Medico — da je odločitev, da od
premo sedež v Čedadu, dala dobre 
sadove, saj imamo danes oporno 
točno v naših domačih krajih. Ta
ko emigranti ne pridejo samo en
krat ali dvakrat na leto na obisk 
v naše doline, ampak lahko tam 
najdejo oporo pri reševanju svo
jih problemov.

«Po drugi strani pa je naš se
dež v Čedadu izredno pozitivno dej
stvo tudi zato, ker je v stalnem 
stiku z vsakdanjo stvarnostjo na
ših ljudi, ki živijo doma, ker lah
ko tam od ■ blizu sledimo politične
mu, družbenemu, gospodarskemu in 
kulturnemu življenju v naših kra
jih, ker lahko bolj učinkovito in
terveniramo na odločujočih mestih 
na deželnem, pokrajinskem in ob
činskem nivoju, ker lahko razvija
mo tesnejše stike s političnimi, go
spodarskimi in kulturnimi silami in 
ker lahko krepkeje in bolje vpli
vamo na samo stvarnost naše Be
nečije, ki se razvija in dozoreva 
z velikanskimi koraki.'»

Nato Del Medico povzema nalo
ge, ki so si jih zastavili pred dve
ma letoma. Glede povezovanja be
neških ljudi v tujini ali drugod po 
Italiji in njihovega osveščanja v 
smislu skupnih ciljev, etnične pri
padnosti in zvestobe do domače 
zemlje ugotavlja, da so te naloge 
dobro izpolnjevali, saj se raven za
vesti v izseljencih dviga, ta dvig 
pa vpliva tudi na njihove družine 
in bistveno prispeva k prerodu druž
bene in kulturne dejavnosti v sami 
Benečiji, dejavnosti, ki ruši vse 
bojazni, preganjanja in pritiske pre
teklosti.

Glede boja za pravice izseljencev 
na delovnem mest' v tujini ugotav
lja poročilo, da je ta boj potekal 
v tesni povezavi z bojem drugih 
emigrantskih organizacij v Italiji 
in v tujini, kot posebno pozitivno 
dejstvo pa omenja aktivno prisot
nost Zveze slovenskih izseljencev 
na vsedržavni konferenci o emigra
ciji v Rimu.

Glede skrbi za razvoj slovenske
ga jezika in kulture je Zveza slo
venskih izseljencev organizirala 
vsako leto tečaje slovenskega je
zika, zgodovine in kulture, izseljen
ci pa so se udeleževali tudi drugih 
podobnih seminarjev in tečajev, ki 
so jih organizirale druge organiza
cije. V ta okvir gre tudi vedno tes
nejše sodelovanje Zveze slovenskih 
izseljencev z drugimi organizacija
mi beneških Slovencev:

«Zdaj, ko smo prisotni z našim 
osrednjim sedežem v Furlaniji - 
Julijski krajini, smo lahko razvili 
organsko, sodelovanje z vsemi be
neškimi kulturnimi društvi in sku
paj z njimi smo bili pobudniki mno
gih manifestacij, srečanj, sestan
kov, diskusij, obiskov, bili smo 
skratka prisotni povsod, kjer je bi
lo treba seznaniti z našimi proble
mi politične, kulturne in sindikal
ne sile naše dežele. Danes je na
ša zveza neločljiv del širokega sklo
pa kulturnih in družbenih sil, ki 
razvijajo v Benečiji široko in hvale
vredno dejavnost. Iz te dejavnosti 
nastaja široko gibanje za samoza
vedanje našega ljudstva, ki vzbuja 
pozornost tudi pri tistih silah, ki so 
v preteklosti storile vse, da bi nas 
ne priznale in da bi zanikale našo 
narodnostno in kulturno identiteto. 
Po drugi strani pa naša organiza
cija ni samo del tega širokega kul
turnega in socialnega sklopa, am
pak hkrati tudi najbolj živa sila 
na sindikalnem, gospodarskem in 
socialnem področju, saj je njena po
sebna naloga ta, da poleg boja za 
priznanje naših narodnostnih pra
vic razvija tudi boj za rešitev na
tili družbeno : gospodarskih pro

blemov in potreb; kar je osnova, iz 
katere izhajajo tudi naše zahteve 
narodnostnega značaja.»

Glede aktivnosti v okviru SKGZ 
poudarja Del Medico, da je bila 
zveza tudi v tem okviru zelo de
javna, zaradi česar ima tudi stal
nega delegata v izvršnem odboru 
SKGZ, kar je nedvomno veliko pri
znanje naporom beneških izseljen
cev za prerod Beneške Slovenije. 
Tudi sicer nudi SKGZ Zvezi sloven
skih izseljencev stalno pomoč in 
podporo, obenem pa spoštuje njeno 
miselno in akcijsko avtonomijo.

Močno so v poročilu poudarjeni 
tudi problèmi vračanja emigran
tov domov, kar predpostavlja širo
ko akcijo za spremembno družbe
no - gospodarske podobe beneških 
dolin :

«Zavedamo se namreč, da brez 
harmoničnega in korenito novega 
razvoja ne morejo biti dane mož
nosti za povratek naših izseljenih 
delavcev domov. Priznati moramo, 
da so v tem smislu javne oblasti 
— država, dežela in pokrajina — 
le malo naredile za razvoj našega 
gospodarstva na osnovi moderne 
industrijske, obrtnišk,?i gozdarske 
in turistične dejavnosti. Tendenca 
javnih oblasti je še vedno taka, 
da razvija ravnino in pušča ob 
strani hribovite in' gorske predele. 
Tudi nove gorske skupnosti ne mo
rejo rešiti naših družbeno - gospo- 
garskih problemov, ker imajo pre
malo sredstev in ker nimajo jasne 
politične volje.

«Zato je naša zveza razvila v tem 
smislu široko akcijo, da bi zahte
vala povračilo za škodo, ki jo je 
utrpela naša skupnost. Te zahte
ve pa niso naletele na pazljive po
slušalce in še bolj pazljive realiza
torje. Krivda za tako stanje pade 
na tiste, ki imajo v rokah politič
no in gospodarsko moč in ki ne sto
rijo ničesar za gospodarski prerod 
naših dolin, ki ostajajo še vedno 
prazne in dajejo svojo delovno si
lo ravnini, drugim krajem Italije 
in tujini, kolikor je to danes, v 
tem trenutku krize, mogoče.

«Sprašujemo se, kaj bo zaradi 
slabega družbeno - gospodarskega 
razvoja naših dolin iz naših izse
ljenih delavcev, če bodo morali za
pustiti svoja delovna mesta v tuji
ni in v drugih italijanskih pokraji
nah. Kmetijstvo je danes tako, da 
komaj služi preživljanju, vodni to
kovi so prepuščeni samim sebi, hri
bovita področja naglo propadajo, in
dustrije ni, ni krepkih obrtniških 
dejavnosti: kakšna bo lahko usoda 
naših ljudi, če bodo prisiljeni vrni
ti se domov v tej situaciji, ko za
poslitve ni oziroma ni zadostna? 
Zato mora postati naša akcija v 
tem smislu še močnejša in bojevi
tejša, saj gre za problem življenj
ske važnosti: brez gospodarskega 
preroda naših dolin ne moremo mi
sliti na vrnitev naših ljudi.»

Velik del poročila je nato posve
čen boju beneških Slovencev za do
sego njihovih narodnostnih pravic 
v skladu z ustavnimi določili. V 
zadnjih dveh letih je bilo v tem 
pogledu storjenih mnogo korakov 
naprej, politični pritiski postajajo 
vedno bolj rahli in zakrinkani, na
stala so številna društva, ki se skli
cujejo na narodnostne tradicije Be
neške Slovenije, tudi politične si
le so v večji ali manjši meri za
čele dialog s kulturnimi društvi in 
z Zvezo izseljencev.

«Realnost Beneške Slovenije je 
danes taka, da je ni več mogoče 
neupoštevati. Najvitalnejše sile v 
Benečiji postavljajo zahteve glede 
naše narodnostne individualnosti. 
Zato danes ni več dovolj, da zah
tevamo konec diskriminacij in pri
tiskov, pravico do združevanja, svo
bodo izražanja naše narodnostne 
pripadnosti, ki ne pomeni oddalje
vanja od države, kateri pripada
mo že več kot stoletje. Danes se 
nam postavlja problem naših pra
vic, ki jih predvideva republiška 
ustava.

«Zakaj to pravimo in tako moč
no poudarjamo na tem našem kon
gresu? Do včeraj nam je lahko kdo 
v slabi veri pravil, da naše zah
teve po priznanju naših slovenskih 
manjšinskih pravic lahko vzbujajo 
pomislek, da bi na njihovi osno
vi kdo lahko dvomil o integriteti 
naše republike. Danes, ko sta I- 
talija in Jugoslavija dosegli spo
razum o mejah, ne morejo več 
govoriti o nas kot o morebitnih 
potencialnih sovražnikih državne in
tegritete. Problem meja je danes

zapečaten, dokončno zapečaten. No
bena od obeh držav ne postavlja 
več v dvom dokončnosti sedanjih 
meja. Zato čutimo tudi mi dolžnost 
in pravico, da izrazimo svoje za
dovoljstvo obemc vladama, ki sta 
s tem korakom naredili konec sta
nju, ki je omogočalo nastajanje 
najrazličnejših dvomov. Pozdrav
ljamo sporazum o mejah med Ita
lijo in Jugoslavijo in menimo, da 
je vsakršen spor glede tega vpra
šanja stvar pretekle zgodovine. 
Prav zaradi tega pa mislimo, da 
je treba zdaj, ko je bilo to spor
no vprašanje, ki je bilo zgolj voda 
na mlin fašistov, rešeno, začeti 
tudi v naših krajih graditi tisto, 
česar se toliko let po vojni ni gra
dilo pod pretvezo, da hoče vsakdo, 
ki se izraža za Slovenca, razbiti in 
izdati Italijo.

«Zato v tem trenutku glasno zah
tevamo, naj se 3. in 6. člen repu
bliške ustave izvaja tudi pri nas 
in za nas. Skupaj z brati na Trža
škem in Goriškem zahtevamo, naj 
se nam pravno in dejansko prizna
jo pravice, ki nam pripadajo.»

Po analizi zakonskih predlogov 
KPTin PSI za globalno zaščito Slo
vencev, peticije Slovenske skupnosti 
in dokumenta SKGZ, poročilo ugo
tavlja, da mora družba, ki je de
mokratična, zagotoviti in podpreti 
izvajanje teh demokratičnih pravic, 
ker bi sicer izgubila svoje bistvo, 
svojo vrednost kot gibalo razvoja 
vsake skupnosti; ki je vanjo vklju
čena. Danes je čas, da se tudi be
neškim Slovencem priznajo vse ti
ste pravice, ki jih imajo drugi, ta
ko na primer Nemci in Ladinci na 
Južnem Tirolskem in Francozi v 
Dolini Aosta.

«Država naj nam torej da sloven
ske šole, naj prizna naš jezik, na
šo kulturo, naj nas prizna kot skup
nost, ki je različna od drugih skup-

V zadnjih tednih smo prejeli 
veliko pismenih in ustnih vpra
šanj v zvezi z nedavnim deželnim 
zakonom, ki vnaša določene no
vosti in nudi usluge na področju 
dopolnilnih prejemkov za zdra
vila, odškodnino za nezgode in bo
lezen kmetov ter podrejenih kmeč
kih delavcev, dopolnilne čeke 
gluhim, slepim in civilnim invali
dom, pomoč in postrežbo starim 
in nesposobnim osebam. Ker so 
določbe tega zakona veliko važ
nosti in se bo z njim lahko oko
ristil širši krog delavcev in upo
kojencev iz naše dežele, smatram 
za potrebno, da v splošnih obrisih 
seznanim interesente z ugodnost
mi novega zakona, da se bodo 
lahko v primeru potrebe okoristili.

Ker je deželni zakon št. 43 z 
dne 27.6.1975, objavljen v dežel
nem uradnem glasilu št. 44 dne 
3.7.1975 in v uradnem vestniku 
št. 247 z dne 16.9.1975 pod naslo
vom: «Dopolnilni posegi pri so
cialnem zavarovanju in vrstvu 
ter izredni posegi» zelo obširen, 
bomo danes obravnavali le prve
ga od treh delov, ki obravnava 
dopolnilne posege v zvezi s so
cialnim skrbstvom, medtem ko 
bomo v prihodnji rubriki zajeli 
še drugi de! (posegi v zvezi s 
socialnim varstvom v korist sle
pih, gluhih, civilnih invalidov, 
starih in neokretnih osebi in tretji 
del. ki predvideva izredne posege. 
Deželni svet je izglasoval zakon 
za finančni leti 1975 in 1976, da bi 
ne bili oškodovani upravičenci, do
kler ne bo v celoti stopila v ve
ljavo reforma socialnega varstva 
in nudenja zdravstvenih uslug, ki 
bo zagotavljala prebivalstvu učin
kovito splošno zaščito na tem 
področju.

Dopolnilni posegi v zvezi
s socialnim skrbstvom
1. Kritje stroškov za zdravila in 

čeki za materinstvo: deželna u- 
prava prispeva k stroškom, ki jih

! nosti in ki ima različne in speci- 
! fične interese v okviru naše repu- 
| blike. Brez tega ne more biti za

vestne lojalnosti, ampak samo ta
ka lojalnost, ki izvira iz strahu, za
tiranja, potrebe. Država, ki sili svo
je državljane k lojalnosti, ni zdra
va država. V trenutku, ko nam bo
do dani pogoji za poln razvoj na
še narodnostne individualnosti, bo 
mogoče v večji meri računati na 
nas v dobrih in zlih časih.

«še en pogoj za obstoj naše sloven
ske skupnosti nam mora biti zago
tovljen: ustvariti je treba take e- 
konomske razmere, ki bodo omogo
čile konec našega izseljevanja in 
postopno vrnitev naših izseljenih 
delavcev, to pomeni, da je treba 
odpreti delovna mesta, ki bodo u- 
strezala geografski in družbeno - 
gospodarski stvarnosti naših dolin. 
Sicer se naših narodnostnih pravic 
ne bomo mogli posluževati, ker bo
do naše doline prazne kot pušča
va. Taka izpraznitev naših krajev 
bi bila namreč način za rešitev na
šega problema, seveda način, ki bi 
ustrezal tistim silam, ki v nas vi
dijo sovražnika, ki ga je treba u- 
ničiti.»

Ob koncu poročila so navedene še 
glavne naloge, ki naj bi si jih Zve
za slovenskih izseljencev iz Beneške 
Slovenije zastavila za svoje bodo
če delo.

«1. Boriti se skupno z vsemi be
neškimi društvi za priznanje na
ših narodnostnih pravic: jezikov
nih, kulturnih, šolskih, gospodar
skih, družbenih; zato naj se v par
lamentu razpravlja o predloženih 
tozadevnih zakonskih predlogih.

2. Zahtevati posebne prispevke za 
gorske skupnosti, ki vključujejo na
še doline (Nadiška gorska skup
nost, Čentska gorska skupnost ter 
Karnijska gorska skupnost za Re
zijo), da bodo tako lahko uresniči
le načrt za gospodarski prerod Be-

(Nadaljevanjt na 8. strani)

imajo pokrajinske bolniške blagaj
ne za neposredne obdelovalce, 
trgovce in obrtnike.

a) ta poseg ima namen da raz
širi zdravilsko oskrbo tudi na na
kup očal, akustičnih, zobnih in 
ortopedskih protez, na terapevt
sko zdravljenje upokojencev ter 
njihovih družinskih članov, ki so 
v breme;

b) razširitev zdravilske oskrbe 
v korist aktivnih avtonomnih de
lavcev in njihovih družinskih čla
nov, ki so v breme:

c) neposredne obdelovalke, ki 
redno in običajno obdelujejo svoje 
posestvo, imajo pravico do dopol
nilnega čeka v višini 80.000 lir v 
primeru poroda, spontanega ali 
terapevtskega splava.

Deželni prispevek za prvi po
stavki (a in b) se omejuje le na 
zdravila, ki so na seznamu INAM. 
in pod pogojem, da jim zdravil
ska oskrba ne pritiče kot posle
dica splošnega obveznega zavaro
vanja ali kakor koli drugače. Ta 
prispevek nakazuje deželni odbor 
sorazmerno s številom vpisanih 
avtonomnih delavcev pri pokrajin
skih bolniških blagajnah. Deželni 
prispevek ne more presegati 80 
odstotkov bremena za nabavo 
zdravil. Dopolnilni ček pod c) na
kažejo v enem samem obroku, 
vendar mora delavka-mati v roku 
90 dni po porodu predložiti prošnjo 
z vao potrebno dokumentacijo na 
pristojno kmečko vzajemno bolni
ško blagajno.

2. Zdravstvena oskrba vojnim 
in delovnim invalidom, njihovim 
svojcem, vojnim sirotam in dru
gim: deželna uprava je pristojna, 
da razširi zdravstveno oskrbo tudi 
na sledeče kategorije:

a) vojni invalidi, ki uživajo po
kojnino od druge od osme kate
gorije in njihovi družinski člani, 
ki so v breme;

b) polnoletni otroci, ki so delo
ma nesposobni, katerih delovna 
sposobnost se je zmanjšala za

V svojem štiriletnem delovanju 
si je galerija Cartesius pridobila 
v umetniškem svetu, domačem in 
tujem, že trden ugled zaradi vi
soke kakovosti razstav skrbno iz
branih likovnikov. Tudi tokrat 
nam je pripravila takšne raz
stavo, in sicer razstavo večbarv
nih jedkanic in litografij znanega 
turinskega slikarja Francesca Ca- 
soratija.

Umetnik, ki sicer poučuje na 
turinski akademiji Albertini sito
tisk, ubira raje tradicionalnejšo 
pot jedkanja in kamenotiska. Ven
dar je v kamenotisku toliko na
prednejši, da ga izvaja s cinkovimi 
ploščami po večini v petbarvnih 
tiskih. Barva je zanj važno gra
divo tudi v grafiki, ker je Caso- 
rati odličen slikar. Razumljivo je 
torej, zakaj naravnost izstopajoče 
ali tirazito slikarsko obdeluje gra
fični prenos pojavnosti svoje bolj 
ozko omejene obmorske tematike 
z ribami, galebi, ribiči na lovu 
ter z zaljubljenci v čolnih pod 
polno luno, a tudi pod gostimi 
krošnjami dreves. Barve pa le 
prekrivajo naravnost s prabitno 
krepkostjo črte 'amskega umet
nika zasnovane risbe. Zato veje 
iz vseh teh listov močna mistika 
prirodnegd občutja, ki človeka 
povezuje z utripanjem narave.

Opažamo pa hkrati tudi neko 
poseganje v preteklost mojstrov 
barvnih oken katedral, ki se kaže 
v debeli neprekin;eni obrisni črti 
predmetov. Čeprav je v njih očit
no pomanjkanje podrobnosti, ker 
Casorati ljubi poenostavljanje v 
zaključene simbole, tajno skrite 
kot na primer v listih «Mrtve pti
ce», «Reševalec» ali še očitneje v 
tisku «Uničevalci», so ti tiski ved
no premišljeno zasnovane kompo
zicije z domiselno strokovno obde- 
lanostjo do tolikšne mere, da v 
njih ni mesta za kakršne koli slu- 
čajnostne grafične učinke Fran
cesco Casorati, ki je sin zname
nitega slikarja iz italijanske mo
derne likovne zgodovine in ki je 
že kot mlad zaslovel, ostaja 
zvest imenu svojega očeta tudi v 
teh odličnih grafikah iz najbolj zre
le ustvarjalne dobe. M. B.

manj kot eno tretjino, vojni in 
delovni invalidi, ki uživajo po
kojnino od prve ao osme katego
rije, ki bivajo s starši in so v 
njihovo breme;

c) vojne sirote ali nesposobni, 
vdove in mladoletne ali nespo
sobne sirote vojnih invalidov, ki 
ne uživajo drugih prejemkov;

č) vojni in delovni invalidi, ki 
čakajo na pokojnino zaradi bo
lehnosti, ki ima svoj izvor v delu 
ali vojnih zadevah, in njihovi dru
žinski člani, ki so v breme

Otroci invalidov in sirote, ki ni
so nesposobne, imajo pravico do 
zdravstvene oskrbe do dopolnitve 
21. leta starosti, če pa so univer
zitetni študenti, ne preko 28. leta 
starosti. Te oskrbe ni deležen, 
kdor ne biva. v deželi Furlaniji- 
Julijski krajini, kdor ima pravico 
do iste oskrbe pn kakem drugem 
zavarovanju in čigar skupni letni 
dohodek presega 2.500.000 lir.

3. Prejemki kmečkih delavcev 
in ribičev v primeru bolezni ali 
nezgode na delu:

Vsi kmečki podrejeni delavci 
imajo pravico v primeru bolezni 
do dnevne odškodnine v višini 
1.000 lir, ki dopolnjuje podobno 
INAM. Isto pravico imajo tudi 
ribiči, ko jim bolezen onemogoči 
dejavnost, če pa so kmečki po
drejeni delavci ali ribiči žrtve 
nezgode, prejmejo od INAIL do
polnilno dnevnù odškodnino v vi
šini 1.000 lir. Navedene odškod
nine izplačujejo na pokrajinskem 
sedežu INAM in INAIL.

4. Prej'emki neposrednih obdelo
valcev, spolovinarjev in kolonov v 
primeru nezgode ali poklicne bo
lezni:

V primeru nezgode na delu ali 
poklicne bolezni prejmejo nepo
sredni obdelovalci, spolovinarji in 
koloni, njihove žene in otroci ter 
člani kmečkih zadrug dnevno od
škodnino v višini 1.500 lir, če o-

Pariški casinò 
ne ho umrl?
PARIZ, 31. — Sloviti pariški 

nočni lokal «Casinò de Paris» bo 
še nadalje sprejemal goste. Ne 
bodo ga zaprli, kot se je že dol
go govorilo, pač pa mu bodo za
menjali vodstvo. Roland Petit, ki 
ga je skušal spet dvigniti na 
nekdanjo raven, se mora umakni
ti. Namesto njega se omenjata 
dve imeni: Noci Marcellin in Jean 
Bauchet. Posebno Bauchet je zna
no ime na področju nočnega živ
ljenja. Razpolaga namreč s celo 
vrsto nočniit lokalov in igralnic 
na Sinji obali.

Prehod vodstva iz rok dose
danjega voditelja v roke novih 
«kapitanov» bo 1. januarja, in si
cer po zadnji predstavi Petitove 
skupine, ki jo vodi znana 26-letna 
plesalka z Jamajke Lisette Mali- 
dor, ki sc ji nadeli vzdevek «nova 
Josephine Baker». Je to črnka, 
ki se je izkazala že v številnih 
programih.

V šestih letih, kot je rekel Ro
land Petit na tiskovni konferenci, 
so se stroški v tem nočnem lokalu 
dvignili za 350 odstotkov. Zaradi 
ekonomske krize pa se je obisk 
lokala sproti manjšal, pa čeprav 
je bila vstopnina le malenkostno 
zvišana, za samih 15 odstotkov. 
Roland Petit je še dodal: «Če 
nam država ne bo dala finančne 
pomoči, bom moral lokal zapreti 
in vse osebje odpustiti. Sloviti ca
sinò je obsojen na smrt, kajti ne 
vem kdo bi mogel prevzeti gle
dališče, pa čeprav nočni lokal, 
ki s poldrugo milijardo inkasa na 
leto ne more kriti vseh svojih 
stroškov».

In vendar sta Marcellin in nje
gov tovariš Bauchet sklenila tve
gati in sta že vnaprej najavila 
vrsto sprememb v programu, da 
bo ta bolj «prebavljiv» za okus 
mladih. Vrh tega sta 150 name
ščencem lokala, plesalkam, urad
nikom in drugemu osebju zago
tovila. da bodo lahko ostali v 
službi, v kolikor ne bodo sami 
službe odpovedali.

Toda Lisette Malidor je v ime
nu vsega osebja povedala novima 
gospodarjema, da bo cela «troupe» 
sledila Rolandu Petitu, ki že išče 
novo gledališče. Lisette je namreč 
močno vezana na Petita, katere
mu mora biti zares hvaležna, 
kajti pred leti je sedanja slavna 
baletka prodajala v nekem gle
dališču programe, on pa jo je 
enostavno «ugrabil», ji nato do
besedno ukazal «stopiti na oder»

Toda Lisette je le poslednja 
«zvezda» pariškega casinoja, v 
katerem so se doslej zvrstile že 
Mistinguette, Line Renaud, Jose
phine Baker in Zizi Jeanmaire. 
Do leta 1880 je bil casinò stara 
kavama, ki je zvabljala ljudi le 
z večernim koncertom. Nato so 
jo obnovili in do prve svetovne 
vojne je lokal le životaril. Nato 
so lokal zaprli in ga ponovno od
prli tik pred koncem prve svetov
ne vojne. Tedaj se je začela dolga 
doba, ki je trajala polnih 50 let. 
Bila je to doba velikih uspehov,

bičajno ročno obdelujejo svoja 
posestva. Ta odškodnina pritiče, 
dokler traja začasna absolutna 
nesposobnost, pod pogojem, da jim 
ta ne pripada v kakem drugem
sektorju zavarovanja.* * *'

STAROSTNA
JUGOSLOVANSKA
POKOJNINA
Vpr.: «živim v Trstu, stara sem 

50 let, bila sem udeleženka na
rodnoosvobodilne vojne od 10. ok
tobra 1943 dalje ter imam v Ju
goslaviji priznanih 21 let pokoj
ninske dobe. Želela bi vedeti, če 
imam pravico do pokojnine s pet
desetim letom starosti.»

Kot udeleženka narodnoosvobo
dilne vojne pred 9. septembrom 
1943 pridobite pravico do starostne 
pokojnine, ko dopolnite 50. leto 
starosti, če imate najmanj 20 let 
pokojninske dobe. Z borci pred 
9.9.1943 so izenačeni tudi borci, 
ki so bili na podlagi memorandu
ma o soglasju o Svobodnem trža
škem ozemlju izenačeni v pravi
cah in dolžnostih z jugoslovanski
mi državljani, če so stopih v na
rodnoosvobodilni boj do 13.10.1943, 
kar je prav vaš primer.

Torej glede na to, da živite v 
Trstu, da imate priznano dvojno 
štetje od 10.10.1943 dalje in da 
imate 21 let pokojninske dobe, iz
polnjujete pogoje za priznanje sta
rostne pokojnine.* * *

Patronat Kmečke zveze INAC 
obvešča vse zavarovance, ki bi 
radi vložili na zavod za socialno 
skrbstvo prošnjo za invalidsko po
kojnino, da bo prihodnji zdravni
ški pregled v ambulanti patrona
ta v Ul. Cicerone 8/b v četrtek, 
6. novembra ob 8.30. Kdor se na
merava podvreči zdravniškemu 
pregledu, naj se predhodno javi, 
da ga vpišemo v seznam.

p

Francesco Casorati «Reševalec» (jedkanica)
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» -
Patronat KZ - INAC svetuje

Določbe novega deželnega zakona 
o dopolnilnih posegih za socialno varstvo

V tej rubriki naš izvedenec Boris Simoneta seznanja čita- 
telje z vsemi vprašanji v pristojnosti Patronata Kmečke zveze. Za 
vsa pojasnila se lahko zainteresirani obrnejo na Patronat KZ 
INAC, Ul. Cicerone 8/b, tel. 62-785. Urad je odprt vsak dan od 
8.30 do 12.30 in popoldne od 15. do 17. ure, ob sobotah pa 
od 8.30 do 12. ure.
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ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Maša in Nabožna oddaja
Komični filmi: Nore glave in Mali hudiči
DNEVNIK
Gost ob 14. uri: Giuseppe di Stefano 
Giocando a golf, una mattina
Delo je napisal Francis Dubridge, prevedla ga je Franca Can- 
cogni, za TV pa priredil Daniele D’Ansa, ki je delo tudi režiral. 
Delo, ki pride danes na spored in se bo še petkrat nadaljeva
lo, za TV gledalce ni novo. Gre za nadaljevanko, ki govori o 
policijskem agentu Jacqu Kirbyju, ki prispe v London, kjer ži
vi njegov brat Bob, bivši prvak v tenisu in v golfu. Nekega ju
tra Bob obleži mrtev, ker ga je podrla žoga, ki jo je na igri
šču pognal Tony Stewart. Začne se preiskava, ki ugotovi, da je 
šlo za nesrečo. Toda Jack odkrije dokument, ki govori, da je 
njegov brat Bob dobro poznal Stewarta. In kmalu za tem naj
dejo tudi Stewarta mrtvega . . .
Program za mladino 
DNEVNIK in Izžrebanje loterije 
Program za najmlajše 
Italijanske zgodbe: Gente in viaggio
Po delu Saveria Stratija, sta scenarij napisala Roberto Mazzucco 
in Saverio Strati 
Sedem dni v parlamentu 
Nabožna oddaja
Kronike dela in ekonomije in Vremenska slika 
DNEVNIK
GIANDOMENICO FRACCHIA
Paolo Villaggio, ki igra v delu, ki ga je sam napisal, glavno 
vlogo, je tej oddaji dodal podnaslov, ki veliko pove: «Prepoveda
ne sanje kogarkoli izmed nas». Avtor je današnji oddaji dal na
slov Fracchia in televizija.
Fracchia, ki ga pooseblja sam Paolo Villaggio, bo nocoj prika
zal, kako televizija more do skrajnosti odtujiti človeka. Nadalje
vanje se začne z običajnim razgovorom med delovnimi tovariši 
o televizijskih programih. Ob tej priložnosti bo na sporedu show 
Omelie Vanoni. Del uradnikov se opredeli za slovito pevko, Frac
chia pa zatrjuje, da mu ti programi niso povšeči. Brž zatem pa 
ga vidimo, ko drvi domov in televizor po dnevnih vesteh oddaja 
show z Vanonijevo, Fracchia pa v svojem prividu vidi pred se
boj pevko, ki ga skuša zapeljati . . .
CONTROCAMPO
Oddaja bo danes govorila o tem, kaj pomeni danes biti posla
nec. TV občinstvo se bo srečalo z Giuliom Andreottijem in Rug- 
gerom Orlandom. Andreotti spada med najmlajše stare poslan
ce, Ruggero Orlando pa med najnovejše poslance, vendar med 
najstarejše časnikarje. Tako se bosta predstavila pred občin
stvom dva človeka z različnimi izkušnjami, Andreotti, ki je že 

let v Montecitoriu in skoraj ves čas tudi minister, na drugi 
strani pa Ruggero Orlando, 'n je svež poslanec, ima pa dolge 
izkušnje v novinarstvu in čuti nostalgijo po tem poklicu 
DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
Registriran športni dogodek
Tedenska oddaja Dribbling in Športni dnevnik
Večerni koncert
Trio Ambrosiano bo izvajal Webrov Trio za flavto, violončelo in
klavir
DNEVNIK
Baletni večer
Balet in orkester gledališča Bolšoj 
Cannon, TV film

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
Nogometna tekma ČELIK — HAJDUK, prenos
Obzornik
METODE, film
Madžarski film obravnava problem vzgoje otrok. Pred TV ob
činstvom bodo tri skupine otrok, ki so med seboj ločene s 
steno. Vsaka skupina dobi navodila ža igro z barvastimi paste
li in vsaka z različnim pedagoškim pristopom.
Kje je resničnost: Dežela kazni
Anders se počuti bolje v šoli in ne izostaja več tako pogosto kot 
doslej. Starši pa opazijo, da odnaša od doma razne stvari. Ne
kega večera, ko ga spet ni doma, je zmanjkalo veliko hrane. 
Starša se pogovorita o sinu in sta zaskrbljena, toda . . . 
PRIČEVANJA: Jetnice italijanskih fašističnih zaporov 
Današnji dan je primeren za razmišljanje. Na dan mrtvih ver
jetno ne bo dovolj, da položimo venec pred spomenike tistim, 
ki so padli. Verjetno bo koristno tudi pomisliti na tiste, ki so 
strahote vojne in zaporov preživeli. Današnja reportaža je izsek 
iz zgodovine našega velikega boja. Srečali se bomo z nekaterimi 
jetnicami, ki so bile po italijanskih fašističnih zaporih 
DNEVNIK
Tedenski zunanjepolitični komentar 
DNEVNIK
Vilko Ukmar: Integrali

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Nogomet: Čelik — Hajduk 
Otroški kotiček 
DNEVNIK
Tretji svetovni mir, dokumentarna oddaja
Thibaultovi
Na pragu sna, balet

TRST A
8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Poročila:

8.05 Slov. motivi; 9.00 Maša; 9.45 
Schubertov oktet; 10.40 Orkester;
11.15 Mladinski oder; 11.35 Poslu
šajmo spet; 13.30 Opoldanski kon
cert; 17.45 V galantnem slogu:
17.00 Skladatelji nacionalnih šol;
18.30 Simfonična glasba; 19.10 Li
ki iz naše preteklosti; 19.20 Se
govia igra Bacha; 19.40 Pevska 
revija; 20.00 Šport; 20.30 Te
den v Italiji; 20.50 Apokalipsa, 
enodejanka; 21.30 Koncert.

KOPER
6.30. 7.30, 10.30, 12.30. 14.30,

16.30, 17.30. 20.30 Poročila; 6.15 
Glasba ?a dobro jutro; 7.40 Ju
tranja glasba; 9.30 V spomin na 
padle; 10.40 Dela Marjana Ko
zine in Blaža Arniča; 11.00 Glasba 
in nasveti; 12.00 Glasba po željah;
14.00 Popoldanski koncert; Ì4.35 
Ital. zbori; 15.15 Slov. pevci;
16.45 Poje Elda Viler; 17.0(i Pri
morska in njeni ljudje; 17.15 
Orkester RTV; 18.00 Samospevi 
slov. skladateljev: 18.35 Veliki re
vijski orkestri; 19.00 Prenos RL;
19.30 Glasbeni weekend; 22.00 
Plesna glasba.

N "CIONALNI PROGRAM
8.00. 13.00, 15.00, 19.00 Poročila;

6.30 Jutranja glasba; 9.30 Maša;
10.15 Vi in jaz; 11.30 Drugi zvok;
13.20 Preizkušajo se cMetanti; 15.40 
Varjetejski program; 17'00 Kon
cert; 18.00 Glasbeni program;
19.15 Nabožna oddaja; 19.30 Plo
šče; 20.00 Večerni koncert; 22.15 
Poje Charles Aznavour.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.00 Poročila; 6.50 Danes za vas; 
8.07 «Pesem nas spominja»; 8.30 
Klavirska literatura; 9.05 «Jesen
ski akordi»; 10.05 J. Holy: žrtve 
za svobodo; 10.35 Slov. zbori za 
Dan mrtvih; 11.05 Simf. orkester; 
12.10 Melodije; 13.30 Lepe melo
dije 14.05 Beseda padlih slov. pes
nikov; 14.35 Slov. solistična gla* 
sba; 15.30 Koncert; 16.00 «Mrtvo 
listje»; 17.05 «Ti, ki boš živel dlje 
od mene»; 17.45 Skladbe za harfo;
18.05 Operne melodije; 19.40 An
sambel Atija Sossa; 19.50 Lahko 
noč, otroci! ; 20.00 Šomen - A. Ber
ger: «Potovanja»; 21.00 Melodije;
21.30 Oddaja za izseljence; 23.05 
Z melodijami v novi teden.

Horosko
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Po

pravite, kar ste zgrešili, in vse 
bo prav. Tudi če kaj ni prav, 
naj vas ne spravi v slabo voljo.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Izbolj
šanje v poslovnih zadevah. Neki 
sorodnik se bo znašal nad vami.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Uresničiti bo treba načrte, kar 
pa ne bo lahko. Vsi Vaši navdihi 
bodo brez rezultata.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Pri
morani boste spremeniti program. 
Več diplomacije s tenkočutnimi 
ljudmi.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Doživeli 
boste napad, katerega pa se vam 
ni treba bati. Vztrajajte pri svo
jem.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ne
pričakovan uspeh, ki pa naj vas 
ne navduši. Prijetno razpoloženje 
v ožjem krogu.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Kar ste sejah, boste želi. V dru
žini lepa harmonija.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11-) 
Ne boste soglašali z mnenjem 
predstojnika. Držite se danih ob
ljub.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Svojo odgovornost skušajte ločiti 
od skupne odgovornosti. Jeza ni 
dobra svetovalka.

KOZOROG (od 21.12. do 20.L) 
Kaže, da ste se preveč zagnali. 
Nekoliko počitka vam ne bo ško- 
dovalo.

VODNAR (od 21.1. do 19-2.) 
Posvetite več pozornosti finanč
nim težavam. Ljubosumnost j® 
povsem odveč.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Branit® 
svoje pravice, čeprav ni gotovo, 
da jih boste ohranili. Prijetno za" 
doščenje v družini.
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Corot po sto letih
Razstavam v pariški 

Orangeriji, na katerih so 
Francozi zaceh po vrsti 
predstavljati velika imena 
iz svoje polpretekle likov
ne zgodovine, se je zdaj 
pridružil se prikaz del 
mojstra Corota. Okrog 
dvesto izoranih olj in risb, 
ki so jih za to priložnost 
zbrali v bouvru in Nacio
nalni biblioteki v Parizu, 
pa tudi po raznih cerkvah 
in pri zasebnih zbiralcih, 
je, poleg že doslej znanih 
stvaritev, se poglobljeno 
prikazalo tega blagega in 
hkrati plodno trdega sli
karja, za katerega velja 
krilatica: Corot je nasli
kal v svojem življenju čez 
tri tisoč slik, od katerih 
jih je čez deset tisoč v 
Ameriki.

Velika množica domači
nov in tujcev je vsekakor 
tudi oni dan žuborela v 
Orangeriji tn med ogledo
vanjem razstavijenih Coro- 
tovih podob se je najbrž 
marsikateri med občudo
valci skoraj začudil: pa je 
res od vseh teh stvaritev 
že več Kot sto let? Čeprav 
Oorotovo žfvljenje in delo 
običajno delijo na mla
dost, na prvo potovanje v 
Italijo, pa delo doma v 
Franciji, drugo potovanje 
v Italijo in klasicizem, 
tretji obisk v Italiji in 
romantiko, ie zanj vendar 
od vsega začetka do kraja

očali in bujnim: sivimi
lasmi, z razpetim sončni
kom nad slikarskim stoja
lom. že v svojih začetnih 
francoskih krajinah, zla
sti v motivu iz Fontain- 
bleauja, je Corot z živim 
posluhom za naravo dal 
slutiti prihodnjo šolo bar- 
bizoncev, akrati pa je od
kril, da gre vendar v vsem 
svojo samobitno pot. V 
Italiji sta ga vidno opla
zili svetloba in senca. 
Vrednote v oarvab in plo
hah so mu postale po
vsem oprede» ] ene.

In medtem ko je bil v 
svojem jezerskem motivu 
iz Švice ves idealistično 
rožnat, je bil v svoji po
krajinski podobi iz Vol- 
terre kljub zeienju zemelj
sko stvaren. V podobi 
francoskega Chartresa je 
nasprotno izluščil skoraj 
nekaj anekdotično opisne
ga, naivno pripovednega. 
Za malimi tinskimi por
treti so se vpet nizale kra
jine, zlasti ona iz Gen- 
zana iz ieta 1834. Vedno 
bolj poetičen in dramati
čen je postajal njegov čo
pič. Toda z ' eliko podo
bo, ki je prikazala prista- 
niščno življenje v Rouenu, 
je skoraj-izda! samega se
be in se približal vzorcem 
starih nizozemskih slikar
jev. T'udi v sledečih po
dobah s svetniškimi ali 
alegorično klasicističnimi

NEUPOGLJIVO DREVO — Detajl iz Corotovega 
»Spomina na Mortefontaine«.

osnovno merilo likovnega 
doživljanja — drevo, mo
tiv, ki ga spremlja ves 
čas s trepetajočimi, živi
mi zelenimi listi.

Iz leta 1825 je že takoj 
ob vhodu v razstavo nje
gov avtoportret, podoba 
samozavestnega črnolase
ga mladeniča ob paleti. 
Podobno, »«imo veliko po
zneje, ieta 1873, ga je fo
tografiral prijatelj Desa- 
vary, že nekoliko starčev
sko zabuhlega v obraz, z

skupinami oseb, je bil več
ji po formatu kot po svo
ji umetniški izpovednosti. 
Čeprav so vsi ti človeški 
liki odlično izdelani in 
skladno v komponirani v 
pokrajino — kar odseva 
tudi njegov študij baleta 
— vendar pa b; skoraj do
bili vtis, da bi tem Coro- 
tovim slikam samo kori
stilo, če ceh ukov na sli
kah ne bi bilo, če bi osta
la samo čista, zeleno po
joča krajina.

Majhno olje iz leta 1862 
Noisy ie Grand, pa je na
sprotno dihalo v polnem, 
svežem doživetju. Mar prav 
ta, za nekatere še ne do
delana podoba, na kateri 
je samo nekaj potez drev
ja in grmovja ob rečnem 
koritu — drzno izpričuje 
umetnikovo moč, ki sega 
daleč preko trenutne kon
vencionalne slikarske nor
me? Glej, Sema pri Roue
nu bi bila ahko celo po
dobna Kaki lamovi impre
sionistični Donavi, vendar 
s to razliko, da je naš im
presionist kljub sivkasti 
meglici ves razsvetljen, 
medtem ko je ostal Corot 
še mračno uuušen. A ko 
je v drugi suki upodobil 
drevesne veie » vetru, smo 
skoraj skozì slike obču
tili, kako je bilo drevje 
napeto in upognjeno.

Ženska v modrem, ki 
ima kljub otroškosti obra
za v sebi polno erotične na 
breklosti, ie oila očitno 
ženska, ki ie - »saj kot mo
del Corota večkrat v živ
ljenju zaznamovala. Po 
svoje čudno pa je, kako 
je Corot podobo te — 
ali vsaj zelo sorodne — 
ženske na enem izmed 
portretov zaznamoval s 
pravcato reheino občute
no piko na desnem čelu 
Tudi v svojem ribiškem 
pomorščaku v vodi je Oo-

Okence 
v svet

rot hote iskal nekaj vsak
danjega, grobo življenjske
ga. Eden Gorotovih naj
bolj slavnih eksponatov. 
Spomin na Mortefontaine, 
je ves iep, čudovit pokra
jinski motiv z dodatkom 
ženske, ki z dvema otro
koma ob drevesnem deb
lu pri jezeru trga vejice 
ali natika nanj venec. 
Skušal sem si odmisliti te 
tri človeške hke in zdelo 
se mi je, da je narava 
sijala sama še lepše. So 
venci sploh potrebni? Mar 
ni brez njih priroda še 
svobodnejša?

S Himno soncu je Co
rot v spodnjih prostorih 
Orangerije, kjer so raz
grnili tudi nekaj pjjegovih 
risb in grafičnih ctel, v 
marsičem zapustil svoj 
motto. Umetnik stoji pred 
mogočnim drevesom, ki je 
sicer nekam nejasno leb
deče, pa vendar trdno in 
neupogljivo. Med bakro
rezi ' pa nam je poskrbel 
še za poseono zvrst, ki jo 
je kot eden prvih slikar
jev začel: gravuip, vrezano 
v steklo, rudi svoj lastni 
portret je izdelal v tej 
tehniki. Sončna svetloba 
je skozi raze steklene gra
vure izrisala njegov še da
nes, po sto letih, živi 
obraz.

BOGDAN POGAČNIK
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Aktualen intervju

Turčija jutrišnjega dne 
se poraja v opoziciji

Predsednik Republikanske ljudske stranke Rulent Ecevit: 
Jugoslavija je za nas pomemben element ravnotežja

»Z veseljem pozdravljam v Tur- 
čiji kot gosta Republikanske Ijud- 
ske stranke delegacijo Socialistič
ne zveze delovnega ljudstva Jugoslavi- 
je, ki jo vodi Mitja Ribičič. Moja 
stranka pripisuje velik pomen temu, 
da se še zboljšajo že zdaj prijateljski 
odnosi med Turčijo in Jugoslavijo. Mi- 
slirno, da so dane možnosti za nadalj- 
nje sodelovanje med obema državama 
na gospodarskem, kulturnem in poli
tičnem področju. Upam, da bodo naši 
stiki, stiki naše politične stranke z Ju- 
goslavijo, prispevali k nadaljnjemu so- 
delovanju med našima državama. V 
Jugoslaviji vidimo pomemben element 
ravnotežja, ne samo na našem območ- 
ju, ampak tudi na vsem svetu, in z 
velikim zanimanjem spremljamo jugo- 
slovansko samoupravljanje.«

S temi besedami je predsednik 
opozicijske, toda hkrati najmoč
nejše turške politične stranke — 
Republikanske ljudske stranke — 
Bulent Ecevit — začel pogovor 
s skupino jugoslovanskih novi
narjev — s stalnim dopisnikom 
Tanjuga v Ankari Wustaio Uju- 
pijem in posebnima ^mečevalce
ma Nove Makedonije in Dela 
Zlatkom Blajerom m Mirom Po
čeni — ki je pokrivala sedem
dnevni obisk delegacije SZDL 
Jugoslavije v Turčiji.

Obisk jugoslovanske aelegacije 
je prišel le teden dni po delnih 
volitvah za senat, na katerih je 
Ecevitova stranka donila rekord
no število glasov, zato je bilo po
vsem razumljivo, ia je bila oce
na teh volilnih i ezul tatov iztoč
nica pogovora s predsednikom 
stranke, ki velja za politično gi
banje, okrog katerega se zbirajo 
progresivne množice današnje 
Turčije. Bulent Ecevit je takoj 
sprejel to iztočnico:

Kar zadeva politični položaj v Tur
čiji po delnih volitvah v senat 12. okto
bra 1975, lahko rečem tole: število gla
sov za Republikansko ljudsko stran
ko, potem ko se je ta najstarejša 
stranka Turčije pomladila in se trdno 
zasidrala na tako imenovani »demo
kratični levici«, je močno poskočilo na 
splošnih volitvah leta 1973 in narašča
nje števila naših glasov se je nada
ljevalo tudi na tokratnih delnih volit
vah. Odstotek naših glasov se je v 
dveh letih povečal od 33 na približno 
44 odstotkov. Medtem je tudi Stranka 
pravice, ki je na volitvah leta 1973 iz
gubila precej glasov, nekaj glasov pri
dobila nazaj. Vendar pa je v tem, ka
ko je naraščalo število glasov za obe 
veliki stranki Turčije, temeljna razli
ka. Stranka pravice se je udeležila 
delnih senatnih volitev na čelu združe
ne fronte večine konservativnih strank 
Turčije in uspelo ji je zbrati pod svo
je okrilje večino glasov drugih kon
servativnih strank, ne samo tistih v

vladi, temveč tudi drugih. Toda če po
gledamo konservativne glasove v ce
loti, vidimo, da je njihovo število pre
cej padlo. Republikanska ljudska 
stranka pa bo očitno še naprej pri
vabljala glasove volivcev konservativ
nih strank — glasove tistih, ki se kot 
rezultat socialnih sprememb selijo na 
ievo.

Kaže torej, da se turško volil
no telo opredeljuje predvsem za 
eno od velikih političnih strank.

Res, nekateri opazovalci menijo, da 
okrepitev obeh velikih strank na del
nih volitvah morda nakazuje pot k 
dvostrankarskemu sistemu. Prezgodaj 
je še za takšno sklepanje, ker je bilo 
na delnih senatnih volitvah v Turčiji 
izvoljenih le malo senatorjev; v neka
terih pokrajinah je izvoljen le po en 
član; čeprav imamo proporcionalen 
reprezentativen sistem, prihaja na se
natnih volitvah v neki meri do ve
ljave večinski sistem. Zato je prav 
možno, da se bo nekaj teh konserva
tivnih glasov, katere je Stranki pra
vice uspelo dobiti zdaj, vrnilo na 
splošnih volitvah k strankam, ki so 
jim prvotno pripadali.

Kakšne so torej po vašem 
mnenju perspektive, ki se odpi
rajo pred vašo stranko?

Republikanska ljudska stranka, ki 
svojo novo politiko imenuje demokra
tično levičarsko politiko, se lahko pri
merja z zahodnimi socialnimi demo
kratičnimi strankami In tolikšno po
večanje števila glasov, kot ga je v 
dveh letih dosegla Republikanska ljud
ska stranka, je po mojih mislih med 
socialnimi demokratičnimi strankami 
skoraj enkratno. Mislim, da se bo ta 
potek nadaljeval in da bo Republikan
ska ljudska stranka sposobna zagoto
viti si absolutno večino in priti na 
položaj, ko bo po naslednjih splošnih 
volitvah sama sestavila vlado. H kre
pitvi položaja naše stranke prispevajo 
nekateri konkretni dejavniki spremi
njajoče se družbe v Turčiji, čeprav si 
pridobivamo nove glasove po vsej de
želi, je njihovo večanje opazno zlasti 
v velikih urbanih središčih, kjer je 
velika koncentracija delavcev, proces 
migracije ljudi v velika urbana sre
dišča pa se v Turčiji nadaljuje, torej 
v tem smislu čas dela za Republikan
sko ljudsko stranko. Po drugi strani 
pa tudi mladi volivci v veliki večini 
podpirajo Republikansko ljudsko 
stranko in torej tudi s tega vidika 
čas dela njej v prid. V Turčiji je že 
veliko ljudi prepričanih, da naša 
stranka ponuja poštene in življenjske 
rešitve za nove probleme spreminjajo
če se družbe, kajti naš program po 
mnenju mnogih v Turčiji usklajuje 
zahteve hitrega gospodarskega razvoja 
z večjimi demokratičnimi svoboščina
mi in z večjo socialno pravico.

Precej je razširjeno mnenje, 
da so rezultati delnih volitev za 
senat še bolj zapletli že tako 
zapleten notranje uolitični polo
žaj v Turčiji.

Kar zadeva neposredne posledice 
delnih volitev 12. oktobra, lahko re
čem, da se kriza vlade, ki se v ne-

Burna Avstralija
Laburistična vlada se bori za obstoj, vendar še ni po
ražena — Opozicija poskuša spet izsiliti volitve
Avstralski laburistični stranki, ki je pred tremi leti prepričljivo prekinila dolgoletno vlada
vino konservativne liberalno agrarne koalicije, ni usojeno voditi Avstralijo v miru. že lani 
je sedanja konservativna opozicija z obstrukcijo v zgornjem domu parlamenta — senatu, 
kjer je imela neznatno večino, izsilila nove volitve pred rokom. Na teh volitvah je bila za 
las poražena. In zdaj poskuša izsiliti nove volitve, četudi bi morala sedanja laburistična 
vlada, ki jo vodi premier Gough Whitlam, ostati na oblasti do leta 1977.

Opozicija v senatu uporab 
Ija dokaj preprosto, vendar 
brezobzirno taktiko: glasuje
proti odobritvi proračunskih 
sredstev, brez katerih ne mo
rejo ne vlada ne njene usta
nove delati. To orožje je opo 
zicija uporabila lani in po 
tem orožju je spet segla zdaj 
v drugi polovici oktobra, ko 
je prišel pred senat osnutek 
proračuna.

Avstralska ustava sicer go
vori o možnosti razpusta par
lamenta, vendar je v tem po
gledu tako nejasna, da so si 
bili že lani ustavni strokov
njaki v laseh, ko so v tisku, 
na televiziji in zborovanjih 
razglabljali, kaj je ustavno in 
kaj ni. Po ustavi bi lahko zdaj 
razpustili oba domova parla 
menta — predstavniški dom 
in senat. Možne pa so še dru
ge variante: vlada bi lahko 
še nekaj časa vladala brez 
novih proračunskih sredstev; 
lahko bi razpisala volitve sa
mo za pol senata, samo za 
predstavniški dom ali za 
predstavniški dom in pol se 
nata.

Premier Whitlam bi, če bi 
ga k temu prisilili, najrajši 
razpisal volitve samo za pol 
senata, ker ima večino v 
predstavniškem domu. Toda 
opozicija računa na to, da bi 
to pot zmagala v predstavni
škem domu, če bi bile volit
ve kmalu. In ker so vlade v 
Štirih izmed šestih zveznih

držav »opozicijske«, lahko 
preprečijo take volitve.

Te vlade lahko celo dose
žejo, da bodo volitve ob raz 
ličnih časih, kar bi gotovo 
škodovalo laburistom in 
Whitlamu.

Tegobe laburistov
Avstralski laburisti imajo 

ves čas triletnega vladanja te 
zave, toda resnične tegobe za
nje so se začele letos julija, 
ko je moral odstopiti namest 
nik premiera in minister za 
zunanjo trgovino James Ca- 
ims. Vzrok za odstop je bi) 
tako imenovani posojilni 
škandal, ki ga je opozicija 
popadla kot mačka miš.

James Cairns in Rex Con 
nor, minister za rudarstvo in 
energetiko, sta poskušala do
biti na arabskem denarnem 
trgu, tako imenovanem pe 
trodolarskem trgu, posojilo v 
znesku šestih milijard dolar
jev. Oba sta uporabljala dvo
mljive posrednike, Cairns pa 
celo dvomljive metode. Ob 
Cairnsovem odstopu je via 
da odvzela ministru Connorju 
pooblastilo, da se še naprej 
pogaja za najem posojila 
Kljub temu je Connor na 
skrivaj nadaljeval s prizade 
vanji, da bi zagotovil posoji
lo. Posledica je bila ta, da 
je moral sredi oktobra na 
Whitlamovo zahtevo odstopi 
ti še Rex Connor. Ne samo

da je bil to hud politični uda
rec za vlado, ampak je »iz
pad« dveh ministrov hkrati 
spet prevesil tehtnico na 
stran opozicije v sénatu.

Toda ti politični premiki so 
samo pročelje za gospodarski 
položaj v Avstraliji in za si
lovite pritiske mednarodnega 
kapitala, ki se je od nasto 
pa laburistične vlade oktob
ra 1972 čuti prikrajšanega za 
velikanske dobičke, ki jih je 
koval zaradi skoraj popolno
ma svobodnega izkoriščanja 
naravnih bogastev na peti ce
lini pod konservativno vla
davino. Ta svoboda je bila 
tolikšna, da zvezna vlada ni 
niti vedela za vse koncesije 
ki so jih tuje družbe imele 
na prostranstvih Avstralije za 
izkoriščanje železove rude, 
urana, cinka, bakra in dru
gih mineralov.

Pritisk tujega kapitala
Whitlamova vlada je temu 

naredila konec ali je vsaj 
poskušala narediti konec 
Predvsem je razglasila nače
lo, da mora Avstralija ostati 
ali postati gospodarica svo 
jih naravnih bogastev, da se 
mora povečati avstralska ude 
ležba pri izkoriščanju mine
ralov in da se morajo regi 
strirati pri zvezni vladi vse 
koncesije, ki jih dobijo tuje 
družbe. Vlada ni mogla trpe 
ti, da bi še rasla udeležba tu

jih družb pri izkoriščanju na 
ravnih bogastev, ki je že ta
krat znašal 57 odstotkov.

Tuji kapital je nemudoma 
odgovoril. Od konca leta 1972 
se ni začel izvajati v Avstra
liji noben večji rudarski pro 
jekt. V obdobju dveh let so 
se privatni in državni izdatki 
za geološke raziskave zmanj 
šali za 33 odstotkov. Dohodek 
rudnikov v Mount Isa (baker, 
svinec, cink in srebro) se je 
v letih 1974/75 zmanjšal za 
44 odstotkov. Družba CRA 
sporoča za prvo polletje 
1975 64-odstotno redukcijo in 
napoveduje izgubo »medna
rodne konkurenčnosti«. Av
stralski svet za rudarstvo 
opozarja, da se Japonska, naj
večji odjemalec avstralske že 
lezove rude, vneto razgleduje 
po brazilski rudi. Tudi pred
stavniki japonskih družb Nip- 
pon Steel, Micubiši in Itoh 
so med obiskom v Avstraliji 
nenavadno ostro povedali, da 
dvomijo, ali bo lahko peta ce
lina brez tujega kapitala in 
opreme dovolj razvila svoje 
rudnike, da bi krila čedalje 
večje potrebe po mineralih 
v osemdesetih letih tega sto
letja.

Ta pritisk tujega kapitala 
spretno izkorišča konservativ
na opozicija, ki s tem pove
zuje precejšnjo stopnjo infla 
cije. Ni dvoma, da je Whit
lamova vlada prišla na oblast 
tik pred valom inflacije, ki je 
pljusknil čez ves svet. Hkra
ti so se v zadnjem času po
cenile številne surovine na 
svetovnem trgu, razen nafte

Vendar opozicija ne ome 
nja zaslug in dosežkov seda
nje vlade v pičlih treh letih. 
V zadnjih treh letih se je 
močno spremenila podoba 
Avstralije, predvsem pa mi
selnost njenih prebivalcev, 
med katerimi je dosti izse
ljencev.

Velike spremembe
Laburisti so uvedli splošno 

zdravstveno zavarovanje, libe

ralizirali so zakonodajo o za
konski zvezi, povečali so dr
žavno pomoč za umetnost in 
znanost, zvišali pokojnine, 
olajšali ljudem nakup stano
vanj, predvsem pa ogromno 
povečali državne izdatke za 
šolstvo. Danes je tudi uni- 
verzitetni študij v Avstraliji 
popolnoma zastonj. Po podat 
kih publikacije »Financial Re- 
view« so se od leta 1970/71 
povečali izdatki za prosveto 
za 644 odstotkov, za zdrav 
stvo za 496 odstotkov, za so 
daino varstvo za 346 odstot
kov, za zidavo stanovanj in 
varstvo okolja za 448 odstot
kov, za kulturno življenje in 
razvedrilo za 287 odstotkov.

Laburistična vlada je zače
la izvajali človečnejšo in pa
metnejšo politiko do avstral
skih domorodcev, pri čemer 
ji mečejo polena pod noge 
rasistični elementi, predvsem 
iz vrst opozicije. Ti so naj
močnejši v zvezni državi 
Queensiand, kjer so nedavno 
sprejeli protidomorodske ra
sistične zakone, ki bi »delali 
čast« južnoafriškemu režimu.

Whitlamova vlada je tudi 
precej na široko odprla vra
ta Avstralije v svet. Rezko je 
spremenila antikomunistično 
in pogosto rasistično politi
ko prejšnje vlade in poka
zala veliko zanimanja za ne 
uvrščeni svet. Skratka, zad 
nja tri leta so bila morda 
najbolj polna sprememb v 
vsej avstralski zgodovini.

Toda inflacija tudi v Av
straliji ne miruje in produk
tivnost dela ne gre vštric z 
zviševanjem plač predvsem 
sindikalno organiziranih de 
lavcev, s katerimi straši opo
zicija. Ta tudi škodoželjno 
opozarja na razne ankete jav
nega mnenja, ki kažejo, da 
bi konservativna iiberalno-ag 
rama koalicija zmagala na 
volitvah, če bi bile le te jutri 
ali pojutrišnjem. Položaj la 
buristov je precej omajan in 
ni pretirano trditi, da se 
Whitlam, posebno po odsto 
pu Cairnsa in Connorja, bon 
za obstoj.

Vendar se prav lahko zgo
di, da se bo opozicija že dru
gič urezala s svojo taktiko 
blokiranja v senatu. 2e lan: 
je bilo očitno, da je ponov
no izgubila na volitvah, ker 
je uporabljala v senatu tak
tiko, ki ni »v skladu s par
lamentarno tradicijo angle
ško govorečih dežel«, kot se 
je izrazil premier Whitlam, 
Zdaj poskuša znova z isto 
taktiko.

Opozicija je postala tako 
nasilna in samozavestna, ker 
je čutila podporo skoraj v 
vsem pomembnem avstral
skem tisku. Toda prav v zad
njih dneh so se pojavile v 
tem tisku prve ocene, ki so 
kritične za opozicijo. Začelo 
se je z obiskom voditelja opo
zicije Malcolma Fraserja pri 
generalnem guvernerju, kra
ljičinem namestniku in »varu
hu ustavnosti«. Pogovor je 
trajal 90 minut. O srečanju 
sicer niso objavili nobenega 
sporočila, toda komentatorji 
in drugi politični opazovalci 
vedo povedati, da je general
ni guverner opozoril Fraser
ja, naj ne govori o tem, kaj 
bi moral guverner ukreniti 
in česa ne bi smel ukreniti.

Hkrati je čutiti spet rahel 
preobrat v javnem mnenju, 
ki zameri opoziciji, da po 
skuša »po piratsko« priti na 
oblast. Čedalje bolj se uve
ljavlja prepričanje, da bi mo
rala opozicija pustiti zako
nito izvoljeno vlado, naj vla
da do leta 1977, to je za do
bo, za katero je bila izvolje
na Vladi je treba dati mož
nost, da »pokaže kaj zna«.

Položaj je še vedno nego
tov in javno mnenje je lah
ko zelo nestanovitno. Toda 
Whitlam in njegovi laburisti 
ne držijo križem rok. In dej
stvo, da danes na stotisoče 
avstralskih državljanov živi 
bolje in varneje, kot so ži
veli pod konservativci, tudi 
govori laburistom v prid.

BOŽIDAR PAHOR

kem smislu še poglablja, ne bo zmanj
šala. Kajti s tem, da se Stranka pra
vice, ki je na čelu koalicijske vlade, 
sestavljene iz štirih strank, okorišča 
z glasovi na račun svojih partnerjev 
iz koalicije, da pobira večino glasov 
drugih strank koalicije, se bo razkol 
med koalicijskimi strankami verjetno 
poglobil. Kažejo se že znamenja ta- 
kega razvoja, tako da bo težko to 
vlado ubrano krmariti. Hkrati se tu
di težave, ki jih ima vlada, posebno 
Stranka pravice, na področju zunanjih 
odnosov, ne bodo zmanjšale. Ovira, ki 
preprečuje, da bi napravili korake za 
čimprejšnjo ureditev ciprske krize, iz
vira iz vlade same, zlasti zaradi enega 
od koalicijskih partnerjev.

Kako vidite vlogo svoje stran
ke v neposredni prihodnosti?

čeprav bodo neposredne posledice 
nedavnih volitev večje politične teža
ve in nadaljujoča se vladna kriza, 
zrem v bližnjo prihodnost Turčije z 
veliko večjim zaupanjem, kajti zdaj 
lahko na zanesljivejši podlagi upamo, 
da bo na naslednjih splošnih volitvah 
Republikanska ljudska stranka prišla 
na oblast sama in sestavila uspešno 
vlado, ki bo lahko kos dolgoročnim 
in neposrednim zunanje političnim za
devam ter gospodarskim in socialnim 
problemom dežele.

S kakšnim programom je šla 
vaša stranka pred volivce, kak- 
šne reforme predlagate za Tur
čijo jutrišnjega dne, kaj boste 
skušali uresničiti, če pridete na 
oblast?

Bistvo naše nove politike je v tem, 
da hočemo osredotočiti gospodarsko 
moč v rokah delovnega ljudstva. 
Spodbuditi želimo težnjo, ki že ob
staja med našimi delavci in kmeti, 
oa se združijo in ustanove svoje last
ne tovarne. Delavci in kmetje, zlasti 
s prispevkom naših delavcev, ki živi
jo zunaj, si že prizadevajo v tej sme
ri, toda država jim ne ponuja roke 
in pomoči _ v zadostni meri. Nasprot
no, zadevajo celo na velike ovire. Mi 
pa Jim hočemo dati to roko in po- 
moč. pomagati želimo dèìóimemu liud- 
stvu, da se bo združilo za večje inve
sticije, kot se jih je doslej bilo spo- 
sóbnó lotiti. Orriogočiti hočemo, da 
se bodo ljudje lahko lotili ustanavlia- 
nja bazične industrije. Tako namera
vamo ustanoviti »ljudski sektor«, kot 
mi temu pravimo, skupaj z državnim 
in zasebnim sektorjem, in ne prikri
vamo, da dajemo »ljudskemu sektor
ju« prednost pred drugima dvema. To 
bo zagotovilo večjo socialno pravico 
in spodbudilo prostovoljno varčevanje 
za investiranje, prav tako pa bo tudi 
povečalo politično moč delovnega 
ljudstva. Zagotovilo bo tudi enako
mernejše širjenje industrializacije po 
deželi, kajti kmetje — tako kot tudi 
delavci zunaj — imajo zdravo hote
nje,. da bi ustanavljali industrijo v 
svojih domačih mestih ali vaseh.

Po drugi strani hočemo v naših 
državnih podjetjih uvesti samouprav
ljanje na široki stopnji. Skoraj polo
vica naših večjih industrijskih podje
tij je državnih in tradicionalna biro
kratska administracija, tako kot tu
di šepavi vpliv vlade v naših držav
nih podjetjih, sta velika cokla za uspe
šno in demokratično upravljanje. Uve
sti hočemo široko stopnjo samouprav
ljanja, zato da bi našh zdravilo za 
probleme naših državnih podjetij in 
da bi razširili in poglobili industrij
sko demokracijo.

Hkrati hočemo pospešiti zemljiško 
reformo, ki je še zlasti nujno potreb
na na nekaterih območjih dežele.

V mislih imamo tudi program usta
navljanja storitvenih in infrastruktur
nih središč za skupine vasi. V Turčiji 
je več ko 40.000 vasi in okoli 60.000 
raztresenih kmečkih naselbin. Zelo 
težko je v vse te kraje razširiti vlad
ne služnosti in infrastrukturo hitro 
in uspešno Zato hočemo ustanoviti 
storitvena in infrastrukturna središča 
v ustreznih krajih za skupine vasi, 
ki bodo, upamo, razvila produktivnost, 
zagotovila urbanizacijo brez pretirane 
migracije in omogočila kmetom, da 
se bodo združili za ustanavljanje in
dustrijskih podjetij na svojih območ
jih, da ne omenjamo modernizacije 

Kakšna naj bi Dila oo progra
mu vaše stranke .urška zunanja 
politika v tej pohelsinški dobi in 
upoštevaje vso realnost vojaških 
paktov, v katerih je včlanjena 
tudi Turčija? Kako gledate na 
proces popuščanja v Sredozem
lju?

Mislim, da bi morali vsi gledati, 
da popuščanje, to je razvoj, ki je do
brodošel svetu kot celoti, ne bi smelo 
biti odvisno izključno od pobude ve
likih sil ali tako imenovanih sii veli
kank. Mislim, da ozračje popuščanja 
daje nam vsem priložnost in odgovor
nost, da vzpostavimo širše in bolj raz
nolike politične in gospodarske odno
se med manjšimi državami. Vsekakor 
smo v Turčiji prišli do ugotovitve, da 
izključna ali prevelika odvisnost od 
članstva v kolektivnem obrambnem 
paktu ne zagotavlja Turčiji zadostne 
varnosti, kajti takšna zavezništva so 
v veliki meri podrejena političnim in 
ekonomskim interesom velikih sil. Ne 
mislim reči. da moramo iz teh zvez 
izstopiti, pač pa bi si morali prizade
vati, da vzpostavimo sodelovanje z 
drugimi državami mimo teh zvez. in 
prizadevati bi si morali, da imamo na
še lastne nacionalne varnostne dogo
vore poleg zavezniških sporazumov. 
Velik pomen pripisujemo tesnejšim

stikom in sodelovanju z državami zu
naj NATO in EGS, ne samo na dvo
stranski podlagi, ampak kolikor mo
goče tudi na regionalni podlagi, med 
balkanskimi in srednjevzhodnimi dr
žavami. Ko pridemo na oblast, misli
mo narediti velike korake v tej sme
ri. A tudi ko smo v opoziciji, si v re
snici prizadevamo pripraviti tla za 
takšne odnose in sodelovanje z naši
mi sosedi, tako na Srednjem vzhodu 
kot na Balkanu.

Omenili ste sodelovanje med 
balkanskimi državami. Kakšno je 
vaše stališče do Karamanlisove 
pobude?

Pozdravljam vsak korak k regional
nim sporazumom o sodelovanju. Se
veda pa mora biti človek realist. Ce 
je kdo preveč ambiciozen in začne 
s širokimi zasnovami, ki jih v krat
kem časovnem obdobju morda ne bo 
mogoče realistično izpolniti, lahko 
takšna podjetnost prav kmalu rodi ra
zočaranje. Zato mislim, da bi morali 
začeti pri obstoječih možnostih sode- 
lovanja, ki lahko sčasoma pripeljejo 
do tesnega regionalnega sodelovanja 
v širšem okviru Vedno moramo ime
ti pred očmi kot zaželeni cilj regio
nalno sodelovanje med vsemi balkan
skimi in srednjevzhodnimi državami, 
vendar moramo po tej poti realistič
no stopati.

Toda pred širjenjem regional
nega sodelovanja na Balkanu 
zlasti med Grčijo n turčijo je 
še velika ovira: fliper.

Mislim, da bi si morali obe vladi, 
v Turčiji in v Grčiji, prizadevati, da 
bi ciprsko zadevo uredili brez nadalj
njega odlašanja Cim dlje bo ciprski 
problem visel v zraku, tem teže ga bo 
rešiti, in napetost med Turčijo in Gr
čijo bo naraščala, kar prav tako kvar
no vpliva na možnosti širšega sode
lovanja na Balkanu. Mislim, da vsi 
razlogi govore za to, da bi se Turčija 
in Grčija morali bolj potruditi za te
snejše sodelovanje Obe državi bi ime
li veliko korist od takega sodelovanja, 
ki bi jima omogočilo, da večji del 
svojih virov, ki jih zdaj porabijo za 
obrambne ukrepe druga zoper drugo, 
sprostita za svoj gospodarski razvoj. 
Toda dokler bodo ciprska zadeva in 
problemi, kot je celinska zapora, osta
li nerešeni, ne bo ozračja, ugodnega 
za takšno kooperacijo.

Negativni ameriški odnos ZDA do Tur
čije v obliki embarga, ki se po mo
jem še nadalje izvaja v širokem ob
segu, nas ne bi smel odvrniti od nuj
no potrebnih korakov za hitro reši
tev na Cipru; zakaj navsezadnje je Ci
per za nas pomembnejši kot za ZDA. 
če odlašamo z rešitvijo ciprske zade
ve, da bi kaznovali ZDA, v resnici 
kaznujemo sami sebe in ciprsko ljud
stvo Saj lahko, če treba, poiščemo 
druge poti za kako maščevanje, ne 
da bi odlagali ureditev ciprskega pro
blema, kar pa zadeva ravnanje grške 
vlade, mislim, da je skrajni čas, da 
si grška vlada neha prizadevati, da 
probleme med dvema deželama in ci
prsko zadevo reši z zunanjim priti
skom zoper Turčijo Grčija že od nek
daj teži za tem, da uporablja zunanji 
pritisk na Turčijo, toda kadarkoli je 
to storila, ji ni uspelo doseči niti ene
ga svojih ciljev pač za je bil rezultat 
takih prizadevanj porazen za Grčijo. 
Toda kadarkoli sta se povezali tur
ško in grško ljudstvo, brez botrovanj 
od zunaj, da uredit,a probleme med 
seboj, je bilo to njuno prizadevanje 
zelo uspešno.

Ko se je Karamanlis vrnil iz Pariza 
minulo poletje, da bi prevzel položaj 
premiera, sem mu poslal poslanico s 
priporočilom, da ne bi smela izgublja
ti časa in da bi se morala sestati, da 
bi poskusila rešiti ciprsko vprašanje. 
Kot izkušena naroda in soseda bi se 
morali potruditi, da bi rešili svoje te
žave z neposrednimi pogajanji, brez 
pokroviteljstva drugih držav — četudi 
bi bile te naše prijateljice in zavez
nice. Toda na nesrečo se gospodu Ka- 
ramanlisu čas ni zdel zrel za tako 
srečanje in prepričan sem, da smo 
spričo tega izgubili veliko priložnost. 
Prepričan sem, da bi druga vojaška 
operacija na Cipru nemara ne bila 
potrebna, ko bi bilo prišlo do takega 
sestanka.

Rekli ste, da v Jugoslaviji vi
dite element ravnotežja. Bi lah
ko, prosim, nekoliko podrobneje 
pojasnili to stališče.

Jugoslavija očitno ohranja uravno
teženo pozicijo med obema blokoma 
in je okno, ki se odpira v tretji svet. 
Ker smo kot stranka prepričani, da 
bi morali vzpostaviti širše odnose in 
sodelovanje zunaj držav, s katerimi 
smo zavezniki, menimo, da bo tesnej
še sodelovanje z Jugoslavijo pomem
ben korak v tej smeri.

Omenili ste tretji evet. neuvr
ščene države. Kako bi pravza
prav, po vašem, Turčija sodelo
vala s svetom neuvrščenih?

Prepričan sem, da bi morali nave
zati tesnejše stike in sodelovanje z 
neuvrščenim svetom. S tem ne mi
slim, da bi morali zato nujno zapu
stiti naš blok, kajti — čeprav se je 
nevarnost velike vojne spričo popu
ščanja napetosti, ki se je začelo v zad- 
njem času, občutno zmanjšala — oba 
bloka utegneta še vedno koristiti kot 
dejavnika ravnotežja in varnosti. Za
torej ni potrebe, da bi zapustili svoje 
zavezništvo, toda ob nedavnih dogod
kih smo še enkrat spoznali, da pakt 
NATO nemara ni sposoben izpolnit! 
vse svoje obveznosti do varnosti Tur- 
čije.
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HITRA CESTA RASTE POČASI

Kdaj bo otvoritev?
Štajerska hitra cesta je vsak dan lepša — Ali bo že to 
zimo voznikom prihranila muke na bistriških klancih?
SLOVENSKA BISTRICA, oktobra — Čeprav ne bo rezanja traku, slavnostnih govorov in 
prve kolone, s katero bi naznanili velik dogodek, — namreč otvoritev nove hitre ceste — 
pa štajerska lepotica, ki se vije pod Pohorjem, vsak dan dobiva še lepšo podobo. Vse bolj 
daje videz prave avtomobilske velikanke, pa čeprav samo polovične.

Te lepotne napake pač ne 
gre očitati graditeljem, ki 
menda pospešeno zaključu
jejo eno svojih največjih del. 
Ostaja le vprašanje, kdaj 
bo novorojenka shodila, če
tudi le nekaj korakov, in 
napovedala svoj pohod čez 
konjiški svet, kjer so ji že 
pripravili obilico viaduktov 
in predorov.

Kdaj bomo torej slavili?
Se ne dolgo tega smo s 

kar precejšnjo gotovostjo za
pisovali izjave odgovornih in 
neodgovornih, kako bomo ko
nec novembra lepotički od
stranili pleničke in jo izpo
stavili vsem zemeljskim te
gobam. Pa se je spet za
sukalo drugače, kajti nihče 
noče več govoriti o dnevu, 
ko naj bi bilo zibanja konec, 
četudi graditelji hitijo na vso 
moč in vsaj tako potrjujejo 
upravičenost pričakovanj.

Toda zadnje dni je na grad
biščih težko najti sogovorni
ka, ki bi bil pripravljen po
vedati karkoli razen o lepem 
vremenu, ki je po dolgem 
času vendarle dobrotljivo. 
No, pa še to povedo povsod, 
da bi bilo najbolje poiskati 
direktorja republiške skup
nosti za ceste, ki da je men
da edini pristojen za da
janje izjav. Sicer pa veste, 
kako hudo je z direktorji. 
Zdaj so tu, zdaj tam, in ta
krat, ko bi ga potrebovali, 
kot nalašč ni prave prilož
nosti.

Pa se človeku tudi nepri
jetno zdi, da bi zaradi malen
kosti kradel dragoceni čas, 
še posebej, če te začudeno 
pogledujejo, ko jih pobaraš, 
ali bomo za praznik repub
like vendarle slavili dogradi
tev.

»Naš rok je junij — prihod
nje leto,« pravijo tisti, ki so 
premalo »odgovorni«, da bi 
za svoje izjave postavili še 
imena, čeprav smo v zadnjih 
dveh letih kar lepo sodelovali 
in so nam povedali marsikaj

zanimivega. Ampak še vedno 
si ne moremo razložiiti na
glice na gradbiščih, zatorej 
pot pod noge in pobarajmo 
tiste, ki so najmanj odgo
vorni, in vendarle marsikaj 
vedo.

»Zdaj bo pa kmalu šlo za
res,« nam pritrdijo fantje, 
ki ne morejo skriti medži- 
murskega narečja. Menda jim 
še niso vcepili v glavo, da 
29. novembra ne bo nobene 
otvoritve. Ampak že morajo 
nekaj vedeti, drugače jih 
ne bi priganjali z naključ
nimi deli ob vstopni cestnin
ski postaji.

Potem se pravo veselje še
le začenja. Prvi kilometri da
jejo videz, kot da je cesta 
tukaj že od nekdaj. Vse po
trebne oznake, so postavlje
ne, vidimo tudi dokončno 
urejen Iranski priključek. 
Kot bi mignil, se znajdemo 
na veleniškem klancu pri 
Slovenski Bistrici, ki sicer 
ni pravi klanec, kajti pri 
štiriodstotnem nagibu ko
majda dobiš občutek vzpe
njanja. Asfalterji se v Ve- 
leniku ne dajo preveč moti
ti, vendarle povedo, da stroj 
finišer, eden ■ rédkih tak% vr-' 
ste v Evropi, nanaša zadnjo 
štiricentimetersko plast as
falta. Cisto to že ne'“bo drža
lo, tisto o ziadnji plasti nam
reč, kajti že prej smo izvede
li, da bodo nekoč položili še 
tricentimetersko preprogo. 
Upajmo, da bomo prišli do 
denarja zanjo še pravočasno, 
morda preden bo potrebno 
krpanje.

Usek, imenovan Solzna 
dolina

Le streljaj naprej so jasno 
vidni obrisi bistriške detelji
ce, ki naj bi dobila končno 
podobo že v začetku prihod
njega tedna. Potem pa spet 
ravnina, ki se šele pri Vrho- 
iah zajede v klanec. Prvi več
ji viadukt je pravi lepotec, 
čar pa mu daje tudi okolica, 
ki v teh jesenskih dneh po

nuja tisoče barv. Na eni 
strani se kažejo obrisi Haloz, 
pohorski vrhovi pa se zde 
čisto blizu. Lepota štajerske 
pokrajine se ponuja v neiz
merni obliki in prav nobe
nega občutka ne zaznaš, da 
bi cesta presekala pokrajino 
in ji karkoli odvzela.

In že smo v Solzni dolini, 
za katero tisoči, ki bodo 
kmalu brzeli mimo teh kra
jev, nikoli ne bodo vedeli. 
Tako so graditelji namreč 
imenovali usek pri Prelogah, 
ki jim je bil povzročil naj
več nemirnega sna. Še da
nes lahko slišiš kakšno krep
ko, še posebno kadar se ta 
ali ona »tatra« zajede glo
boko v Ilovico.

Čez dober teden dni bo 
ostal na Solzno dolino le 
spomin, kajti ukrotili so jo 
in za vse čase bo ostala 
vklenjena v asfaltno spono.

Do Tepanja, kjer pospeše
no urejajo konjiško detelji
co, je le še streljaj, to pa 
naj bi bila tudi končna le
tošnja postaja. Vendar nas 
ne smete držati za vedno, če 
ne bo tako, kajti odgovorne
ga, ki bi nam to potrdil, ni- 
šsriirimbgli nafti.’Arripàk tudi 
delavci nekaj vedo in to so 
nam zatrdili, d-a bomo štajer
sko lepotico letos zagotovo 
preizkušali.

Promet naj bi uredili za
časno, da bi si prihranili 
snežne težave na bistriških 
klancih. Da je nekaj resnic 
na tem, potrjuje tudi vest, 
da si bodo odsek od Hoč do 
Tepanja prihodnji teden 
ogledali republiški inšpektor
ji in še nekateri cestni stro
kovnjaki.

Upajmo, da nas bodo pri
krajšali le za slavnostni ko
zarček ritoznojčana in nekaj 
visokozvenečih besed. Cesto 
naj nam le dajo v preizkus, 
da bo čakanje na čas, ko bo 
štajerska novorojenka pri
pravljena na krst, slajše. 
Saj si bomo vendar v botri
ni... DANILO UTENKAR

NEZNANI LETEČI PREDMETI NAD JUGOSLAVIJO

Tajinstveni spremljevalci
V torek zvečer so piloti JAT-ovih letal opazili v zraku leteče predmete oranž
ne barve, nedoločnih oblik — Kaj pravi o tem podpolkovnik Stevan Korda
ZAGREB, BEOGRAD, 30. okt. — Nad več Jugoslovanskimi mesti so opazili neznane 
leteče predmete. Zapazili so jih piloti potniških letal na rednih prograh JAT, o čemer obsta
ja zapis na magnetofonskem traku. Očividci so izjavili, da so bili neznani leteči predmeti 
rdeče oranžne barve, nekatere trenutke pa tudi zelene, z neenakomernim sijajem.

Ker sta v torek v večer
nih urah pilota JAT-ovih le
tal dala zelo natačne podat
ke o neznanih letečih pred
metih, je dopisnik zagrebške
ga Vjesnika A. Miloševič 
naprosil načelnika kontrole 
poletov v Zagrebu Anteja De
liča, naj nam kaj več pove 
o tem pojavu. Takole je po
vedal.

— V torek okrog osmih zve
čer je pilot JAT-ovega letala 
na progi 708 iz Beograda 
preko Zagreba proti Reki 
sporočil naši kontroli pole
tov, da je opazil neznani le
teči predmet, kateremu pa 
ni mogel natančno določiti 
niti oblike niti višine, na ka
teri se je pojavil. Ta pred
met ga je nekaj časa sprem
ljal in izginil tik pred spu
ščanjem letala na zagrebško 
letališče.

Samo nekaj pozneje kakih 
petindvajset minut po osmi 
uri zvečer je drugi pilot 
JAT-ovega letala na progi 710 
Beograd—Zagreb—Pulj, vpra
šal kontrolo poletov, če se 
na radarju, poleg njegovega 
letala odraža še kak drug 
leteči predmet. Ker radarji 
zagrebške kontrole niso ime
li na zaslonih ničesar dru
gega kakor to letalo, je pi
lot pojasnil, zakaj sprašuje: 
rekel je, da ga nekako od 
Sremske Mitroviče, skoraj od 
trenutka vzleta z beograjske
ga letališča spremlja nezna
no leteče telo nedoločne ob
like in izrazito oranžne bar
ve.

— Koliko je bilo to telo 
oddaljeno od letala, je vpra
šal reporter.

— Pilot tega ni mogel do
ločiti, sporočil je kontroli, 
da je nekajkrat spremenil 
smer m višino letala, pa ga 
je neznani predmet še vedno 
nenehno spremljal, in občas
no izginjal. Po podatkih s 
katerimi razpolagamo, so 
predmet registrirali radarji 
beograjskega centra kontrole. 
Tik pred pristankom JAT- 
ovega letala, okrog 22. ure 
29 minut je leteči predmet 
izginil iz pilotovega zornega 
polja.

— Tovariš Delič, ali nam 
lahko na podlagi teh podat
kov poveste, za kaj pravza
prav gre?

— Te pojave preučujemo. 
Podatke, ki smo vam jih da
li smo dobili in preverili s 
puslušanjem magnetofonske
ga traku, ki je zapisoval po 
govore med piloti in kontro
le poletov. Ali gre za me
teorološke ali kake druge 
balone ali pa kaj drugega, 
to je težko reči. Vendar so 
se taki pojavi pokazali že 
prej po svetu in pri nas in 
nikakor niso tako redki kot 
se navadno misli. Ce bo pre
iskava prišla do kakih novih 
ugotovitev, bomo javnost o 
tem obvestili.

Beograjski sodelavec Vijes- 
nika M. Popovič pa se je o 
pojavu neznanih letečih

predmetov nad Jugoslavijo 
pogovarjal s podpolkovnikom 
JLA Stevanom Kordo, zna
nim vojaškim komentator
jem in popularizatorjem zna
nosti in tehnike.

— Sodeč po svetlobnih 
efektih in gibanju so to son- 
dažni baloni, je rekel pod
polkovnik. Gibljejo se vzpo
redno s sedanjimi tokovi 
zračnih gmot. Vprašanje pa 
je, kateri baloni so to — 
ali meteorološki ali vojaško- 
izvidniški, ker se občasno 
pojavljajo eni in drugi. Za
nimivo bi bilo zvedeti za vi
šino teh svetlečih predmetov 
na popoldanskem ali večer
nem nebu.

— Ali so morda neznana 
leteča telesa, ki so jih opa
zili nad našim ozemljem v 
torek, »leteči krožniki?«

— To zagotovo niso letala 
z drugih nebesnih teles, je 
odgovoril podpolkovnik. Nji
hovo poreklo je zemeljsko. 
To s0 lahko čisto miroljub

Precejšnja
rast

proizvodnje
Vseeno pa bo na Koso
vu letos za 5 odstotkov 
manjša od načrtovane

PRISTINA, 29. okt. (Tan
jug) — Izvršni svet je raz
pravljal o letošnjih gospodar
skih gibanjih v pokrajini in 
razvojnih možnostih v letu 
1976. Opozorili so, da so v 
pokrajini letos dosegli pre
cej večjo rast proizvodnje 
in storitev kot lani. Vendar 
pa celotna gospodarska gi
banja na Kosovu niso v skla
du s predvidevanji, zajetimi 
v resoluciji o ekonomskem 
in socialnem razvoju pokra
jine v tem letu. Po devet
mesečnih rezultatih ocenju
jejo, da bodo v industrijski 
proizvodnji do konca leta 
dosegli, za 12,5 odstotka ra
sti, kar je za 5 odstotkov 
manj, kot so pričakovali. Kot 
glavne vzroke takega zao
stajanja so omenili težave 
pri plasmaju proizvodov pre
delovalne industrije, po
manjkanje obratnih sredstev 
in nezadostno izkoriščanje 
sklada delovnega časa.

O razvoju v prihodnjem 
letu so na seji izvršnega sve
ta dejali, da so realne mož
nosti za to, da bi ob večji 
proizvodnji v energetiki in 
barvasti metalurgiji dosegli 
precejšnje povečanje celotne 
industrijske proizvodnje. 
Po prvih podatkih računa
jo, da bi industrija Kosova 
lahko v letu 1976 zabeležila 
za dobrih 18 odstotkov ra
sti.

ne meteorološke ali znanstve
ne sonde, lahko pa so tudi 
vojaški avtomatični jadralni 
baloni z izvidniškimi (vohun
skimi) nalogami.

— Piloti potniškega letala 
DC—9 na redni progi Beo
grad—Zagreb so v torek ok
rog osemnajste ure sporoči
li, da so na letečem pred
metu videli močno eksplozi
jo-

— To je lahko optična pre
vara zaradi loma sončnih 
žarkov na balonu, ki se gib
lje in lahno niha v vetru. 
Trenutno oko opazovalca ulo

vi močnejši svetlobni refleks 
in to se zdi kot eksplozija.

Na vprašanje, kakšni so 
avtomatični jadralni baloni, 
je Stevan Korda rekel:

— To so veliki baloni pre
mera od 40 do 70 metrov. 
Izdelam iz zelo tanke plastič
ne mase. Napolnjeni so s he
lijem in vodikom, letijo pa 
lahko na zelo velikih višinah. 
Nosijo jih zračni tokovi ali 
z drugimi besedami, oni ja
drajo. Zaradi tega jim pravi
mo »jadralni« baloni. Imajo 
avtomatične naprave, ki lah
ko balon dvigajo ali spušča
jo po nekaj kilometrov ali 
pa ga lahko uničijo. Potem
takem, gre za balone zemelj
skega porekla, je sklenil po
govor podpolkovnik Korda.

»Vrhnika« pod našo zastavo
PIRAN, 28. okt. — Danes je Splošna plovba Piran 

na Japonskem prevzela pred časom kupljeno ladjo, ki 
odslej nosi ime Vrhnika. To je 23. plovna enota sloven
skega ladjarskega podjetja, ki je 22. oktobra slavilo 21. 
obletnico ustanovitve. Kolektiv je tudi to dobro ohra
njeno rabljeno ladjo dobil na 60-odstotm komercialni 
kredit, ki ga je zagotovil prodajalec.

Motoma ladja Vrhnika je specialna ladja za prevoz 
hlodovine. Ima 11.218 BRT in nosilnost 18.470 ton. Dol
ga je 150 m in široka 22,4 m. Poganja jo dizel motor 
sulzer z močjo 9.600 KS in doseže hitrost 15 vozlov na 
uro. V štiri skladišča lahko naloži naenkrat 1.847 vago
nov tovora. Vsako skladišče je opremljeno s sodobno 
22-tonsko tovorno opremo. Stanovanjski prostori s po
veljniškim mostom so na krmi in v vseh so centralne 
klimatske naprave. Ta udobnost bo posadki š*. kako 
koristna, saj bo ladja plula na redni liniji Jadran—za
hodna obala Afrike. Na prvem potovanju pod zastavo 
Splošne plovbe bo Vrhnika pripeljala tovor žita iz 
Avstralije v Aleksandrijo.

BERITE REVIJO „DAN"
LOVSKA SEZONA V POMURJU

Zablodele šibre v polju
Lov je drag užitek, zlasti še, če lovska strast botruje številnim nesre
čam v pomurskih loviščih — Kako se obstreljenec in strelec spravita
POMURJE, oktobra — Bolj ko poka te dni v številnih loviščih pomurskih lovskih družin 
in v gojitvenih loviščih Kompasa na Goričkem ter »Fazana« v Beltincih — daljši je se
znam obstreljenih deželanov, ki so prepozno zvedeli, da je zelena bratovščina iz Italije 
prišla v lovske revirje ob Muri. V preteklih dveh ali treh letih so namreč ljubitelji lova 
iz te sosednje dežele skoraj v celoti opustili pohode v to lovsko Meko, najbrž zaradi go
spodarske recesije.

Vse pa kaže, da so bogata 
lovišča v Pomurju ostala 
med našimi sosedi dobro za
pisana. To zgovorno dokazu
je plima letošnjih pohodov 
italijanskih lovcev, ki se jih 
je samo v mesecu oktobru, 
ko lovopust ne ščiti več no
bene divjadi, vpisalo na se
znam lovskih organizacij naj
manj dva tisoč.

Lov prazni mošnjičke
Lov v tujini, pa tudi pri 

nas, nikakor ni poceni. Prav
zaprav bi človek dejal, da si 
lahko ta užitek privoščijo sa
mo petičneži, zakaj tudi na
še lovske organizacije ne pri
zanašajo tujim lovcem že ob 
vstopu v lovišče. Dokaj za
soljene pa so tudi postavke 
za odstreljeno divjad.

Tako se tuj lovec že ob 
vstopu v katerokoli naše lo
višče sreča najprej z vstopno 
karto, ki znaša deset- dolar
jev. Ta »vstopnina« pa je za 
dobre strelce, ki se znajdejo, 
kot pravijo lovci, ob pravem 
času na pravem mestu, dro
biž ob ceni, ki jo plačajo za 
odstreljeno divjad.

Sicer pa si oglejmo ta ce
nik: zajec stane (ne glede na 
težo) 15 dolarjev, fazan in je
rebica pa šest dolarjev. Tari
fa za odstrel srne znaša dvaj
set dolarjev. K temu pa je 
treba pribiti še ceno dva in 
pol dolarja za kilogram me
sa, medtem ko je odstrel sr
njaka še precej dražja stvar, 
saj šteje tarifa zanj trideset 
dolarjev ob že navedeni od
kupni ceni za meso. Kolikor 
pa ima srnjak več kot pet 
centimetrov dolge rožičke, 
točkujejo posebej tudi rogov
je, tako da niso redki prime

ri, ko stane tujega lovca sa
mo ta trofeja sto dolarjev, to 
nam je povedal Tone Roz
man, blagajnik lovske druži
ne Rankovci pri Murski So
boti.

To pa še ni vse: vsak član 
»zelene bratovščine« mora od
šteti za lovski dan še deset 
dolarjev za gonjače, pred 
vstopom v lovišče pa dnevno 
še 11,50 dinarja, oziroma 
petsto lir zavarovalne premi
je za morebitno škodo, ki bi 
jo povzročil tretji osebi. To 
posebno Jamstveno zavarova
nje je uvedla zavarovalnica 
»Sava« v dogovoru s sloven
sko lovsko zvezo pred tremi 
leti, da bi tako zagotovila na
šim ljudem, ki jih obstrelijo 
tuji lovci, odškodnino po 
krajši poti. Vse dotlej so na
mreč oškodovanci, katerih 
število raste iz leta v leto, 
uveljavljali! .odškodninski za
htevek prek pravnih zastop
nikov neposredno pri italijan
skih zavarovalnicah, kar pa 
je bilo ne le dolgovezno, am
pak pogostokrat tudi brez
uspešno.

Vse to kaže, da lov za tuj
ce zares ni poceni, zlasti še 
za tako vnete lovce, kot pre
vladujejo med Italijani, ki 
jih lovska sla večkrat zape
lje, da streljajo vsevprek tu
di na nizko letečo perjad, pri 
čemer obstrelijo kmete na 
polju ali na parobkih gozdov. 
Na UJV v Murski Soboti so 
samo v mesecu oktobru do
bili osem prijav o obstrelje
nih občanih, število nesreč na 
lovu pa je bilo vsaj enkrat 
večje, ker je, kot bomo ka
sneje zapisali, »neuradna« ob
strelitev za oškodovance veli
ko bolj donosna.

Tako je za temperamentne 
Italijane pohod v naša lovi
šča še dodatno tveganje, kar 
pa bi se moralo, kot bi člo
vek lahko sklepal iz obvezne
ga sklepanja pogodb med tu
jimi lovci in zavarovalnico 
»Sava«, za člane zelene bra
tovščine zmanjšati.

Celjska poslovna enota za
varovalnice »Sava«, ki je po
godbeno prevzela to obliko 
zavarovanja za devet lovskih 
zvez v Sloveniji in s tem pri
strigla peruti zagrebški zava
rovalnici »Croatia«, jamči 
oškodovancem izplačilo zava
rovalnine do višine 200 tisoč 
dinarjev za telesne poškodbe 
in do 60 tisoč dinarjev za 
gmotno škodo. Seveda pod 
pogojem, da je lovska organi
zacija poskrbela za vplačilo 
zavarovalne premije, ki jo 
plačujejo, kot smo zapisali, 
tuji lovci v višini 11,50 dinar
ja, .oziroma petsto lir za 
vsak lovni dan.

Do sem bi bilo vse v redu 
In prav, če pri poravnavanju 
teh odškodninskih zahtevkov 
ne bi prihajalo do večtimosti. 
Neposrednim izterjavam pri 
italijanskih zavarovalnicah se 
je namreč pridružila z izpla
čevanjem odškodninskih za
htevkov še zavarovalnica »Sa
va«, kar, bi človek dejal, 
predstavlja dvojno jamstvo 
za oškodovance, da ne bodo 
ostali praznih rok.

Plačaj, Italijan!
Toda resnica je precej dru

gačna: ker gre v večini pri
merov za lažje telesne po
škodbe, saj ponavadi najdejo 
pot v hlače ali krilo teh »žr
tev« kvečjemu dve ali tri ši
bre, ki jih ranjencu navadno

odstrani zdravnik v krajevni 
ambulanti, je že prišlo v na
vado, da se strelec in oškodo
vanec poravnata kar na pri
zorišču dogodka.

Takšne poravnave očitno 
podpirajo tudi nekatere lov
ske organizacije, saj se na 
UJV v Murski Soboti zbirajo 
poročila, iz katerih je razvi
dno, da je ta in ta organiza
tor lova pomagal oškodovan
cem do odškodnine, ki so jo 
tuji lovci izplačali takoj v go
tovini. Včasih je to dvesto ti
soč lir, večkrat pa tudi pre
cej več. Sicer se lovska orga
nizacija kot posrednik nava
dno obveže, da bo oškodova
nec, kolikor bi prišlo do 
»morebitnih kasnejših posie- 
dic«, pomagal oškodovancu 
do ustrezne zavarovalnine pri 
zavarovalnici »Sava«

»Ker niso redki primeri, da 
zadenejo svinčena zrna ljudi 
tudi na občutljiva mesta, de
nimo v arkado, so takšne 
kupčije kaj tvegane za oško
dovance, saj je malo verjet
no, da bi zavarovalnica ka
sneje priznala tem žrtvam 
lastne lahkomiselnosti kakrš
nokoli odškodnino,« pravijo 
na soboški UJV.

Tu tudi ne soglašajo s tem, 
da naš kazenski zakonik lah
kih telesnih poškodb, do ka
terih pride zaradi malomar
nosti, sploh ne obravnava kot 
kazniva dejanja, ampak kot 
»dogodek«. Zato je tudi raz
umljivo, da je doslej zavaro
valnica »Sava« obravnavala le 
štiri odškodninske zahtevke, 
od tega le dva primera v Po
murju, kjer je teh nesreč naj
več.

Doslej k sreči še nihče ni 
obležal pod šibrami. Ce bi, bi 
ostro privrelo na dan vpra
šanje varnosti lova, ki je zdaj 
nekoliko odrinjeno; vprašanje 
opozarjanja delavcev na po
lju in lovcev, naj se ne igra
jo z ognjem.

BORO BOROVIC

Neformalno srečanje

Pohorski
Parnas

neuvrščenih
Iz štirih kontinentov na Prežihovini

Na pobočjih Pohorja in Uršlje je 
med 'temno zelenim smrečjem in še 
vedno svetlo zelenimi travniki v zad- 
njem oktobrskem soncu čisto žarelo 
rumenordeče listje, kot že dolgo ne. 
»Bilo je tako uspešno srečanje, kot 
ga še ne pomnim, in na ta dva dneva, 
ki smo jih preživeli skupno na sloven- 
ski zemlji, ne bomo nikoli pozabili,« 
je ganjeno stisnil iz sebe med obje
mom slovešalean Brière, znani sene- 
galsko-haitski književnik, čeprav se 
je sicer ves čas otepal, da bi ga imeli 
za uradnega vladnega predstavnika se
negalskega ministrstva za kulturo. To- 
da z drugimi udeleženci iz Jugoslavije, 
Indije, Kube, Kuvajta, Cipra in Alžira 
se je odločno strinjal, da to neformal- 
no srečanje predlaga ustanovitev po- 
sebne pisateljske organizacije neuvr- 
ščenih dežel.

Srečanje ni bilo ob velikih fanfa
rah, ne glede na to, da so nanj prišli 
gostje kar s štirih celin sveta, ampak 
zgolj prijateljsko in osebno, čeravno 
ob ljubeznivi podpori jugoslovanskih 
diplomatskih predstavništev v tret
jem svetu in konkretni pomoči zve
znega zavoda za mednarodno kulturno 
sodelovanje v Beogradu. Kakorkoli že: 
v Slovenjgradcu, mestecu miru, se je 
znašla šesterica od daleč prispelih 
pisateljskih gostov. Kdo so bili?

Indijski pisatelj Navakanta Baroah, 
vselej resnoben, kot so bili njegovi 
naočniki, je bil ne samo znan pisatelj 
in pesnik, ampak tudi član indijskega 
vladnega odbora za kulturno sodelova
nje. Dragoceno je bilo, ko je ugotovil: 
»Poslej bomo poleg velikih svetovnih 
jezikov, na primer angleščine, franco
ščine in ruščine, ter na novo uvedenih, 
kot je arabščina, vključili med izme
njalne jezike tudi slovenščino.« Sicer 
pa na indijski celini s štiridesetimi 
jeziki sam piše predvsem v jeziku ase- 
mis, ki ga govori prebivalstvo v po
krajini ob burmansko-kitajski meji.

Kar nenavadno je zvenelo, ko je 
kuvajtski pisatelj, univerzitetni pro
fesor in urednik Mohamed Al Umajhia 
pripovedoval: »Nekega dne so me v 
našem vladnem odboru za kulturo, 
katerega član sem, presenetili z vpra
šanjem, če bi šel zastopat Kuvajt v 
neko mesto, ki se imenuje Slovenj 
Gradec. In sem seveda šel.« Njihov 
odbor za kulturo je letos za približno 
10 milijonov prebivalcev v kulturnem 
proračunu odmeril milijonov do
larjev. »Za nas pravijo, da smo nena
doma obogateh, toda petrolej ni vse; 
radi bi razvili tudi kulturo, in posebej 
sem bil srečen, ko sem z vami lahko 
navezal pogovor kot z ljudmi.« Priznal 
je, da so na kuvajtski univerzi druž
boslovni predavatelji usmerjeni precej 
v levo in da se sam posebej zanima 
za jugoslovansko samoupravljanje, ki 
ga je sicer spoznal posredno iz alžir
skega primera.

Koščeno temnopolti Jean Brière je 
bil diplomatsko označen kot nekakšen 
bivši senegalski minister za kulturo 
in prosveto, sam pa je želel: Naj zame 
govori sama literatura! Štirinajst knjig 
poezije pa tudi proze in dramatike je 
že doslej izdal v francoščini in kreol- 
ščini. Po rodu je namreč iz Haitija 
in v koroških globačah se je znova 
povsem raznežil v spominu na daljni 
domači otok v Karibih. S Haitija, kjer 
je bil napreden književnik in odvetnik 
ter bivši ambasador, je, ko je nastopil 
režim diktatorja Duvaliera, moral po
begniti. V izgnanstvu na Jamajki ga 
je rešil senegalski predsednik Senghor 
in povabh v Senegal, kjer poslej us
tvarja. S pretresljivo prastaro pesmi
co iz časov črnske sužnosti pa je 
znova poromal na Haiti; »Sonce, kje 
si?, so vpraševali. Sonce pa je odvrni
lo: Nisem iz dežele, od koder ste vi.«

Kubanski pesnik Luis Diaz, črnolas 
in droban kot deček, je bil najmlajši 
med njimi, a eden najbolj gorečih. Že 
z 11 leti je bil aktivist v kubanski 
revoluciji opismenjevanja. »Pišem pe
smi z intimnimi motivi pa tudi s splo
šnimi problemi svoje mlade generaci
je, tja do tematike o oboroženem bo
ju,« je brez ovinkov govoril in menil, 
da je treba najprej izbrati politiko

in izbrati kulturo, zato da ju pozneje 
združiš. »Vse, kar je človeškega, je, 
ne glede na obliko, v korist revolucije.« 
Eden njegovih velikih vzornikov je 
bil kubanski literarni in družbeni re
volucionar Jose Marti. Ne samo zaradi 
podobnih brkov, tudi sicer Marti neko
liko spominja na našega Cankarja. 
»Zakaj ne bi potemtakem obeh vza
jemno predstavili našim ljudstvom,« 
je z žarečimi očmi zastavil Luis.

Andros Pavhdis z bujnimi lasmi 
in naočniki angažiranega intelektualca 
je prihitel s Cipra »Pisatelj je občut
ljiv in sprejemljiv Zato lahko samo 
privzema tragične poslanice, ki se raz
prostirajo v njegovem času,« je ugo

tovil in razgrnil trpljenje tisočev in 
tisočev ciprskih Grkov na tem otoku, 
ki se še vedno bori za mir, neodvi
snost in neuvrščenost. Obenem pa je 
nosil v žepu s seboj pesmi nekega 
drugega grškega pesnika in prijatelja, 
namenjen turškim ljudem: Pesmi za 
Osmana. »V svojo bolečino mešam tvo
jo...«

Mladi Ahmed Oukis, ves čas nekam 
gverilsko neobrit, je bil sicer bolj 
slikar samouk kot pesnik, a kot je 
o svojih likovnih delih z angažirano 
tematiko vojne in emigracije trdil, da 
slika tako, kot mu prihaja iz srca in 
iz vizije vojne, v kateri je izgubil 
brata, tako je tudi dejal, da je v

vsakem Alžircu nekaj pesnika. Sicer 
pa je, po rodu iz Kabilije, sam govo
ril in pisal predvsem v berberščini. 
»Le zakaj sem odšel zdoma! Zdaj sem 
izgubil vse prijatelje in gledam lahko 
samo zvezde... Ah ne bi bilo bolje, 
da bi ostal doma in kupil par volov,« 
je obudil sto let staro berbersko 
pesem, ki je za čudo spomnila na 
Prešernovo Vrbo.

»Čeprav se sporazumevamo v sve
tovnih jezikih, bi si morah predvsem 
prizadevati za to, da bi vsi nacionalni 
jeziki na svetu postali enakovredni 
in da bi s tem tudi vse literature po
stale enakopravne — so v raznih ina
čicah še in še ponavljali udeleženci 
v pogovoru na Grmovškovem domu na 
Pohorju. Ah tudi mi res pogosto ne 
hlastamo pri prevajanju samo za tako 
imenovanimi velikimi jezikovnimi lite
raturami, čeravno so morda vsebinske 
in oblikovne vrednote v nekaterih de
lih manj znanih jezikov še dragocenej
še? Ah s tem tudi sami v marsičem 
ne žagamo veje za svojo širšo literar
no uveljavitev v svetu?

Tokrat so se vsekakor pisatelji iz 
neuvrščenih dežel med seboj tudi zelo 
konkretno dogovarjali z založniki gle
de prevajanja. Indijci bodo, recimo, 
pripravih antologijo sodobne indijske 
poezije najmanj tridesetih svojih raz
ličnih jezikov, podobno pa naj bi pre
vzeli prevod slovenske poezije... Iz 
Kube so raznim založbam v Sloveniji 
obljubili pravcati menu à la carte: 
antologijo sodobne kubanske poezije 
XX. stoletja, pa roman Josea Solerà 
Puiga »Pandormido« in krajši roman 
Josea Sezama Lime »Paradiž«... In 
kaj bi bilo za Kubo bolj ustrezno ži
vega, kot, recimo, prevod našega prav- 
tako mlado revolucionarnega Srečka 
Kosovela? In še in še. »Ko bom prišel 
nazaj na Ciper, bom takoj predlagal, 
da prevedejo in objavijo Prežihovega 
Voranca,« je možato sklenil Pavhdis 
v soncu Preškega vrha pred pisate
ljevo domačijo.

O miru niso govorili abstraktpo, 
ampak zelo konkretno. »Ni mogoč 
mir v svetu, dokler tudi palestinsko 
ljudstvo ne doseže svoje svobode,« je 
razmišljal pisatelj iz Kuvajta. »Ne,

nočemo miru pokopališč,« je po svoje 
pritegnil haitski Brière. »Važno je člo
vekovo dostojanstvo vseh in neodvi
snost vseh dežel,« je dejal Luis.

»Kmalu bo zapadel sneg, jaz pa 
mislim na svojo deželo tri tisoč milj 
spodaj proti jugu, ki še vedno terja 
svobodo,« je improvizirano pesnil na 
obronkih Pohorja ciprski Pavhdis. In
dijec Baroah pa je razpravljal: »Ne
koč mi je na azijsko-afriški pisatelj
ski konferenci nekdo rekel, češ da ni 
mogoče sožitje med pravico in krivico, 
med svobodo in nasiljem. Toda mislim, 
da je mogoče sožitje, kadar vsakdo 
ostane zvest samemu sebi in kadar 
vsakdo lahko oblikuje svoje življenie 
v skladu s pogoji svoje dežele. Dejan
sko smo danes tu, čeprav v majh
nem števhu, pisateljski vrh sveta, saj 
smo z vseh štirih kontinentov.«

Pobuda, da bi ustanovili prihodnjo 
organizacijo pisateljev neuvrščenih de
žel, je bila kljub drznosti zamisli zelo 
stvarna, tembolj, ker je splošna med
narodna pisateljska organizacija danes 
v zagati in ker bo tudi prihodnja kon
ferenca neuvrščenih na vrhu v Colom- 
bu prvič razpravljala o kulturnem po
vezovanju neuvrščenih. »Mi, Jugoslova
ni, lahko Evropi s tem odpremo vrata 
do novih literatur. Vse, kar bomo iz 
teh izhodišč napravili, je lahko čudo
vit most k spoznavanju med narodi,« 
je izjavljal v imenu slovenskih pisate
ljev Ivan Potrč.

In medtem ko je na Ravnah indij
ski pesnik bral dijakom svoje pesmi o 
davnem čolnarjenju po Gangesu: »Na 
begu sem... Ne vem točno, kakšne 
barve je bilo nebo, a neko nebo je 
vsekakor moralo biti,« je mladi Kuba- 
nec_ pribil: »Sem srečen otrok, sem 
srečen črnec, sem srečen belec, sem 
srečen človek, sem zemlja in sem to
varna.« Haitski Brière pa je potem, 
ko so jih dijaki ravenske gimnazije 
okitili s šopki nageljnov in roženkrav- 
ta, zategnil usta: »So odlikovanja traj
nejša od vojaških, še posebej, če jih 
pripnejo roke mladih, saj to zagoto
vilo prihodnjih generacij.«

Bogdan Pogačnik
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Današnje peto kok bi moralo biti 
po predvidevanju dokaj izenačeno
Tudi slovenske enajsterice bodo imele bolj ali manj enakovredne nasprotnike
Danes bodo odigrali 5. kolo 2. a- 

materske nogometne lige. Če bodo 
obveljala predvidevanja, bomo vide
li precej lepih in napetih tekem, saj 
se bodo pomerili med seboj dokaj 
izenačeni nasprotniki. Če izvzamemo 
srečanje med Campanellami in Sa- 
gradom, se ne bosta v nobeni tek- 
mi srečala med seboj nasprotnika, 
ki bi ju na lestvici ločila več kot 
ona točka. V nekaterih srečanjih pa 
bodo celo derbiji med ekipami, ki 
imajo po štirih kolih enako število 
točk.

Med temi bo tudi tekma v Bazovi- 
oi, kjer bo Zarja gostila Aurisino. 
Nabrežinci so prejšnjo nedeljo go
stovali pri razmeroma šibkem Fla- 
miniu in so doživeli poraz, če upo
števamo dejstvo, da je Zarja nasto
pila na igrišču nevarne S. Anne ter 
Ji odvzela točko, in to celo z dokaj 
medlo igro, lahko upravičeno priča
kujemo, da bodo danes Bazovci do
ma ohranili obe točki, če bodo le 
^aigrali nekoliko bolj požrtvovalno 
kot pred tednom dni.

Zarjin nasprotnik iz prejšnjega te
dna bo gostoval na Proseku. Primor- 
je je sicer prejšnjo nedeljo zgubilo 
tekmo proti Sagradu, vendar povsem 
Nezasluženo, kajti pokazalo je dobro 
Jfo, zlasti na sredini igrišča in v 
obrambi. To pa pomeni, da imajo 
t rosečani tudi danes realne možno- 
s« za dosego pozitivnega rezultata, 
SaJ bodo, poleg drugega, imeli na 
sv°ji strani tudi prednost domačega 
Igrišča. Ponuja se jim torej prilož
nost, da svojega današnjega nasprot
nika prehitijo na lestvici.

Vesna bo gostovala v Vilešah. Go
stovanja pri tej ekipi često pred
stavljajo past, v katero bi lahko za
šli danes tudi Križani, če bodo igra- 
u tako, kot so prejšnjo nedeljo. Mo
štvo očitno še ni dovolj uigrano in 
ce igralci tega ne bodo nadomestili 
z večjo pazljivostjo, predvsem pa z 
mirnostjo, bi lahko doživeli neljubo 
Presenečenje.

avtomobilizem

SCARPERIA, 31. — Novi enose- 
Pfžni dirkalnik ferrali 312 T2, kate- 
ega so uradno predstavili tisku le- 

ms 25. oktobra v Fioranu pri Mode- 
m, bodo prvič preizkusili v Mugellu 
m m 7. novembra. Avto bo verjetno 
vozil svetovni prvak formule 1 Av
strijec Niki Lauda.

VATERPOLO

Barcelona (šp.) — Sparwagen 
(Šve.) 9:6

Evropski mladinski 
nogometni turnir
MONACO, 31. — Od 13. do 19. 

novembra bo v Monacu evropski 
mladinski nogometni turnir. Orga
nizatorji so sodelujoče ekipe izžre
bali v naslednji dve skupini:

A SKUPINA
Francija
Finska
Italija
Romunija

B SKUPINA
Belgija
Španija
Poljska
Jugoslavija

NOGOMET

Tečaj za sodnike
V četrtek, 6. novembra se bo za

čel na sedežu združenja italijanskih 
nogometnih sodnikov «R. C. Pieri»

v Trstu (Ul. del Teatro 2) sodniški 
tečaj, katerega se bodo lahko udele
ževali kandidati stari od 16 do 32 
let. Tečaj, ki se bo začel ob 20. uri, 
bo trajal približno dva meseca in 
bo potekal ob torkih in četrtkih. Or
ganizatorji tečaja sporočajo, da je 
treba za sprejem na tečaj predložiti 
pismeno prošnjo.

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

2
X
2

X

BOKS V MILANU!

Mate Parlov je ostal tudi v svojem zadnjem profesionalnem nastopu 
v Milanu v srečanju s Zurheidcjem neporažen

M. Parlov zmagal 
ie v prvem krogu
Zurheide je klonil s tehničnim k. o. po borbe

MILAN, 31. — Jugoslovanski bok-is t.k.o. ga je odpravil že v prvem 
sar Mate Parlov je po sedmih prò-1 krogu, in sicer po PIO” boja.
fesionalnih srečanjih še vedno ne
premagan. Sinoči je v Milanu izbo
jeval proti Američanu Zurheide ju 
celo svojo doslej-najhitrejšo zmago:

Cagliari - Juventus 1X2 
Cesena - Sampdoria 1 X
Como - Roma X
Fiorentina - Perugia 1 X
Lazio - Bologna X
Milan - Ascoli 1
Torino - Inter 1 X
Verona - Napoli X 2
Brindisi - Spal X
Palermo - LR Vicenza X 
Sambenedett. - Pescara 1X2 
Pisa - Arezzo X
Reggina - Sorrento 1... .... ..................... .

OLIMPIJSKE IGRE ČEPRAV MANJKAJO ŠE TRIJE MESECI

V Innsbrucku že skoraj vse pripravljeno 
na začetek 12. zimskih olimpijskih iger
Novosti za novinarje ■ Organizatorji pričakujejo naval turistov ■ Igre in politika

Innsbruck, kateremu so organiza
cijo 12. zimskih olimpijskih iger do
delili komaj tri leta pred 4. februar
jem 1976, je moral zelo na hitro 
poskrbeti, da je vse prišlo pravo
časno pod streho.

Dokaj trdno avstrijsko gospodar
stvo prispeva, da potekajo pripra
ve v vse drugačnem duhu kot tiste 
za poletne igre v Kanadi, kjer se 
organizatorji dnevno borijo s stav
kami in inflacijo ter preklinjajo tre
nutek, ko so sprejeli tako odgovor
no nalogo.

Poročila iz samega pripravljalne
ga aparata in referati glavnega taj
nika Karla Heinza Kleeja na tiskov
nih konferencah kažejo sliko, ki bi 
bila lahko podobna razkošju cesar
skega'dvora na 'DflfigjuVltph ča
sih: vse v najlepšem redu, vse po 

“ffdSrfu.VmSirsikaj že: .dbkdnMfìégà in
Pokal prvakov

Neapelj, 31. — v 1.. _ _____ _
r®01 kolu vaterpolskega tefcfiivahjà phélzkalenèga. Tgi-è’^bi ^éKlkffko za 

Pokal prvakov so odigrali ti ! čele že jutri. 
p6 ni': | Avstrijci so leta 1964 res že go-
Canottieri Neapelj — Rote stili zimske olimpijske igre prav v

kkde (ZRN) 4:2 Innsbrucku in iz tistih čašo- so o-

Mladinski nogometni derbi Zarja — Breg

hranili ne samo izkušnje temveč tu
di športne objekte. Iz razkošja so 
le zgradili nekaj novega, pokriti sta
dion temeljito prenovili in v rekord
nem času postavili tudi novo olim
pijsko naselje. Ključ njihovega mir
nega pričakovanj- iger pa je v smo
trnem načrtovanju, ki ne sloni na 
gigantizmu. Kanadčani so pred leti 
obljubljali enostavne igre, prestiž in 
denarne špekulacije pa so jih spra
vile k fantastičnim arhitektonskim 
rešitvam iz katerih se bodo morda 
rešili komaj v zadnjem letu.

V Innsbrucku so med prvim letom 
priprav izdelali vse potrebne načrte 
in si zagotovili denarno kritje. Med 
drugim letom so morali razne ob
jekte zgraditi ali popraviti že do je
seni, tako da sobjittlmed lansko zi
mo lahko preizkusili. Letos samo iz
polnjujejo in opremljajo razne po
možne službe-ijt prostore.

Tisk, radio in televizija, ki bodo 
posredovali olimpijske dogodke po 
vsem svetu bodo v Innsbrucku do
živeli važno revolucijo. Ker so vsa
ke igre tudi veliko turistično doži
vetje se je na njih stalno večalo 
število novinarjev in tistih, ki so 
se za novinarje izdajali. Na privlač
no Japonsko, ki je leta 1972 v Sap- 
poru gostila prejšnje zimske igre, je 
priromalo kar 4000 akreditiranih no
vinarjev in reporterjev. Lep del te 
vojske je bil sestavljen iz družinskih 
članov pravih novinarjev.

V Innsbrucku bo na razpolago toč
no 1750 mest, niti enega več, zago
tavljajo Avstrijci. Na kongresu med
narodne zveze športnih novinarjev v 
Dublinu so bili glede tega vprašanja 
zelo strogi. Zato pa bodo dali tem 
novinarjem boljše pogoje za delo in 
primemo poskrbeli za hitre informa
cije iz vseh tekmovalnih prostorov. 
Olimpijsko naselje, katerega sestav
lja večje število stolpnic, bo dobro 
zastraženo, da bi preprečili dogodke 
iz Miinchna. Okoli tega naselja ima 
menda do sedaj organizator edine 
težave, ker je morda pokazal pre
veliko hotelirsko žilico. Pripravili 
so namreč tudi pomožno naselje v 
Seefeldu, kjer bodo na sporedu kla
sične smučarske panoge, kdor pa bo 
hotel prebivati tam, bo moral na 
vsak način plačati tudi dodeljeno 
mesto v Innsbrucku, ki bo ostalo 
prazno. Severnjaške reprezentance, 
ki bodo večinoma zaposlene v See
feldu se upirajo temu sklepu, Av
strijci pa nočejo popustiti in za se
boj imajo tudi blagoslov mednarod
nega olimpijskega odbora, ki je se

stavljen iz mož, ki z denarjem ni
majo problemov in težav drugih ne 
razumejo.

Glavni tajnik Karl Heinz Klee in 
innsbruški župan Lugger sta v tem 
letu obredla skoraj ves svet in po
sebno v ZDA in Kanadi — ki sta se 
odrekli organizaciji iger, oziroma 
imata težave za poletne igre — po
stavljala pod nos svoje uspehe. Pro
pagandni aparat si je zagotovil ve
liko zanimanje, pri turističnih agen
cijah, ki nameravajo privesti do 
Innsbrucka zanimive skupine petič
nih turistov, z dolarskimi tekočimi 
računi. Na lep zaslužek računa tu
di kanadska , letalska družba Air 
Canada, ki je v zameno nudila pod
jetnim Avstrijcem proste prevoze 
tja in .nazaj in jih medtem preva
žala po celi Severni, Ameriki.

Avstri jeti’ser -obiskali tudi Japon- 
tstadlrisi med potjoona Daljni vzhod 
zagotovili celo številni ekipi iz Tai- 
wana ter Hong Konga (!). Med po
stankom v New Yorku jih je spre
jel tudi glavni tajnik OZN Kurt 
Waldheim, ki je sam tudi Avstri
jec. Waldheimu je šlo predvsem za 
to, da je rojakom priporočil naj 
naredijo vse kar morejo, da bi bil 
zagotovljen sprejem LR Kitajske 
v to športno organizacijo.

Drobne vesti iz Innsbrucka nam 
dokaj dobro razlagajo brezskrbnost 
organizatorjev.

Avtomobilska firma Mercedes-Benz 
bo iz svojih skladišč neprodanih vo
zil odtegnila za potrebe olimpijskih 
iger kar 40 avtomobilov. Namenjeni 
bodo prevozom visokih gostov. BMW 
bo s približno enakim številom av
tomobilov prevažal aktivne športni
ke, švedski Volvo pa bo poskrbel za 
novinarje. Mercedes-Benz je svojo 
radodarnost izkazal tudi z enim kom
bijem za vsako tujo delegacijo.

Za celotno zbiranje rezultatov in 
izdajanje uradnih sporočil bo skrbel 
kompjuter firme Honeywell. Lanske 
preizkušnje so pokazale, da je ta 
aparat sposoben predelati in obja
viti v nekaj sekundah vse rezultate.

Poskrbljeno bo tudi za kozmetiko. 
Vrhunske športnice so namreč rade 
tudi prikupne. Da bo njihova zuna
njost na primerni stopnji v primer
javi z njihovo športno vrednostjo 
bo skrbel salon, ki bo pripravil tek
movalke za slovesni ceremonial na
grajevanj. Vsa nagrajevanja bodo 
namreč v areni glavnega stadiona 
v večernih urah, pred ali po hokej
skih tekmah in drsalnih prireditvah.

k. b.

košarka - V RAZNIH LIGAH

Bor brez E. Guština 
Start na deset točk

Borovi člani bodo danes v Dolini igrali proti 
Umanità - Zanimivo srečanje na Kontovelu

To je bilo prvo srečanje, ki je bi
lo za Parlova določeno na 10 kro
gov, vendar ga je zaključil že pred 
koncem prvega. Parlov, ki je bil 
olimpijski, svetovni in dvakrat ev
ropski amaterski prvak poltežke ka
tegorije, je s silovitim levim kroše- 
jem zrušil svojega nasprotnika prvič 
na tla že prej. Zurheide je vstal a 
si še ni povsem opomogel, ko ga 
je Jugoslovan z enakim udarcem 
še drugič poslal na pod. Ker je bil 
Zurheide ves omamljen ga je sod
nik poslal v kot in dvoboj prekinil, 
saj Amerikanec ni bil več sposoben 
braniti se. Zmaga je tako pripadla 
Parlovu s t.k.o.

Parlov je pred srečanjem tehtal 
81,700 kg, Zurheide pa 79,300 kg.

NOGOMET
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Žrebanje za SP
ZORICH, 31. — Mednarodna nogo

metna zveza je sporočila, da bodo 
opravili žrebanje izločilnih skupin 
za svetovno nogometno prvenstvo 
1978 v Gvatemali, letos 20. novem
bra.

Odbor FIFA se bo sestal že dan 
prej in bo razpravljal o predlogu 
šestih južnoameriških držav (Vene
zuela, Kolumbija, Peru, Ekvador, 
Bolivija in Paragvaj) po katerem 
naj bi uvrstili Brazilijo, Urugvaj in 
Čile v tri različne izločilne skupine.

a'-

Zaradi praznikov je zveza dolo-1 
čila, da se bo v raznih košarkar
skih ligah igrajo že danes in v 
torek, 4. novembra. Naši košar
karji bodo torej zelo zaposleni.

Danes bo igralo devet naših pe
terk. Skupno bi torej lahko zbrali 
kar 18 točk. Razen velikih prese
nečenj pa bi morali pospraviti 10 
točk. Kar pa bo odveč, bo seveda 
dobrodošlo.
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

Nedeljska zmaga proti Inter ju 
1904 je Borovo ekipo drago stala: 
povsem neumestno sta sodnika iz
ključila borovca Egona Guština, ta
ko da danes ne bo mogel na igrišče 
proti Goričanom,

Naloga .borovcev bo totej proti 
goriški petérki Umanità še težja, 
saj je bil v prvem kolu Guštin naj
boljši, strelec.

MLADINCI
Borovci bodo doma igrali proti 

Scogliettu, ki ni predstavljal večjih 
težav. Prav v tem tednu na je Sco- 
glietto dobil še nekaj novih košar
karjev, tako da bo naloga «plavili» 
tudi v tem srečanju . vse prej kot 
lahka.

Poletpvci so v prvih dveh kolih 
pokazah dobro formo in bi tudi 
danes v gosteh morali pospraviti 
poslednji par točk.

«POMLAD»
Zanimivo bo današnje srečanje 

na Kontovelu, kjer se bodo doma
čini pomerili s presenetljivo peter
ko Interja iz Milj, ki se je letos 
zelo ojačil.

Borovci bodo igrali proti Liber- 
tasu in bi morali pospraviti še dve 
točki. Tudi Dom iz Gorice bo imel 
možnost osvojitve obeh točk. saj 
se bo spoprijel z drugo vrsto 
«tradicionalnih nasprotnikov» ekipe 
Arte.

NARAŠČAJNIKI
V treh tekmah naših peterk naj 

bi zmagal le Kontovel, ki bo v 
gosteh igral proti Don Boscu.

Polet in Bor pa se bosta spo
prijela s favoritoma prvenstva: z 
Interjem 1904 in Pali. Trieste.

edko

MILAN, 31. — V nedeljo bodo na 
občinskem stadionu v Turinu izroči
li Paolu Puliciju nagrado Chevron, 
kot najboljšemu nogometnemu strel
cu A lige v sezoni 1974-75 (18 golov 
v 23 tekmah).

« .—Jf JPL Hi 1L. Vte

Mlade odbojkarice nabrežinskega Sokola
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KOLESARSTVO V ENOURNI VOŽNJI

Nizozemec Schuiten 
dvakrat prepočasen
Svetovni rekord bo še enkrat poskušal zrušiti danes

CIUDAD MEXICO, 31. — Nizoze
mec Roy Schuiten je danes v mehi
ški prestolnici dvakrat poskušal po
praviti Merckxov svetovni rekord v 
1-urni kolesarski vožnji (49,432 km), 
vendar je moral obakrat odnehati.

V prvem poskusu je prevozil pr
vih 5 km v osem sekund slabšem 
času od Merckxa in ker se z me
njalnikom 54x15 ni znašel najbolje 
je po 13,500 km prevožene poti usta
vil kolo.

Približno dve uri kasneje je re
kord naskočil še drugič. Pri 20. km 
je bil njegov čas 24'56”26, pri ena
ki razdalji pa je imel Merckx, ko je

postavljal svoj rekord, približno za 
50 sekund boljši čas. Ker je Schui
ten spoznal, da zamujenega ne bo 
mogel več nadomestiti, je pri 22. 
km prenehal tekmovati.

Izjavil je, da bo poskusil zrušiti 
rekord še enkrat jutri.

Ko je Merckx v Grenoblu izvedel 
za Schuitenov neuspeh (nekaj pred 
tem je Belgijec padel s kolesa med 
tamkajšnjo šestdnevno dirko, ven
dar brez hujših posledic) je izjavil, 
da je bil Nizozemec verjetno prema
lo aklimatiziran. Privajanje na vi
soko nadmorsko višino, na kateri 
leži mehiška prestolnica, zahteva 
namreč precej časa.

DOMAČI ŠPORT
DAJNES

SOBOTA, 1. novembra 1975

KOŠARKA
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

11.00 v Dolini
Bor — Umanità Gorica

MLADINCI
9.15 v Dolini

Bor — Scoglietto * * *
11.15 v Trstu, Ul. Istria
Don Bosco — Polet

POMLAD
11.00 na Kontovelu
Kontovel — Inter Milj»

» * *
11.00 v Trstu, Ul. Caravaggio
Libertas — Bor * * *
14.30 v Gorici, telovadnica CONI 
Arte B — Dom

NARAŠČAJNIKI
15.30 v Trstu, Ul. della Vali»
Inter 1904 — Polet « * *
9.30 v Trstu, Ul. Istria

Don Bosco — Kontovel * * *
9.15 v Trstu, športna palača 

Pali. Trieste — Bor

NOGOMET
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14.30 v Bazovici
Zarja — Aurisina # * *
14.30 v Vilešah
Villesse — Vesna * * *
14.30 na Proseku
Primorje — S. Anna

MLADINCI
10.00 v Trstu, Sv. Alojzij
CGS — Primorje # # *
10.30 v Bazovici
Zarja — Primorec

ZAČETNIKI
11.00 v Dolini
Breg — Chiarbola « * *
11.30 v Trstu, Sv. Alojzij
Rozzo! — Primorje * * #
10.30 v Štandrežu
Juventina — Sanrocchese

* * *

10.30 v Fari
Pro Farra — Sovodnje

ATLETIKA
ŽENSKO TEKMOVANJE

8.30 v Trstu
Sodeluje tudi Bor

JUTRI
NEDELJA, 2. novembra 1975

NOGOMET
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14.30 v Doberdobu
Mladost — Juventina

* # *

14.30 v Štandrežu
Sovodnje — Borgo Fasulli

TENIS
TURNIR ZA POSAMEZNIKE

8.00 na Padričah
Organizira TK Gaja

Marino Kraljič, član mladinske 
nogometne enajsterice Brega

Maj v deželi SovjetovIH ONKRAJ
KAVKAZA 9.

gi , triinštirideset let je v tem starem mestu preživel u- 
cjo ni azerbajdžanski pesnik in filozof Mirza Fatali Ahun- 
ga (1812-1878), ki ga imajo za začetnika azerbajdžanske- 
gj-':ealizma. Poleg številnih komedij je znana njegova ele- 
ved ^ Pesnitev Na smrt Puškinu, ki jo je v ruščino pre- 
g0vel nihče drug kot dekabrist Bestužev-Marlinski. Nje- 
V 7®r°k. je na muslimanskem pokopališču starega mesta. 
cerk-g0rniem ‘leln Meidanija, za zidovi Velike trdnjavske 
st ve- je pokopan znameniti ašug, to je rapsod osemnaj- 
1793 ,sto^etja Sajat Nova, ki je padel z orožjem v rokah 
^ • leta. V Tbilisiju se je rodil in umrl utemeljitelj ar- 
naib r- reaIistične dramatike Gabrijel Sundukjan. Svoja 
Post'° rfa *^e^a ie tukaj napisal klasik armenske književ- 
ij! J Ovanes Tumanjan. Tu so bili dalje napisani prizori 
Plet 6 anja komedije Aleksandra Gribojedova «Gorje pa- 
gecjpemu>>, tu je bila. napisana njegova romantična tra- 
t0Vaìa ®9ruzmsìca noč». V staro mesto je dvakrat pripo- 
ttivi v^kin: «Tu sem ostal nekaj dni v veseli in Ijubez- 
Zvoj.ttfnžbi. Nekaj večerov sem preživel v vrtovih med 
IVigj,1 Sjasbe in gruzinskih pesmi», čudovite opise Matehe, 

^mja. plesa na ravni strehi tbilisijske hiše, ruševin

Narikala je ustvaril Lermontov. V Tbilisiju je, ko se je 
pripravljal vstopiti v kavkaško armado, Lev Tolstoj na
pisal svojo povest «Detinstvo». Tu je bil tudi videl Hadži 
Murata — ujetega Naiba šamilja. številni vtisi iz Tbilisija 
so se kasneje odrazili v njegovem romanu «Hadži Murat». 
Pri zbiranju gradiva je tod Tolstoju pomagal gruzinski 
pisatelj Nakašidze.

Skozi okno metehske ječe je opazoval življenje sta
rega mesta Maksim Gorki. Njegova prva povest Makar 
Cudra je bila natisnjena v časniku «Kavkaz». «Prav ve
ličastna narava dežele in romantična mehkoba ljudstva, 
prav ti dve sili sta mi dali pospešek in naredili iz mene 
potepuha pisatelja,» je pisal Gorki o Gruziji.

Toda staro mesto je bilo že zdavnaj za nami, z njim 
pa tudi vsa njegova stara zgodovina in veliki ljudje, ki 
so v njem živeli, ustvarjali, pa jih je kraj navdihoval za 
umetniške stvaritve. Mi pa smo spet hiteli sedanjosti na
sproti, da bi prispeli natančno ob določenem času na 
pokopališče in se tam spet ozrli v bližnjo in daljno pre
teklost. Kaj kmalu smo začeli srečavati čedalje več ljudi 
in končno je bila množica že tako gosta, da nismo mogli 
z avtomobili več naprej. Zaustavili smo se, izstopili in pot 
nadaljevali peš proti novemu Kukijskemu pokopališču, 
da bi se udeležili enourne žalne svečanosti, posvečene 
padlim v drugi svetovni vojni.

že ko smo prešli vhod na pokopališče, nas je strogo 
in težko pozdravil na desni velik tank T-34 na podstavku, 
kot da bi še tu stal na mrtvi straži vseh, ki so pokopani 
in nekako vojaško razporejeni na zares lepo urejenem in 
s cvetjem obsutim pokopališču. Zadnja stran pokopališča 
je nekakšna stena, na kateri so basreliefi z vojaškimi 
prizori, pred njimi pa je vzvišena ploščad, na k.steri stoji 
ob strani bronasti spomenik vojaku. Ob spomeniku vo

jaku je že stala častna straža sovjetske armade, poleg 
nje pa so prav tako stražili pionirji z rdečimi ruticami. 
Ves čas slavnosti, program je bil razmeroma dolg, saj 
smo najprej poslušali govore predstavnikov mestne ob
čine, potem je govoril neki general v uniformi s številnimi 
odlikovanji na prsih, nato so se zvrstile številne recita
cije pionirjev in mladincev v gruzinščini in ruščini, vmes 
pa so prav tako prepevali še številne bojne in svečane 
pesmi, skratka, komemoracija, ki se mi je zdela v nekem 
smislu kar malce predolga, pa so se vsake četrt ure za
menjale častne straže poleg spomenika: istočasno z vo
jaki so se zamenjevali tudi pionirji in vse to v neki ne
resnični, skoraj nestvarni tišini, ki so jo prekinjali le 
govorniki, recitatorji in pevci.

Komemoracije ua novem Kukijskem pokopališču

Ko se je komemoracija končala, so nas seznanili z 
nekaterimi heroji in udeleženci velike domovinske vojne, 
ki so potem naprosili našo delegacijo, da bi se skupaj 
slikali. In tako smo vsi stopili na podstavek pod že ome
njeni tank in iz tega je nastala slika, ki jo lahko vidite 
objavljeno. Kljub svoji konvencionalnosti in malce pre
več grozečem vojaškem in tankovskem okviru pa je vse
eno ta fotografija zame prisrčen in ganljiv tovariški spo
min na ljudi, ki so se tako junaško borili tudi za nas 
kot smo se mi borili za njih in prav to, da so se hoteli’ 
slikati z nami, predstavniki Jugoslavije, je dajalo vzdušju 
te prve proslave tridesete obletnice zmage še poseben 
pečat. Kajti ves čas smo bili kot jugoslovanska delega
cija povsod deležni izredne pozornosti, prijateljstva in 
gostoljubnosti in vsi so vedeli, da smo bili Jugoslovani v 
tisti črni noči enainštiridesetega leta, ko je kljukasti križ 
prekril tako rekoč vso Evropo, edini, ki smo zagrabili za 
orožje m se začeli ramo ob rami boriti s Sovjetsko zvezo 
proti fašistični in nacistični agresiji. In to ljubeznivo 
hotenje, ta naivna želja starih sovjetskih borcev in vete
ranov, bojevnikov, ki so prešli dolgo pot od Moskve do 
Berlina, je bila toliko bolj neprisiljena in prijetna tudi 
nMi, čeprav je fotografija, kot lahko sami vidite, izpadla 
dokaj konvencionalno in morda celo staromodno. Ven
dar pa je na njej veliko, veliko zgodovine in veliko ve
liko junaštva in žrtvovanja. Žrtvovanja in želja malih 
neznanih sovjetskih ljudi.

Na hitro smo se torej slikali z njimi, potem pa hajd 
dalje kajti program, načrtovan do minute, nas je pri
ganjal. Zapodili smo se spet v mesto in se natanko ob 
enajstih zaustavili ponovno pred modernim poslopjem 
gruzinske državne filharmonije, v katerem sem bil že 
včeraj popoldne.

. .. (Nadaljevanje sledi)
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Četrti mednarodni 
mladinski seminar

Letos je bil na sporedu že če
trti mladinski seminar. Do sedaj se 
je imenoval mladinski seminar Al- 
pe-Adria, letos pa so mu dodali 
še oznako mednarodni. Seminar 
prirejajo Slovenija, Koroška in Fur
lanija - Julijska krajina ter se vr
ši vsako leto v drugi deželi. Prvič 
sta bili letos neuradno prisotni še 
delegaciji iz Hrvatske in avstrij
ske Štajerske. Prav na letošnjem 
seminarju je bilo sklenjeno, da bo
do drugo leto prisotne uradno vse 
delegacije in bo tako seminar pe- 
terostranski. Seminar se je odvi
jal prejšnji teden od 21. oktobra 
pa do 24. oktobra v hotelu pod Pe 
co v kraju Šmihel pri Pliberku na 
Koroškem v Avstriji. Drugo leto 
je kot prireditelj spet na vrsti de
žela Furlanija - Julijska krajina.

Delegacije posameznih dežel so 
bile desetčlanske, razen Hrvatske 
in Štajerske, ki so štele pet članov, 
ker n:so imele uradnega statusa. 
V sestavi italijanske delegacije je 
bil storjen korak naprej, saj so jo 
sestavljali mladinski predstavniki 
posameznih strank ustavnega loka 
ter predstavnika Slovenske skup
nosti in Slovenske kulturno - gospo
darske zveze. Sestava je bila torej 
na politični osnovi, kar je tudi 
pravilno in nujno. V delegaciji so 
bili doslej tudi predstavniki raznih 
krožkov, letos pa sta prišli vanjo 
le predstavnici enega samega krož
ka. Tudi to bo treba razčistiti, ta
ko da bo drugo leto delegacija 
F—JK izključno na mladinski poli
tični ravni.

Do letos je seminar trajal te
den dni, letos pa so ga skrčili na 
štiri dni. V programu sta bili dve 
osrednji temi in sicer: «Cilji da
našnjega časa» in «Položaj sloven
ske narodnostne skupnosti na Ko
roškem».

Avstrijci izredno dosti dajo na 
seminar, za katerega so tudi dali 
pobudo, saj jim gre za medna
rodni prestiž in ugled. To je bilo 
razvidno že iz otvoritvene sveča
nosti, kjer je imel glavni govor 
koroški deželni glavar Leopold 
Wagner, prisotna sta bila tudi ju
goslovanski, oziroma italijanski 
konzul v Celovcu. Skratka pouda
rek na zunanjosti in skušati potla
čiti bistvene probleme. Tudi pro
gram je bil tako prikrojen, da je 
bilo izredno malo časa za razpra
ve. K vsemu temu je treba dodati 
še problem prevajanja, ker ni bilo 
namreč simultanega prevajanja in 
je zato vsak poseg bilo treba po
sebej prevajati v ostala dva jezika.

V prvem dnevu posegov In raz
prav je ministrski svetnik dr. Jo
sef Finder govoril o mednarodni 
avstrijski politiki. Temu dolgemu 
referatu so sledili krajši uvodni po
segi posameznih delegacij. Šele na
to je lahko posameznik posegel v 
diskusijo, in še tu se je govorilo o 
splošnih načelih in do konkretnih 
zaključkov ni prišlo. Sklenjeno je 
bilo le to, da se s takimi seminar
ji nadaljuje. Kot že omenjeno bo 
naslednji seminar leta 1976 v Fur
laniji - Julijski krajini ter mora 
do konca leta priti do prvega pri
pravljalnega sestanka. Zdi se mi, 

•da je to odločno premalo za tako- 
vrstne seminarje.

Drugi dan je bil posvečen celo
dnevni ekskurziji po južni Koroški 
z ogledi raznih slovenskih ustanov. 
Vse skupaj je bilo organizirano z 
gledišča avstrijske vlade, vendar 
je bilo spretno zastavljeno. Nepou
čen obiskovalec bi namreč ostal 
prijetno presenečen nad tolikimi 
slovenskimi ustanovami, kajti or
ganizator se je omejil na prikaz slo
venskih ustanov, nikjer pa -ni po
vedal, koliko finančne uradne pod
pore dobivajo koroški Slovenci, ko
liko časa so čakali na določene 
prošnje, kakšno je razmerje med 
sorodnimi nemškimi in slovenskimi 
ustanovami, koliko kreditov uživajo 
slovenska podjetja, koliko časa so 
morali čakati na gradbena dovolje
nja itd. Sami dobro vemo kolikor 
podobnih vprašanj bi lahko zasta
vili in na katera bi vlada le s te
žavo odgovorila. Ogledali pa smo 
si dvojezično osnovno šolo v Šmi
helu, gostilniško podjetje Rutar v 
Dobri; vasi v Podjuni, slovensko 
gimnazijo v Celovcu, radijsko po
stajo v Celovcu (kjer oddajajo tu
di v slovenščini, vendar samo 23 
ur mesečno), prostore Narodnega 
sveta koroških Slovencev in tiskar
no Družbe Sv. Mohorja (obe usta-

SVOJEVRSTEN REKORD
Učitelj karateja iz Sydneya, 

35-letni «črni pas» Tom Slaven 
je postavil danes res svojevrs
ten svetovni rekord: v eni uri 
je možakar razbil 4.487 opek in 
s tem zdaleč nadkrilil prejšnje
ga rekorderja, ki je razbil «sa
mo» 3.774 opek. Poudariti gre 
pri tem, da je pri svojem po
dvigu Slaven uporabil roko kot 
bat, kljub treningu in trdi koži, 
pa se je iz previdnosti zava
roval s težko usnjeno rokavico.

V kratki uri je Slaven spre
menil v neuporabne drobce kar 
17 ton opeke.

novi sta v isti zgradbi), dijaški 
dom Družbe Sv. Mohorja, sedež 
Slovenskih zadrug ter dvoranico 
Aula Slovenica v isti zgradbi (vse 
te ustanove so v Celovcu), za za
ključek katoliški dom Sodalitas v 
Tinjah.

Zadnji dan je dr. Pavel Apovnik 
podal krajši pregled kulturnega 
življenja koroških Slovencev. Sle
dila je plodna diskusija, ki je do
kaj nazorno prikazala težave, v 
katerih se nahajajo naši koroški 
rojaki. Krona seminarja pa je bi
lo izvajanja univerzitetnega profe
sorja Ludwiga Adamovicha, ki je 
govoril o vladnih posegih in stikih 
s slovensko narodnostno skupno
stjo. Zastopal in zagovarjal je zna
na uradna stališča avstrijske vla
de. Razvila se je ostra razprava, 
vendar smo se znašli na dveh bre
govih in svetovih; do skupne stič
ne točke seveda ni moglo priti.

Na koncu še nekaj pripomb o 
glavnem pobudniku letošnjega se
minarja prof. Helmutu Adlassni- 
gu, ki je izreden diplomat. Znal 
je tako sestaviti program, da ni 
bilo časa (ali pa ga je bilo izred
no malo) za daljšo razpravo. Ka
dar pa je prišlo do diskusije, se 
je naenkrat izkazalo, da smo tisto 
točko dnevnega reda že izčrpali 
ter da moramo preiti na nasled
njo. Znal je dobro krmariti med 
čermi ter tako jadrati, da nismo 
izdelali nikakršnega obvezujočega 
dokumenta, na katerega ne bi ni
koli pristali koroška in štajerska 
delegacija.

Dejstvo, da bo seminar leta 1976 
na sporedu v deželi Furlaniji - Ju
lijski krajini, moramo izkoristiti ter 
doseči, da se mora tudi pri nas go
voriti o manjšinski problematiki. 
Letos je bil storjen korak naprej 
tudi pri razširitvi udeleženk se
minarja od tri na pet, kar se je 
zgodilo na zahtevo delegacije SR 
Slovenije. In prav hrvaška dele
gacija je postavila zahtevo, da 
morajo biti prihodnje leto prisotni 
tudi gradiščanski Hrvati. Kot vi
dimo se zamisel mladinskega med
narodnega seminarja razvija v po
zitivni smeri.

Vsaka delegacija predstavi na ta
kem seminarju svoje uradno stali
šče glede na teme seminarja. Ker 
je bila letos prisotna problematika 
slovenske manjšine na Koroškem 
v Avstriji, se je morala izraziti 
tudi glede tega problema. In prav 
v tem pogledu je bil storjen ko
rak naprej. Sprejeta je bila kot 
uradno stališče resolucija, ki sta 
jo predložila predstavnika Sloven
ske skupnosti in Slovenske kultur
no - gospodarske zveze, ki. je bila 
nato vključena v dokument, ki je 
bil predložen s strani delegacije 
F—KJ. Vse to nedvomno pr'ča, da 
se časi, čeprav počasi, vendarle 
spreminjajo. Resolucija seveda ni 
sad deželne vlade, vendar je ne
dvomno pozitivno, da je bila spre
jeta kot izraz delegacije, čeprav 
na pobudo obeh slovenskih pred
stavnikov. Čakajo nas še težki bo
ji, ki pa se lahko danes začenjajo 
z neko dozo optimizma.

MILAN PAHOR

PREISKAVA 0 POKOLU NA TRGU DELLA LOGGIA V BRESCII

Tudi sin brescianskega sodnika 
med osumljenci podlega zločina
Gre za 17-letnega Andrea Arcala, ki je sin načelnika preiskovalnega oddelka brescianskega sodišča 
Dr. Arcai je pred nekaj dnevi zaključil preiskavo o dejavnosti fašistične organizacije MAR

BRESCIA, 31. - Nepričakovan 
razplet v preiskavi o umoru Silvia 
Ferrarija in o pokolu na Trgu della 
Loggia v Brescii; preiskovalni sod
nik Domenico Vino je poslal sodno 
sporočilo 17-letnemu Andreu Arca- 
iu, sinu načelnika preiskovalnega u- 
rada pri brescianskero sodišču dr. 
Giovanni ja Arcaia. Lešta je pred 
nekaj dnevi zaključil preiskavo o 
«črni mreži» na Brescianskem s po
sebnim poudarkom na. teroristično 
rovarjenje tolpe MAR.

O ukrepu preiskovalnega sodnika, 
ki je povzročil precejšnje razburje
nje v brescianskih sodnih krogih, 
ni bilo mogoče zvedeti veliko, kar 
je tudi razumljivo, ker. je mladi 
Andrea sin sodnika in ker je spri
čo mladoletnosti malo znan. Skoraj 
nemogoče je zato prebiti zid molka 
preiskovalcev in o razlogih, na ka
terih je dr. Vino osnoval svoj sklep, 
so možne le domneve na osnovi 
dosedanjih izsledkov.

Andrea Arcaia sta obtožila kot 
sokrivca dva od .glavnih osumljen- j 
cev in sicer 19-letni Angiolino Pa
pa, ki je obtožen, da je postavil 
peklenski stroj na Trgu della Loggia, I 
}n 21-letni Ugo Bonatti, ki je ob- I 
tožen lažnega pričevanja in ki je 
bil pred nekaj dnevi izpuščen na 
začasno svobodo zaradi poteka roka 
preventivnega pripora. Papa trdi, 
da je bil mladi Arcai v skupini, 
ki je pripravljala lažni atentat na 
nočni bar «Blu notte» in ki je bil 
le pretveza za umor Silvia Ferra
rija. Le-ta je namreč sklenil, da 
izstopi iz prevratniške skupine, ve
rjetno prav zaradi načrta o 'po
kolu na Trgu della Loggia, kjer je 
fašistična bomba ubila osem ljudi.

Bonatti pa je šel v svojih ob
tožbah še dlje in trdi, da se je 
Arcai udeležil sestanka v baru «del 
Miracoli», na katerem so odločali o 
atentatu. Še več: udeležil naj bi 
se celo «podajanja» bombe okrog 
vodnjaka na Trgu della Loggia, ki 
je trajalo dokler ni Papa skril pe
klenskega stroja v koš za odpadke.

To je v bistvu ' vse, če izvza
memo nekaj informacij o mladem 
obtožencu Arcaiu. Fant obiskuje 
licej «Carlini» in doslej ni imel še, 
vsaj uradno, opravka s pravico. 
Kaže ' pa vsekakor, da ne prikriva 
svojih simpatij do skrajne desnice 
in precej znana je njegova poveza
va s pripadniki skupine «avanguar
dia nazionale». Znano je tudi, da je 
poznal Silvia Ferrarija, s katerim je 
bil 18. maja na izletu na Gardskem 
jezeru v družbi Nanda Ferrarija, 
ki je prav tako obtožen teroristič
nega izpada na Trgu della Loggia. 
Kakšna pa je nit, ki povezuje An
drea Arcaia s teroristi, obtoženimi 
pokola? Odgovor na to vprašanje bo 
verjetno dal jutri preiskovalni sod
nik Vino med soočenjem mladega 
osumljenca z zaprtimi prevratniki.

oblasti. Tamkaj se je namreč za
tekel pred nalogom za aretacijo, ker 
je bil osumljen sodelovanja v dveh 
atentatih «Ordine nero». Massagran
de je bil pred časom obsojen na 
štiri leta ječe, vendar je — za
radi sklepa sodstva — presedel 
komaj nekaj mesecev. Proti njemu 
so še v teku postopki zaradi so
delovanja v prevratniški celici «Ve- 
trovnica» in pri poskusu državnega 
udara «črnega princa» Junia Va
leria Borgheseja.

BOLOGNA, 31. — Agenti letečega 
oddelka kvesture v Bologni so a- 
retirali 26-letnega desničarskega 
skrajneža Pierluigija Agostija in ga 
_prijavili sodišču zaradi nasilja in 
povzročitve telesne poškodbe. Ago
sti je namreč obtožen, da je pre
tepel levičarskega izvenparlamentar- 
ca Vincenza Magra.

Danes v Firencah kongres 
I radikalne stranke

FIRENCE, 31. - Jutri se bo v 
Firencah začel 15. vsedržavni kon
gres radikalne stranke, katerega 
osrednja tema bo referendum o 
splavu. Kongresu bodo prisostvova

le delegacije KPI, PSI, PSDI, PRI 
in Lotta continua. Kongres se bo 
zaključil 4. novembra s svečano 
proslavo 20. obletnice ustanovitve 
radikalne stranke.

V Berlinu umrl fizik 
Gustav Hertz

BERLIN, 31. — Vzhodnonemška 
časopisna agencija ADN je sporo
čila, da je danes v 88. letu starosti 
umrl znanstvenik Gustav Hertz, ki 
je bil leta 1925 nagrajen z Nobe
lovo nagrado za fiziko. Gustav 
Hertz je bil vnuk dr. Heinricha 
Hertza, ki je odkril elektromagnet
ne valove, ki so dobili ime po njem.

Gustav Hertz je začel svojo znan
stveno kariero na berlinskem vse
učilišču, leta 1934 pa je bil pri
siljen k odstopu, ker ni hotel pod
pisati izjave o zvestobi nacistične
mu režimu.

BARCELONA, 31. — Eden mrtev 
in nad sto ranjencev so tragičen 
obračun trčenja dveh konvojev bar
celonske podzemske železnice. Žrtev 
nesreč je bil strojevodja enega 
konvoja. Vzrok nesreče ni bil še 
ugotovljen.

SLOVENSKI DC-9 JE UM PRENIZKO IN NA ZGREŠENEM TIRU

Pilotova napaka domnevni vzrok 
tragedije na praškem /e tališču

Včeraj je podleglo poškodbam še šest potnikov, tako da je število 
žrtev naraslo na 74 - Pogovor s preživelo stevardeso Tatjano Rijavec

Razbitine letala DC-9 slovenske letalske družbe Inex - Adria
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V ZVEZI S SPOPADI V ANGOLI

Na Portugalskem opozarjajo 
proti rovarjenju reakcije

Cunhal o nujnosti enotnosti s socialisti proti fašizmu 
Vojaki in mornarji se upirajo predčasnemu odpuščanju moštev

LIZBONA, 31. — Dvojen je po-1 postopoma spremenila v «poklicno

Elio Massagrande 
izpuščen iz zapora

PARMA, 31. — Po sklepu priziv
nega sodišča v Bologni so izpustili 
iz parmskih zaporov voditelja orga
nizacije «Ordine nero» Elia Massa- 
grandeja. Tega so aprila letos za
prli, ko so ga v Italijo iznale grške

vod za zaskrbljenost in napetost, 
ki te dni vlada na Portugalskem. 
V obeh primerih pa je povezan z 
Angolo, kajti ilolitični ■ krogi na 
Portugalskem ocenjujejo naraščanje 
napetosti kot dokaz imperialistične
ga rovarjenja proti neodvisnosti 
Angole pod vodstvom MPLA ter 
zarote notranje desnice v deželi, j 
ki bi lahko izbruhnila na dan prav 
okoli 11. novembra, se pravi na dan 
oklica neodvisnosti te bivše portu
galske kolonije.

S tem v zvezi narašča napetost 
v vrstah oboroženih sil, ki jih je 
vlada sklenila ponovno skrčiti z od
pustom dobršnega dela nabornikov. 
Je že res, da Portugalska ne po
trebuje močne vojske, ki je v časih 
kolonialnih vojn štela tudi 180 tisoč 
mož, danes pa jih šteje < 50 tisoč, 
toda politično vodstvo v državi je 
sklenilo prav te dni, da odpusti iz 
vojske 18% moštva, prve dni de
cembra pa nadaljnjih 9% Bojazen 
levičarskih krogov je, da bi se por
tugalska vojska lahko — zaradi pri
tiskov zmernih častnikov — otresla 
s predčasnimi odpusti večine radi
kalno usmerjenega vojaštva in se
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Kancler Schmidt na kitajskem zidu

PEKING. 31. — Kitajska vlada je 
zelo zadovoljna, ker so . ZDA sklenile z 
Evropo obrambni sporazum. Tako je 
med današnjo tiskovno konferenco v 
Pekingu poudaril nemški kancler H. 
Schmidt, ki je prispel na uradni 
obisk na Kitajsko v torek in ki se 
je včeraj nepričakovano srečal z 
Maocetungom. Schmidt je nadalje po

udaril, da je podrobno orisal kitaj
skim voditeljem obrambne sposobno
sti držav članic NATO ter njihov tr
den sklep, da se v potrebi poslužijo 
vsega svojega vojnega potenciala. Do
dal pa je tudi, da je ta obrambna 
sposobnost osnova za politiko popu
ščanja napetosti.

S svoje strani pa je podpredsednik
i. .. ... . ...

kitajskega ministrskega sveta Teng 
Hsiao-ping, ki nadomešča bolnega ču 
En-laja, poudaril, da je proces zdru
ževanja v Evropi zgodovinskega po
mena. Nemški in kitajski voditelji so 
med drugim danes podpisali vrsto spo
razumov trgovinskega značaja.

Na sliki: kancler Schmidt s sopro
go si ogleduje kitajski zid.

vojsko», ki bi jo bilo skrajno težko 
nadzorovati. S tem v zvezi so odloč
no antifašistično stališče zavzeli 
mornarji, zbrani na' drugi' šplošni 
konferenci delegatov z base. Kon
ferenci je predsedoval admiral Rosa 
Coutinho, na koncu pa so mornarji 
odobrili izjavo v podpotfo generalu 
Fabiau in generalu Otelu Saraivi 
De Carvalhu, načelniku celinskega 
operativnega korpusa COPCON. 
Mornarji, so poudarili, da prav tako 
podpirajo pred napadi reakcije ge
nerala Vasca Gongalvesa, ki je 
«pristen revolucionar». Mornarji od
klanjajo spreminjanje vojske v 
«poklicno» in zaključujejo svojo i- 
zjavo z odkrito grožnjo, k' jo je 
poudaril admiral Coutinho: «Če bi 
fašizem spet dvignil glavo, bi vo
jaki in mornarji ustvarili pravcato 
portugalsko osvobodilno vojsko in se 
mu zoperstavili».

Proti odpuščanju moštev iz vojske 
so se izrekli tudi vojaki in častniki 
skladišča orožja v Lizboni. Oklica
li so «alarm», zaprli vsa vrata in 
prepovedali komurkoli vstop vanj.

O tem, da bodo dnevi okoli datu
ma oklica neodvisnosti Angole «ze
lo nevarni» je govoril tudi tajnik 
KP Portugalske Alvaro Cunhal na 
delavskem zborovanju v ladjedelni
ci v Alverci. Cunhal je najprej de
jal, da socialno - demokratska PPD 
ne spada v vlado, katere namen naj 
bi bil spopad z reakcijo. V vladi bi 
morale biti resnično revolucionarne 
komponente političnega življenja in 
vojske.

Cunhal je tu poudaril misel, da 
bo Portugalska doživljala sredi no
vembra «težke dneve» zaradi medna
rodnih zarot proti neodvisnosti An
gole in rovarjenja notranje reakcije 
v domovini. O tem, je dejal Cunhal, 
obstajajo «podrobne informacije».

Poskus portugalske reakcije bo 
skušal izkoristiti položaj, nastal ob 
spopadih v Angoli, da bi zrušili de
mokratični režim in ga pahnili na 
desno.

Seveda, je dodal Cunhal, komuni
sti vedo, kakšne so razlike med PPD 
in Soaresovimi socialisti, si pa ne 
delajo utvar o pripravljenosti socia
lističnega vodstva, ki vodi te dni 
zgolj protikomunistične kampanje.

Mnogo je socialistov, je poudaril 
Cunhal, ki se sramujejo lastnega 
vodstva in ponujajo komunistom e- 
notno akcijo. Ti so iskreni antifaši
sti, ki^ se dobro zavedajo, da bi 
se znašli v primeru državnega uda
ra po čilskem zgledu, pred puškami 
eksekucijskih polkov prav tako, ka
kor komunisti. Zato, je zaključil 
Cunhal, vztrajno prosimo socialiste, 
naj se nam pridružijo v boju proti 
reakciji na desni.

Resnici na ljubo o zarotah proti 
mladi portugalski demokraciji — na 
drugi strani — zelo samozavestno 
govori tudi general Antonio De Spi
nola, ki se nahaja v Riu De Janeiru, 
v Braziliji.

Portugalsko je, medtem, zapustil 
romunski predsednik Nicolae Ceau- 
sescu, ki je prvi državnik kake so
cialistične države, na obisku v Liz
boni.

V portugalski prestolnici se je po
novno pojavil v časopisnih kioskih, 
čeprav v omejenem številu, dnevnik 
«O- Seculo». Prejšnje dni so nam
reč izgnali filokomunističnega glav
nega urednika Tavaresa Da Silvo, 
vendar je del osebja založbe skle

nil kljub temu nadaljevati z izda
janjem časopisa. Imenovali so za
časnega ravnatelja v osebi 57-letne- 
ga linotipista Lopesa Cardosa, ki 
prav tako v41ja‘,aža simpatizerja 
KPP. Na drugi strani pa preostalo 
osebje zahtevaj naj bi na mesto 
odstavljenega direktorja imenovali 
časnikarja Robyja Amorima, sim
patizerja «mačistične» MPPP, ki ve
lja za znanega antikomunista in u- 
živa podporo socialistične stranke.

Iz Oporta poročajo, da so enote 
vojske obkolile, pri Bragi, mestno se
menišče, v katerem so se zbrali za
rotniki. simpatizerji generala De Spi
nole. Prisotne so pozaprli. Med njimi 
sta tudi dva častnika.

Pozno zvečer so sporočili, da se 
je sestal svet revolucije, kjer frak
cija «devetih» Mela Antunesa vztraj
no zahteva zamenjavo generala Fa- 
biaa. ki velja za levičarja, z mesta 
načelnika generalnega štaba vojske. 
Frakcija naj bi predložila cel seznam 
možnih kandidatov.

V zvezi s tem je general Charais, 
poveljnik srednjega vojaškega pod
ročja, izjavil, da bi «državni udar 
desnice» užival danes na Portugal
skem simpatije med ljudstvom. Ob
tožil je levico, da je kriva za to.

BEOGRAD, 31. — Včerajšnja le
talska katastrofa blizu češkoslova
škega glavnega mesta, kjer je str
moglavil DC-9 ljubljanskega podjet
ja «Inex Adria Aviopromet», je do
slej zahtevala 74 človeških življenj. 
Ponoči je zaradi hudih poškodb u- 
mrlo še šest potnikov, medtem ko 
je med preživelimi še nekaj takš
nih, ki so v smrtni nevarnosti. Za 
njihova življenja se borijo zdravniki 
v osmih praških bolnišnicah.

Osrednja češkoslovaška komisija 
za preiskavo vzrokov nesreče je po
poldne objavila prvo sporočilo. V 
njem je, kot poroča Tanjug, med 
drugim rečeno, da je do katastrofe 
letala Inex - Adrie DC-9 prišlo vče
raj ob 9.20 dopoldne. Letališče je 
imelo zadnjo zvezo z letalom mi
nuto prej, ko je posadka dobila in 
potrdila zadnje inštrukcijp. Letalp 
je ori šlo v češkoslovaški zračni 
prostor ob devetih. Tedaj so posadki 
svetovali, da zaradi megle počaka 
s pristankom na praško letališče a- 
li pa uporabi pomožno letališče. Po
sadka je potem, ko je dobila dru
go informacijo, da se je vidljivost 
nad letališčem povečala, sklenila 
pristati na praškem letališču.

Sporočilo nadalje pravi, da posad
ka ni upoštevala navodil kontrole 
poletov na letališču, po katerih bi 
moralo biti letalo v trenutku ne
sreče na višini 550 metrov nad ste
zo. Ugotovili so, da je do prvega 
kontakta letala z zemljo prišlo 90 
metrov pod ravnijo steze, na kateri 
bi moralo pristati. V tem trenutku 
je bilo letalo 7,5 kilometra oddaljeno 
od začetka steze in 1.900 metrov le
vo od njene osi. Ugotovili so tudi, 
kot pravi sporočilo, da so vse na
prave na letališču za vodenje leta
la delovale normalno. Strokovne e- 
kipe so med drugim našle tudi tako 
imenovano «črno skrinjico» in «re- 
gistrator glasov» v kabini. V poro
čilu je rečeno, da njuno odprtje in
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FAŠISTIŠNA DRHAL JE DALA DUŠKA SVOJEMU BESU

Izgredi med pogrebom 
Maria Zicckierija
Srditi spopadi s policijo ■ Preiskava o 
podlem zločinu še vedno v slepi ulici

RIM, 31. — Okrog tisoč ljudi, v 
večini. misovskihaktivistov, se je. 
danes popoldne udeležilo žalne sve
čanosti za 17-letnim Mariom Zic- 
chierijem v cerkvi San Leone Ma
gno v četrti Prenestinb. Kof že pri 
pogrebu grškega študenta Mantaka-' 
sa so tudi danes skrajneži izkori
stili priliko za tepistične izgrede,, 
katerim je policija naredila konec 
le z odločnim posegom in z metom 
solzilnih bomb.

dešifriranje «utegne precej prispe
vati k razjasnitvi zakaj je prišlo 
do tega, da se letalo ni držalo pro
fila leta».

V zvezi z včerajšnjim delom stro
kovnih ekip komisij ugotavlja, da 
ni bilo mogoče ugotoviti okvare na 
motorjih in da so motorji v trenutku 
udarca ob tla delovali «pod polnim 
plinom». Dosedanja preiskovanja tu
di niso pokazala tehnične okvare 
na letalu.

Tanjugov dopisnik v Pragi Mil° 
Djukič je danes uspel govoriti s 
preživelo stevardeso Tatjano Rija
vec, ki bo po mnenju zdravnikov 
praške fakultetne bolnišnice morda 
že prihodnji teden lahko odpotovala 
domov.

«Preživela sem zato, ker nisem 
sedla na službeno mesto na levi stra
ni zadnjega dela trupa — pripove
duje v solzah stevardesa Tatjana 
— saj sem potem, ko sem preve
rila, ali so se potniki dobro prive
zali, sama sedla na desni sedež 
in se privezala.»

O zadnjih trenutkih poleta Tatja
na Rijavec pripoveduje takole: «Bi
lo je kot po navadi, nič posebnega 
se ni dogajalo, le da smo vsi pri
čakovali, da bo letalo čez minuto 
ali dve pristalo na stezi. Kot 
navadi pri pristajanju so potniki 
molčali, v kabini je bila popolna 
tišina. Ničesar nismo pričakovali. 
Nato sem občutila strašen tresk. 
Pomislila sem, da je to zaradi ne 
ravno normalnega dotika steze in 
koles. V ušesih pa mi je ostal ne
običajen ropot motorjev. Poznam le
talo in se zavedam, da je pilot v 
enem trenutku dal najmočnejši plin- 
Prav gotovo je, ko je pod seboj vi
del drevje in zemljo, poskušal v 
zadnjem trenutku letalo izvleči in 
ga odlepiti od zemlje. Toda niti 
močni motorji pod polnim plinom 
so pomagali in trup je udaril v 
zemljo. V tem trenutku so se ugas
nile luči v prostrani kabini in nato 
se je v nekaj trenutkih zgodilo ti
sto, kar vsi vedo.»

Preživela stevardesa, ki se. je re
šila iz ruševin strmoglavljenega le
tala samo s pretresom možgan m 
nekaj drugimi manjšimi ranami, tu
di pripoveduje, da se je letalo na- 
lahko spuščalo proti zemlji, da !e 
bilo to komaj čutiti. «Kazalo je. na 
se še eno potovanje, kot toliko dru- 
sdh, končuje srečno», je povedala 
Tatjana Rijavec Tanjugovemu do
pisniku v Pragi. Toda ta polet Inexo- 
vega DC-9 se je končal tragično za 
68 od 115 potnikov in za štiri člane 
posadke, oba pilot" in dve stevar
desi. ,

VLADO BARABAS

iskovalci izpolnili «identikite» dveh 
morilcev. . -

Vse kaže, da je to edini pomemb
nejši izsledek preiskave, čeprav so 
rimska kvestura in karabinjerji mo
bilizirali svoj mogočen preiskovalni 
stroj. Po mnenju policije ima na
pad na mlada misovska aktivista iz
razito teroristični značaj, kar raj 
bi pomenilo, da sta imela morilca j 
v načrtu napad na misovsko sekcijo, 
ne da bi pa med aktivisti izbrali v 

Incidenti so izbruhnili po pogrebu j Zicchieriju svojo žrtev. Ta se zdi 
i.j. ----- —• preiskovalcem najbolj osnovana do

mneva, čeprav ne prezirajo tudi dru
gih možnosti. Pomisleke vzbuja pred
vsem orožje, ki sta ga morilca upo
rabila: puška s prirezano cevjo in 
nabita s težkimi šibrami, orožje, ki 
se ga «killerji» poslužujejo, ko ho
čejo biti gotovi, da ne bodo zgre
šili žrtve in da jo bodo ubili.

mlade žrtve političnega nasilja in 
po zborovanju misovskega tajnika 
Almiranteja. Nekaj stotin razdivja
nih misovskih pretepačev se je v 
sprevodu napotilo proti notranjemu 
ministrstvu. Policija jih je prestre
gla v UL De Pretiš in vnel se je 
oster spopad, med katerim so mi- 
sovci obmetavali agente s kamenjem 
in zažigalnimi bombami, ki so po
škodovale nekaj avtomobilov. Pre
tepači so se razpršili, ko je policija 
ostreje pritisnila in segla po solzil
nih bombah.

Medtem se nadaljuje preiskava o 
umoru mladega Zicchierija. Rezul
tati obdukcije, ki je bila opravljena 
danes zjutraj, so potrdili, da je 
fant umrl zaradi krvavitve, ker so 
mu debele šibre razparale trebuh. 
Danes je namestnik državnega prav- 
dnika dr. Pierro, ki vodi preiskavo, 
zaslišal v bolnišnici mladega Luc- 
chija, fanta, ki je bil hudo ranjen 
pri atentatu na Zicchierija. Na os
novi njegovega pričevanja so pre-

Lo-
ga

Osvobojen v Milanu 
ugrabljeni deček

MILAN, 31. — Štirinajstletni 
renzo Lapin Peregrini, ki so 
neznanci ugrabili 9. oktobra letos, 
ko se je s kolesom vračal proti 
domu, se je zdrav in živ vrnil do
mov. Ugrabitelji sn ga osvobodili 
zvečer, potem ko so nekateri mi
lanski dnevnild popoldne objavili 
vest, da so Lorenzovi starši plačali 
ugrabiteljem 300 milijonov lir.

Kongres
Zveze izseljencev

(Nadaljevanje s 4. strani)___
neške Slovenije na osnovi specifič
nih študij, ki bi jih bilo treba » 
delati v najkrajšem času- .

3. Medtem je treba proučiti m° 
nosti za vključitev pouka _ s^ovej: 
skega jezika v obstoječe šole, 1 
nansirati seminarje in izredne 
čaje, s katerimi se bo krajevno
čiteljstvo usposobilo za poučeneni 
slovenskega jezika; finansirati k 
turne, šolske in izobraževalne { . 
dative beneških društev; akPu 
v krajevne in nekrajevne ust0 
ve v Beneški Sloveniji rabo slon ^ 
skega jezika, zagotoviti, da ^oCvjn: 
javnih uradih uslužbenci dowof ’ 
vrniti prvotno obliko krajevnim 1 
nom in priimkom, ki so danes 
netično popačeni. vse

«Naša zveza mora zastaviti 
svoje sile za dosego treh orne,L.

-mainonih ciljev, da bodo naši 
ko po sto letih končno nor"'
zaživeli v zavesti, da so pom-1.graben
del demokratične družbe, ki i*7*
dopušča in omogoča svoboden 
voj. Naš cilj mora torej biti ta< ^ 
bomo skupno z drugimi ■s^ara 01- 
delujejo v Benečiji, dosegli v 
nji bodočnosti eko-

Benečijo, ki bo narodnostno, ^
nomsko, socialno in kulturno 
rojena.»


